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M. De Baere au Vice-Premier ministre et ministre de l'Intérieur et de
la Fonction publique sur « la portée exacte du changement de la
décision gouvernementale à propos de la nouvelle carte d'iden-
tité ».

Mme Remy-Oger au ministre des Affaires sociales et des Réformes
institutionnelles sur « la violation des cadres linguistiques' au
ministère de la Santé publique et de la Famille, au ministère de
la Prévoyance sociale et dans les parastataux placés sous tutelle ».

M. Donnay au ministre des Travaux publics et des Classes moyennes
sur « la violation des cadres linguistiques du ministère des Tra-
vaux publics et du Fonds des routes ».

M. Basecq au secrétaire d'Etat aux Affaires européennes et à l'Agri-
culture sur « la violation des cadres linguistiques du département
de l'Agriculture ».

M. Cudell au ministre de la Défense nationale sur « la violation des
cadres linguistiques à l'administration générale civile du départe-
ment ».

Ann. parl. Senat - Session ordinaire 1984-1985
Parlem. Hand. Senaat - Gewone zitting 1984-1985
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Kamer van volksvertegenwoordigers, blz. 387.

INTERPELLATIES (Verzoeken):
Bladzijde 388

De heer De Baere tot de Vice-Eerste minister en minister van Binnen-
landse Zaken en Openbaar Ambt over « de juiste draagwijdte van
de gewijzigde regeringsbeslissing inzake de nieuwe identiteits-
kaart ».

Mevrouw Remy-Oger tot de minister van Sociale Zaken en Institutio-
nele Hervormingen over « de overtreding van de taalkaders in het
ministerie van Volksgezondheid en Gezin, het ministerie van
Sociale Voorzorg en de daarvan afhangende parastatale instel-
lingen ».

De heer Donnay tot de minister van Openbare Werken en Midden-
stand over «de overtreding van de taalkaders in hetministerie
van Openbare Werken en het Wegenfonds».

De heer Basecq tot de staatssecretaris voor Europese Zaken en
Landbouw over « de overtreding van de taalkaders in het ministe-
rie van Landbouw ».

De heer Cudell tot de minister van Landsverdediging over « de
overtreding van de taalkaders in het burgerlijk algemeen bestuur
van het departement ».
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M. Paque au Premier ministre sur « la politique en matière de person-
nel partisane et laxiste, qui est menée dans ses services du secteur
Fonction publique depuis son entrée en fonction, tant en ce qui
regarde les irrégularités statutaires que les déséquilibres linguisti-
ques qui se sont encore aggravés depuis la fusion de certains
services de la Fonction publique avec le département de l'Inté-
rieur ».

M. Degroeve au Premier ministre sur « les cadres linguistiques de ses
services (Secrétariat permanent de recrutement, chancellerie et
logistique, Comité supérieur de contrôle) d'une part et les mesures
globales prises par le Comité ministériel des réformes institution-
nelles pour faire respecter les proportions des cadres linguistiques
aux grades de recrutement et de promotion dans les services qui
doivent disposer de ces cadres ».

M. J. Peetermans aux ministres de l'Education nationale sur « l'envoi
d'un préavis à 4 600 membres du personnel de maîtrise, gens de
métier et de service des établissements d'enseignement de l'Etat ».

M. Seeuws aux ministres de l'Education nationale sur « les consé-
quences désastreuses, pour le personnel et pour l'enseignement
de l'Etat, de la circulaire du 24 novembre 1984 concernant le
licenciement de tous les membres du personnel de maîtrise, gens
de métier et de service temporaires, en exécution de l'arrêté royal
nº 296 du 31 mars 1984 ».

M. Gramme au ministre des Communications et des Postes, Télégra-
phes et Telephones, sur « la decision de la SNCB de mettre fin
à l'exploitation de la ligne nº 38 Chênée-Battice, en dépit de
l'importance que revêt cette dernière pour l'activité économique
de la région ».

M. Lutgen au secrétaire d'Etat aux Affaires européennes et à l'Agri-
culture sur « la situation catastrophique de l'agriculture, spéciale-
ment dans la région ardennaise ».

M. Pécriaux au ministre des Affaires économiques sur « l'industrie
du verre et, notamment, l'entreprise Verlipack >>. .

M. de Clippele au Vice-Premier ministre et ministre des Finances
et du Commerce extérieur sur «la diminution de l'emploi et
l'augmentation du nombre de faillites dans le secteur automo-
bile ».

CONSEIL D'ETAT :
Page 389.

ORDRE DES TRAVAUX:
Page 389.

PROJETS ET PROPOSITION DE LOI (Discussion) :
Projet de loi portant confirmation des arrêtés royaux pris en exécu-

tion de l'article 1er, 3º à 10º, de la loi du 6 juillet 1983 attribuant
certains pouvoirs spéciaux au Roi.

Projet de loi portant confirmation des arrêtés royaux pris en exécu-
tion de l'article 1er, 1º et 2º, de la loi du 6 juillet 1983 attribuant
certains pouvoirs spéciaux au Roi.

Proposition de loi abrogeant l'arrêté royal nº 279 du 30 mars 1984.

Interpellations jointes :
a) De M. J. Peetermans aux ministres de l'Education nationale

sur « l'envoi d'un préavis à 4 600 membres du personnel de
maîtrise, gens de métier et de service des établissements d'en-
seignement de l'Etat »;

b) De M. Seeuws aux ministres de l'Education nationale sur
« les consequences désastreuses, pour lepersonnel etpour
l'enseignement de l'Etat, de la circulaire du 24 novembre 1984
concernant le licenciement de tous les membres du personnel
de maîtrise, gens de métier et de service temporaires, en
exécution de l'arrêté royal nº 296 du 31 mars 1984 ».

De heer Paque tot de Eerste minister over « het partijdig en laks
personeelsbeleid dat sinds zijn ambtsaanvaarding gevoerd is in
zijn diensten van het Openbaar Ambt, zowel wat de statutaire
onregelmatigheden als het gemis aan evenwicht op taalgebied
betreft, welke toestand nog verergerd is sedert de overheveling
van sommige diensten van hetOpenbaar Ambt naarhetdeparte-
ment van Binnenlandse Zaken ».

De heer Degroeve tot de Eerste minister over « de taalkadersvan zijn
diensten (Vast Wervingssecretariaat, kanselarij, logistiekbestuur,
Hoog Comité van toezicht) en het geheel van de maatregelen
genomen door het Ministerieel Comité voor institutionele hervor-
mingen om de taalverhoudingen te doen eerbiedigen in de aanwer-
vings- en bevorderingsgraden van de diensten waar taalkaders
moeten zijn ».

De heer J. Peetermans tot de ministers van Onderwijs over « de
opzegging van 4 600 leden van het meesters -, vak- en dienstperso-
neel van het rijksonderwijs ».

De heer Seeuws tot de ministers van Onderwijs over « de rampzalige
gevolgen voor het personeel en voor het rijksonderwijsdievoort-
vloeien uit het omzendschrijven van 24 november 1984 betref-
fende het ontslag van alle tijdelijke leden van het meesters -,
vak- en dienstpersoneel, ter uitvoering van het koninklijk besluit
nr. 296 van 31 maart 1984 ».

De heer Gramme tot de minister van Verkeerswezen en Posterijen,
Telegrafie en Telefonie, over « de beslissing van de NMBS om de
exploitatie van de lijn nr. 38 Chênée-Battice stop te zetten in
weerwil van het grote belang van die lijn voor het bedrijfsleven
in dat gebied ».

De heer Lutgen tot de staatssecretaris voor Europese Zaken en
Landbouw over «de katastrofale toestand van de landbouw,
vooral in de Ardennen ».

De heer Pécriaux tot de minister van Economische Zaken over « de
glasindustrie en met name het bedrijf Verlipack ».

De heer de Clippele tot de Vice-Eerste minister en minister van
Financien en Buitenlandse Handel over « de vermindering van de
werkgelegenheid en de vermeerdering van het aantal faillissemen-
ten in deautomobielsector ».

RAAD VAN STATE:
Bladzijde 389.

REGELING VAN DE WERKZAAMHEDEN:
Bladzijde 389.

ONTWERPEN EN VOORSTEL VAN WET (Bespreking) :
Ontwerp van wet tot bekrachtiging van de koninklijke besluiten

vastgesteld ter uitvoering van artikel 1, 3º tot 10º, van de wet
van 6 juli 1983 tot toekenning van bepaalde bijzondere machten
aan de Koning.

Ontwerp van wet tot bekrachtiging van de koninklijke besluiten
vastgesteld ter uitvoering van artikel 1, 1º en 2º, van de wet van
6 juli 1983 tot toekenning van bepaalde bijzondere machten aan
de Koning.

Voorstel van wet tot opheffing van het koninklijk besluit nr. 279 van
30 maart 1984.

Toegevoegde interpellaties:
a) Van de heer J. Peetermans tot de ministers van Onderwijs

over «de opzegging van 4 600 leden van het meesters -,vak-
en dienstpersoneel van het rijksonderwijs »;

b) Van de heer Seeuws tot de ministers van Onderwijs over
« de rampzalige gevolgen voor het personeel en voor het
rijksonderwijs die voortvloeien uit het omzendschrijven van
24 november 1984 betreffende het ontslag van alle tijdelijke
leden van het meesters -, vak- en dienstpersoneel, ter uitvoering
van het koninklijk besluit nr. 296 van 31 maart 1984 ».
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Discussion générale (commission de l'Intérieur). - Ora-
teurs: M. Gerits, rapporteur, Wyninckx, Mme Herman-
Michielsens, MM. Boel, Paque, Lepaffe, Grosjean, M. Walt-
niel, secrétaire d'Etat à la Fonction publique, adjoint au minis-
tre de l'Intérieur et de la Fonction publique,p.390.

Discussion et vote d'articles, p. 402.
Discussion générale (commission de l'Economie).- Orateurs:

MM. Deprez, rapporteur, de Wasseige, Canipel, M. Eyskens,
ministre des Affaires économiques, p. 403.

Discussion et vote d'articles, p. 406.

Discussion générale (commission de l'Agriculture et des Classes
moyennes) .- Orateurs: MM. Smeers, rapporteur, Basecq,
Marmenout, Capoen, M. Olivier, ministre des Travaux

publics et des Classes moyennes, p. 408.

Discussion et vote d'articles, p. 412.

PROPOSITION DE M. LE PRESIDENT :
Orateurs : M. le Président, MM. Wyninckx, Egelmeers, p. 413.

PROJET DE LOI (Dépôt) :
Page 413.

Le gouvernement. - Projet de loi ajustant le budget de l'Education
nationale - regime français- de l'année budgétaire 1984.

PRESIDENCE DE M. LEEMANS,PRESIDENT
VOORZITTERSCHAP VAN DE HEER LEEMANS, VOORZITTER

MM. Coen et De Seranno, secrétaires, prennent place au bureau.
De heren Coen en De Seranno, secretarissen, nemen plaats aan het bureau.

Le procès-verbal de la dernière séance est déposé sur le bureau.
De notulen van de jongste vergadering worden ter tafel gelegd.

La séance est ouverte à 14 h 15 m.
De vergadering wordt geopend te 14 u. 15 m.

CONGES - VERLOF

MM.VandenhoveetVannieuwenhuyze, pour raison de santé, deman-
dentun congé.

Vragen verlof: de heren Vandenhove en Vannieuwenhuyze, om
gezondheidsredenen.

Ces conges sont accordés.
Dit verlof wordt toegestaan.
MM. Vermeiren, pour raison de santé; Vanhaverbeke et Noerens, en

mission à l'étranger; Vandenhaute et Mme Godinache-Lambert, pour
d'autres devoirs, demandent d'excuser leur absence à la réunion de ce
jour.

Afwezig met bericht van verhindering: de heren Vermeiren, om
gezondheidsredenen; Vanhaverbeke en Noerens, met opdracht in het
buitenland; Vandenhaute en mevrouw Godinache-Lambert, wegens
andere plichten.
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Algemene bespreking (commissie voor de Binnenlandse Aangele-
genheden). - Sprekers: de heren Gerits, rapporteur,
Wyninckx, mevrouw Herman-Michielsens, de heren Boel
Paque, Lepaffe, Grosjean, de heer Waltniel, staatssecretaris
voor Openbaar Ambt, toegevoegd aan de minister van Binnen-
landseZaken en Openbaar Ambt,blz.390.

Beraadslaging en stemming over artikelen, blz. 402.

Algemene bespreking (commissie voor de Economische Aangele-
genheden).- Sprekers:de heren Deprez, rapporteur,de
Wasseige, Canipel, de heer Eyskens, minister van Economische
Zaken, blz. 403.

Beraadslaging en stemming over artikelen, blz. 406.

Algemene bespreking (commissie voor de Landbouw en de Mid-
denstand). - Sprekers : de heren Smeers, rapporteur, Basecq,
Marmenout, Capoen, de heer Olivier, minister van Openbare
Werken en Middenstand, blz. 408

Beraadslaging en stemming overartikelen, blz. 412.

VOORSTEL VAN DE VOORZITTER :
Sprekers : de Voorzitter, de heren Wyninckx, Egelmeers, blz. 413.

ONTWERP VAN WET (Indiening) :
Bladzijde 413.

De regering.- Ontwerp van wet houdende aanpassing van de
begroting van Onderwijs- Franstalig regime - voor het begro-
tingsjaar 1984.

- Pris pour information.
Voor kennisgeving.

BOODSCHAPPEN - MESSAGES

De Voorzitter. - Bij boodschappen van 23 november 1984 zendt
deKamer van volksvertegenwoordigers aan de Senaat, zoals zij ter
vergaderingvandie dagwerdenaangenomen,deontwerpenvanwet:

1ºHoudende de Rijksmiddelenbegroting voor het begrotingsjaar
1985

Par message du 23 novembre 1984, laChambre des représentants
transmet au Sénat, tels qu'ils ont été adoptés en sa séance de ce jour, les
projets de loi:1º Contenant le budget des Voies et Moyens de l'année budgétaire
1985:
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2º Houdende de Rijksschuldbegroting voor het begrotingsjaar 1985;

1985
2ºContenant lebudgetde la Dette publique de l'année budgétaire

3º Houdende aanpassing van de Rijksschuldbegroting voor het begro-
tingsjaar 1984;

3º Ajustant le budget de la Dette publique de l'année budgétaire 1984;

- Verwezen naar de commissie voordeFinanciën.
Renvoi à la commission des Finances.

4º Tot wijziging van artikel 1154 van het Gerechtelijk Wetboek;

4º Modifiant l'article 1154 du Code judiciaire;

- Verwezen naar de commissie voor de Justitie.
Renvoi à la commission de la Justice.
5º Betreffende de specifieke vertegenwoordiging van de middenstand

in adviesorganen;
5º Relatif à la représentation spécifique des classes moyennes dans

certains organesconsultatifs;

- Verwezen naar de commissie voor de Landbouw en de Midden-
stand.

Renvoi à la commission de l'Agriculture et des Classes moyennes.
6º Houdende aanpassing van de begroting van het ministerie van

Buitenlandse Zaken, Buitenlandse Handel en Ontwikkelingssamenwer
king voorhetbegrotingsjaar1983;

6º Ajustant le budget du ministère des Affaires étrangères, du Com-
merce extérieur et de la Coopération au Développement de l'année
budgétaire 1983;

7º Houdende de begroting der Dotaties aan de gemeenschappen en
aan de gewesten voor het begrotingsjaar1985;

7º Contenant le budget des Dotations aux communautés et aux
régions de l'année budgétaire 1985;

8º Houdende aanpassing van de begroting der Dotaties aan de
gemeenschappen en aan de gewesten voor het begrotingsjaar 1984.

8º Ajustant le budget des Dotations aux communautésetaux régions
de l'année budgétaire 1984.

- Op de agenda geplaatst.
Inscrits à l'ordre du jour.
Bij boodschappen van dezelfde dag deelt de Kamer tevens mede dat

zij heeft aangenomen, zoals zij haar door de Senaat werden overgezon-
den, de ontwerpen van wet:

1º Tot wijziging van de wetten op de handelsvennootschappen,
gecoördineerd op 30 november1935;

Par message du même jour, la Chambre faitégalementconnaître
qu'elle a adopté, telsqu'ils luiont été transmispar le Sénat, les projets
de loi :

1º Modifiant les lois sur les sociétés commerciales, coordonnées le30
novembre 1935;

2º Tot wijziging van het koninklijk besluit nr. 38 van 27 juli 1967
houdende inrichting van het sociaal statuut der zelfstandigen.

2º Modifiant l'arrêté royal nº 38 du 27 juillet 1967 organisant le statut
social des travailleurs indépendants.

- Voor kennisgeving aangenomen.
Pris pour notification.

INTERPELLATIES - INTERPELLATIONS

Verzoeken- Demandes

De Voorzitter.- Het bureau heeft de volgende interpellatieverzoeken
ontvangen:

a) Van de heer De Baere tot de Vice-Eerste minister en minister van
Binnenlandse Zaken en Openbaar Ambt over « de juiste draagwijdte van
de gewijzigde regeringsbeslissing inzake de nieuwe identiteitskaart »;

Le bureau a été saisi des demandes d'interpellation suivantes :
a) De M. De Baere au Vice-Premier ministre et ministre de l'Intérieur

et de la Fonction publique sur « la portée exacte du changementdela
décision gouvernementale à propos de la nouvelle carte d'identité»;

b)De Mme Remy-Oger au ministre des Affaires sociales et des
Réformes institutionnelles sur « la violation des cadres linguistiques au
ministère de la Santé publique et de la Famille, au ministère de la
Prévoyance sociale et dans les parastataux placés sous tutelle »;

b) Van mevrouw Remy-Oger tot de minister van Sociale Zaken en
Institutionele Hervormingen over « de overtreding van de taalkaders in
het ministerie van Volksgezondheid en Gezin, het ministerie van Sociale
Voorzorg en de daarvan afhangende parastatale instellingen»;

c) DeM.Donnay au ministre des Travaux publics et des Classes
moyennes sur « la violation des cadres linguistiques du ministère des
Travaux publics et du Fonds des routes »;

c) Van de heer Donnay tot de minister van Openbare Werken en
Middenstand over «de overtreding van de taalkaders in het ministerie
vanOpenbareWerkenenhetWegenfonds »;

d) De M. Basecq au secrétaire d'Etat aux Affaires européennes et à
l'Agriculture sur « la violation des cadres linguistiques du département
de l'Agriculture »;

d) Van de heer Basecq tot de staatssecretaris voor Europese Zaken
en Landbouw over « de overtreding van de taalkaders in het ministerie
van Landbouw »;

e) De M. Cudell au ministre de la Défense nationale sur « la violation
des cadres linguistiques à l'administration générale civile du départe-
ment»;

e) Van de heer Cudell tot de minister van Landsverdediging over « de
overtredingvan de taalkaders in het burgerlijk algemeen bestuur van het
departement»>

f) De M. Paque au Premier ministre sur « la politique en matière de
personnel partisane et laxiste, qui est menée dans ses services du secteur
Fonction publiquedepuisson entree en fonction tanten ce qui regarde
les irrégularités statutairesque les déséquilibres linguistiquesquisesont
encore aggravésdepuis la fusion de certainsservicesde laFonction
publique avec le departement de l'Intérieur »;
f) Van de heer Paque tot de Eerste minister over « het partijdig en

laks personeelsbeleid dat sinds zijn ambtsaanvaarding gevoerd is in zijn
diensten van het Openbaar Ambt, zowel wat de statutaire onregelmatig-
heden als het gemis aan evenwicht op taalgebied betreft, welke toestand
nog verergerd is sedertdeoverheveling van sommigediensten van het
Openbaar Ambt naar het departement van Binnenlandse Zaken »>;

g) De M. Degroeve au Premier ministre sur « les cadres linguistiques
de ses services (Secrétariat permanent de recrutement, chancellerie et
logistique, Comité supérieur de contrôle) d'une part et les mesures
globales prises par le Comité ministériel des réformes institutionnelles
pour faire respecter les proportions des cadres linguistiques aux grades
de recrutement et de promotion dans les services qui doivent disposer
ce ces cadres »;

g) Van de heer Degroeve tot de Eerste minister over « de taalkaders
van zijn diensten (Vast Wervingssecretariaat, kanselarij, logistiek
bestuur, Hoog Comité van toezicht) en het geheel van de maatregelen
genomen door het Ministerieel Comité voor institutionele hervormingen
om de taalverhoudingen te doen eerbiedigen in de aanwervings- en
bevorderingsgradenvan dediensten waar taalkaders moeten zijn »;

b) De M. Jules Peetermans à MM. Coens et Bertouille, ministres de
l'Education nationale,sur « l'envoid'un préavis à 4600 membresdu
personnel de maîtrise, gens de métier et de service des établissements
d'enseignement de l'Etat»;

b) Van de heer Jules Peetermans tot de heren Coens en Bertouille,
ministers van Onderwijs, over «de opzegging van 4 600 leden van het
meesters -, vak- en dienstpersoneel van het rijksonderwijs »;
i) Van de heer Seeuws tot de heren Coens en Bertouille, ministers

van Onderwijs, over «de rampzalige gevolgen voor het personeel en
voor het rijksonderwijs die voortvloeien uit het omzendschrijven van 24
november1984 betreffendehet ontslag van alle tijdelijke leden van het
meesters -, vak- en dienstpersoneel, ter uitvoering van het koninklijk
besluitnr. 296 van 31 maart 1984 »;
i) DeM.SeeuwsàMM. Coens et Bertouille, ministres de l'Education

nationale, sur « les conséquences désastreuses, pour le personnel et pour
l'enseignement de l'Etat, de la circulaire du 24 novembre 1984 concernant
le licenciement de tous les membres du personeel de maîtrise, gensde
métier et de service temporaires, en exécution de l'arrêté royalnº 296
du 31 mars 1984 »;
j) De M. Gramme au ministre des Communications et des Postes,

Télégraphes et Téléphones, sur « la décision de la SNCB de mettre fin à
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l'exploitation de la ligne nº 38 Chênee-Battice, en dépit de l'importance
que revêt cette dernière pour l'activité économiquede la région»;
j) Van de heer Gramme tot de minister van Verkeerswezen en Poste-

rijen, Telegrafie en Telefonie, over «de beslissingvan deNMBSom de
exploitatie van de lijn nr. 38 Chênee-Battice stop te zetten in weerwil
van het grote belang van die lijn door het bedrijfsleven in dat gebied »;

k) De M. Lutgen au secrétaire d'Etat aux Affaires européennesetà
l'Agriculture sur « la situation catastrophique de l'agriculture,spéciale-
ment dans la région ardennaise »;

k) Van de heer Lutgen tot de staatssecretaris voor Europese Zaken
en Landbouw over « de katastrofale toestand van de landbouw,vooral
in de Ardennen »;

1) De M, Pécriaux au ministre des Affaires économiques sur « l'indus-
trie du verre et, notamment, l'entreprise Verlipack »;
!) Van de heer Pecriaux tot de minister van Economische Zaken over

« de glasindustrie en met name het bedrijf Verlipack »;
m) De M. de Clippele au Vice-Premier ministre et ministre des

Finances et du Commerce extérieur sur « la diminution de l'emploi et
l'augmentation du nombre de faillites dans le secteur automobile ».

m) Van de heer de Clippele tot de Vice-Eerste minister en minister
van Financiën en Buitenlandse Handel over « de vermindering van de
werkgelegenheid en de vermeerdering van het aantal faillissementen in
de automobielsector ».

RAAD VAN STATE - CONSEIL D'ETAT

De Voorzitter. - Bij schrijven van 23 november 1984 brengt de eerste
voorzitter van de Raad van State ter kennis van de Senaat dat de
algemene vergadering van de Raad, tijdens haar plechtige zitting van 20
november 1984, overeenkomstig artikel 70 van de gecoördineerde wetten
op de Raad van State, is overgegaan tot het opmaken van de lijsten van
de kandidaten voor de vijf ambten van staatsraad, die thans vacant zijn.

Par lettre du 23 novembre 1984, le premier président du Conseil d'Etat
porte à la connaissance du Senat qu'en son audience solennelle du
20 novembre 1984 l'assemblée générale du Conseil d'Etat a procédé,
conformément à l'article 70 des lois coordonnées sur le Conseil d'Etat,
à l'établissement des listesdes candidatsaux cinq placesdeconseiller
d'Etat qui sont actuellement vacantes.

Het behoort de Senaat, overeenkomstig datzelfde artikel 70, § 1, over
te gaan tot het voordragen van de kandidaten voor het tweede en het
vierde vacanteambt

Il appartient au Sénat, en vertu du même article 70, § 1er, de procéder
à la présentation des candidats à la deuxième et à laquatrièmeplace.

Werden door de Raad van State voorgedragen voor het tweede vacante
ambt:

Eerste kandidaat: de heer G. Piquet, eerste auditeur bij de Raad van
State.

Ont été présentés par le Conseil d'Etat pour la deuxième place vacante :
Premier candidat: M. G. Piquet, premier auditeur au Conseil d'Etat.
Tweede kandidaat: de heer P. Martens, rechter in de rechtbank van

koophandel te Luik.
Deuxième candidat : M. P. Martens, juge au tribunal de commerce de

Liège.
Derde kandidaat: de heer J .- M. Favresse, hoogleraar aan de ULB.
Troisième candidat: M. J .- M. Favresse, professeur à l'ULB.
Werden door de Raad van State voorgedragen voor het vierde vacante

ambt:
Eerste kandidaat: de heer J. de Brabandere, auditeur bij de Raad van

State.

Ont été presentes par le Conseil d'Etat pour la quatrième place
vacante:

Premier candidat: M. J. de Brabandere, auditeur au Conseil d'Etat.

Kul.
Tweede kandidaat: de heer J. Herbots, gewoon hoogleraar aan de

Deuxième candidat: M. J. Herbots, professeur ordinaire à la Kul.
Derde kandidaat : de heer R. Vekeman, eerste adviseur bij het provin-

ciebestuur van Oost-Vlaanderen.
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Troisième candidat: M. R. Vekeman, premier conseiller augouverne-
ment provincial de Flandre orientale.

Ik stel u derhalve voor, dames en heren, over te gaan tot het opmaken
van een drietal voor elk van die twee ambten tijdens de vergadering van
19 december e.k.

Par conséquent, je vous propose, mesdames, messieurs, de procéder à
l'établissement d'une triple liste de candidats pour chacune de ces deux
places au cours de la séance du 19 décembre prochain. (Assentiment.)
- Geen bezwaar?
Pas d'opposition ?
Dan is aldus besloten.
Il en sera donc ainsi.

REGELING VAN DE WERKZAAMHEDEN

ORDRE DES TRAVAUX

De Voorzitter. - Dames en heren, ik stel u voor de interpellaties van
de heren Jules Peetermans en Seeuws betreffende het koninklijk besluit
nr. 296 van 31 maart 1984 toe te voegen aan de bespreking van de
artikelen 7 en 8 van het ontwerp van wet tot bekrachtiging van de
koninklijke besluiten vastgesteld ter uitvoering van de wet van 6 juli
1983.

Met andere woorden, deze interpellaties zouden dus moeten worden
toegevoegd aan de bespreking op basis van het verslag van de heer Coen
en mevrouw Tyberghien

Je vous propose donc d'entendre ces deux interpellations lorsquenous
examinerons les articles ayant trait au rapport de Mme Tyberghien et
de M. Coen. (Assentiment.)

Par ailleurs, le ministre des Relations extérieures demande que soit
examiné,au coursdecette semaine, le projetde loi portantapprobation
des actes internationauxsuivants:a) Traité modifiant les Traités instituant les Communautés européen-
nes en ce qui concerne le Groenland;

b) Protocole sur le régime particulier applicable au Groenland, signés
à Bruxelles le 13mars1984.

L'assemblée est-elle d'accord sur cette modification de notre ordre du
jour ? (Assentiment.)

Il en sera donc ainsi.
Dan is hiertoe besloten.

ONTWERP VAN WET TOT BEKRACHTIGING VAN DE KONINK-
LIJKE BESLUITEN VASTGESTELD TER UITVOERING VAN
ARTIKEL 1, 3º TOT 10º, VAN DE WET VAN 6 JULI 1983 TOT
TOEKENNING VAN BEPAALDE BIJZONDERE MACHTEN AAN
DE KONING

ONTWERP VAN WET TOT BEKRACHTIGING VAN DE KONINK-
LIJKE BESLUITEN VASTGESTELD TER UITVOERING VAN
ARTIKEL 1, 1º EN 2º, VAN DE WET VAN 6 JULI 1983 TOT
TOEKENNING VAN BEPAALDE BIJZONDERE MACHTEN AAN
DE KONING

VOORSTEL VAN WET TOT OPHEFFING VAN HET KONINKLIJK
BESLUIT NR. 279 VAN 30 MAART 1984

Algemene beraadslaging en stemming over artikelen

PROJET DE LOIPORTANT CONFIRMATION DES ARRETES
ROYAUX PRIS EN EXECUTION DE L'ARTICLE 1er, 3º A 10º, DE
LA LOI DU 6 JUILLET 1983 ATTRIBUANT CERTAINS POUVOIRS

SPECIAUX AU ROI
PROJET DE LOIPORTANT CONFIRMATION DES ARRETES

ROYAUX PRIS EN EXECUTION DE L'ARTICLE 1er, 1º ET 2º, DE
LA LOI DU 6 JUILLET 1983 ATTRIBUANT CERTAINS POUVOIRS
SPECIAUX AU ROI
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PROPOSITION DE LOI ABROGEANT L'ARRETE ROYAL Nº 279
DU 30 MARS 1984

Discussion générale et vote d'articles

De Voorzitter.- Dames en heren, zoals afgesproken voor de behande-
ling van het eerste punt van onze agenda met betrekking op:

a) Het ontwerp van wet tot bekrachtiging van de koninklijke besluiten
vastgesteld ter uitvoering van artikel 1, 1º en 2º, van de wet van 6 juli
1983 tot toekenning vanbepaalde bijzondere machtenaandeKoning;

b) Het ontwerp van wet tot bekrachtiging van de koninklijke besluiten
vastgesteld ter uitvoering van artikel 1, 3º tot 10º, van de wet van 6 juli
1983 tot toekenning van bepaalde bijzonderemachten aandeKoning;

c) Het voorstel van wet tot opheffing van het koninklijk besluit
nr. 279 van 30 maart 1984, stel ik voor de verschillende verslagen
achtereenvolgens te behandelen. Na elk verslag kan er dan een bespreking
overdit verslag plaatshebben. De amendementen komen later aan de
beurt. Ik stel de Senaat voor dit debat te beginnen met het verslag namens
de commissie voor de Binnenlandse Aangelegenheden.

Il sera possible aux membres souhaitant intervenir de manière plus
générale dans ce débat de le faire après avoir entendu M. Gerits, rappor-
teur des travaux de la commission de l'Intérieur.

Nous abordons maintenant la discussion générale des deux projets et
de la proposition de loi.

De algemene behandeling is geopend.
Het woord is aan de heer Gerits, rapporteurvandecommissievoor

de Binnenlandse Aangelegenheden.

De heer Gerits, rapporteur.- Mijnheer de Voorzitter, de commissie
voor de Binnenlandse Aangelegenheden werd belast met de bespreking
van tien artikelen van de wetsontwerpen nrs. 758 en 759. Daarenboven
werd op grond van het derde lid van artikel 45 van het reglement van
de Senaat het wetsvoorstel nr. 676 uitgaande van collega Wyninckx c.s.
toegevoegd aan de bespreking van artikel 2.1 van het wetsontwerp
nr. 759.

Ik zal nu een beknopte toelichting geven over de in de commissie
voor de Binnenlandse Aangelegenheden uitvoerig besproken koninklijke
besluiten.

Het koninklijk besluit nr. 208 richt een hulpfonds tot financieelherstel
van de gemeenten op, dat tot taak heeft tegemoet te komen in de
financering van de financiële lasten voortkomend uit de schulden van de
gemeenten, ten einde bij te dragen tot het herstel van hun financiën.
Iedere gemeente die een tegemoetkoming van dit fonds wil genieten, moet
daartoe een aanvraag indienen en tot staving ervan een saneringsplan
voorleggen dat werd goedgekeurd door de toezichthoudende overheid.

De voornaamste kritiek van een aantal leden handelde over de naar
hun mening opnieuw centraliserend en renationaliserend bedoelde greep
op het gemeentelijk beleid en het ontbreken van oplossingen voor de
structurele problemen.

Deze stellingen werden weerlegd door te wijzen op de onmisbare rol
die aan het Gewest, als toezichthoudende overheid, in dezematerie is
toegewezen.

Het koninklijk besluit nr. 260 staat de gemeenten en andere besturen
toe de wedden en pensioenen te verminderen. Dit geldt voor alle vaste
personeelsleden, met uitzondering van het onderwijzend personeel,maar
met inbegrip van de wettelijke graden en met toevoeging van de politieke
mandatarissen. De staatssecretaris verdedigde dit koninklijk besluit na
verschillende vragen tot opheldering, fundamentele bezwaren en juridi-
sche argumenten. Hij meende dat het maar billijk is dat alle categorieën
van betrokkenen een gelijkaardige inspanning leveren. Hijwees erop dat
het vertrekpunt van de toepassing van dit koninklijk besluit altijd uitgaat
van een door alle betrokken geledingen goedgekeurd saneringsplan.

Het koninklijk besluit nr. 261 schept de mogelijkheid voor personeels-
leden van ten minste 55 jaar, met twintig jaren dienst en een dienstactivi-
teit gedurende de laatste twaalf maanden, om verlof te nemen voor
verminderde prestatie. Zij krijgen drie vierde van hun normale wedde
voor een half-time prestatie. De belangstelling van de commissieleden
gold in dit verband vooral een advies van de Raad van State over de
oorspronkelijke, trouwens inmiddels aangepaste tekst.

Het koninklijk besluit nr. 262 strekt ertoe aan gemeenten en OCMW
toe te staan, aan personeelsleden die naast een hoofdfunctie, ingevolge

fusieoperaties, voor een bijkomende functie op wachtgeld gesteld werden,
dit wachtgeld te onttrekken tot aan hun pensioenleeftijd.

Een amendement werd ingediend om te zeggen dat, wanneer het
personeelslid, naast het wachtgeld, een beroepsinkomen heeft dat bruto
600 000 frank per jaar niet overschrijdt, het wachtgeld verminderd wordt
tot een bedrag dat gelijk is aan het verschil van 600 000 frank min het
bruto-beroepsinkomen per jaar. Het werd verworpen met 12 tegen 7
stemmen.

In het koninklijk besluit nr. 232 wordt voor het Gemeentefonds en
voor het Provinciefonds voor 1984, en in het koninklijk besluit nr. 263
voor de verdere toekomst, met ingang vanaf 1985, de berekeningswijze
van de jaarlijkse groeicoëfficiënt vastgelegd. Uiteraard gaat het hier

hechten.
om een gevoelig punt waaraan alle communalisten het grootste belang

Inzake de te gebruiken berekeningsformule en het uiteindelijk resultaat
ervan voordegroeivoet van 1985 bleek ter commissie geen uitsluitsel
voorhanden te zijn. De minister zal wel aanvaarden dat alle gemeentebe-
sturen en vele leden van deze vergadering hierover opheldering ver-
wachten.

Het koninklijk besluit nr. 264 beoogt een wijziging in de wet van 31
december 1963 ten eindede vorming van intercommunale brandweer-
verenigingen mogelijk te maken op initiatief van de vroegere groepscen-
trumgemeente.

Uitgaande van grondwettelijke beschouwingen, die door de staats-
secretaris,medeopbasisvanhetadviesvan deRaad vanState, worden
weerlegd, werd een amendement ingediend om dit artikel in het ontwerp
758 te doen vervallen. Het werd evenwel niet aangenomen.

Het koninklijk besluit nr. 259 beoogt alle nieuwe ambtenaren gedu-
rende hun eerste dienstjaar verplicht vier vijfde van een volle betrekking
te laten presteren met evenredige betaling. Het werd in de commissie
uitvoerig en fundamenteel op aangevoerde rechtsgronden bekampt door
een groep van deoppositie.Dezestelde uiteindelijk een amendement
tot schrapping voor, dat echter eveneens door de meerderheid werd
afgewezen.

Het koninklijk besluit nr. 279 regelt die overgang van de betaling van
deambtenarensalarissenvooraf, naar de betaling achteraf, en zulks met
ingangvan de maand juli 1984.

Zoals reeds aangestiptbijhet begin van dit verslag werd bij de
behandeling van dit koninklijk besluit ook de behandeling van het
wetsvoorstel 676, strekkende tot opheffing van het koninklijk besluit
nr. 279 toegevoegd. In de commissie is diepgaand ingegaan op deze
argumenten pro en contra voor diagonaal tegenover elkaar staande
stellingen. Het voorstel van wet werdverworpenmet12stemmen tegen

7.
Het koninklijk besluit nr. 280 voorziet in een wijziging van de bereke-

ningsgrondslag voor de rente bij arbeidsongeval in de overheidssector.
Een tweeledig amendement een oppositiegroep wordt door de regering
als overbodig bestempeld en door de commissie met 12 stemmen
tegen 8 verworpen.

Ik nodig de Senaat ertoe uit de commissie te volgen en de betreffende
artikels van de bekrachtigingswetten goed te keuren. (Applaus op de
banken van de meerderheid.)

De Voorzitter. - Het woord is aan de heer Wyninckx.

Deheer Wyninckx.- Mijnheer de Voorzitter,wij zullen hier in
zekere zin een vrij ingewikkeld debat voeren. Zowat alles valt samen:
bekrachtiging van de volmachtbesluiten, sociale herstelwet, Rijksmidde-
lenbegroting, rijksschuld en weldra ook de fiscaleherstelwetdie door
de Kamer van volksvertegenwoordigers zal worden overgezonden. In
feite is dit debat dus de voorbode van de belangrijker debatten, die wij
de komende dagen en weken in deze vergadering zullen voeren.

Het spreekt vanzelf dat men de bekrachtiging van de volmachtbesluiten
niet kan laten voorafgaan van een bespreking hoofdstuk per hoofdstuk
zonder eerst de algemene krachtlijnen, die aan het volmachtbeleid ten
grondslag liggen, nog eens onder de loupe te nemen. Vandaar datwij
de wens hadden uitgesproken allereerst enkele beschouwingen te wijden
aan de algemene achtergronden van deze politieke situatie.

Wij hadden gemeend ons te moeten richten tot de Eerste minister,die
in dergelijke debatten altijd de verdediger is geweest van het regeringsbe-
leid. Wij weten dat hij momenteel zeer belangrijke bezigheden heeft in
Dublin. Zelfs wanneer dit niet het geval was,zou hij misschien tochniet
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de tijd gevonden hebben om voor de Senaat te verschijnen. Wij hopen
hem alleszins te begroeten wanneer wij de komende dagen over de sociale
herstelwet, over de Rijksmiddelenbegroting en over de fiscale herstelwet
handelen.

Mijnheer de Voorzitter, omstreeks dezelfde periode, drie jaar geleden,
werd in de Senaat gedebatteerd over de regeringsverklaring van de
regering Martens-De Clercq-Gol. In de regeringsverklaring had de eerste
minister reeds de volmachten aangekondigd en begin 1982 was het reeds
zo ver. Het gerommel, dat zich de jongste tijd in de meerderheid voordoet
endanvoornamelijk in de sterkstepolitieke formatievandemeerderheid,
bevestigt wat ik tijdens het debat naar aanleiding van de regeringsverkla-
ring en ook tijdens het debat over de volmachten, heb aangekondigd.

De voornaamste reden waarom de regering die volmachten nodig heeft,
is niet van wetgevende maar van partijpolitieke aard. Een regering
wordt niet door de oppositie ten val gebracht, maardoorhaareigen
meerderheid.

Einde 1981-aanvang 1982 heb ik reeds in deze vergadering gesteld dat
de regering die volmachten nodig heeft om geschenken uit tedelenaan
de rijken, aan de financiële en industriele lobby's, aan speculanten,
zogezegd om de industrie opnieuw op dreef te helpen. De werkelijkheid
gaat echter aan de verbeelding voorbij. Zoals ik het toen reeds voor-
spelde, ging de regering in de voorbije periodeniet de werkloosheid te
lijf maar de werklozen, ze ging nietde ondergeschiktebesturen telijf
maar de inwoners van steden en gemeenten en vooral degenen die van
het OCMW afhangen. De regering ging nietdepensioenstelsels te lijf,
maardegepensioneerden.Zeontmanteldenietdeambtenarijmaarde
ambtenaren.

En zoals wij het hadden voorspeld waren de voornaamste slachtoffers
van deze meest massale aanval op de verworven rechtensinds denoodlot-
tige eenheidswet van 1960-61, de jonge werklozen, de werkloze vrouwen,
de weduwen, de invaliden, de gepensioneerden, de wezen, de slachtoffers
van beroepsziekten en arbeidsongevallen,de gehandicapten en zelfs
degenen die van het gewaarborgd inkomen moeten leven.

Zij hebben de rekening gepresenteerd gekregen, en haar ook betaald,
en duur betaald. De armoedegrens is in reëlecijfersverlaagden steeds
meer burgers vallen onder deze grens. Ik zal deze elementen nader
ontleden wanneer we eerstdaags hetdebatbeginnen overwatmeteen
pleonasmewordtgenoemd, de sociale herstelwet

Tijdens het volmachtdebat van januari 1982 hebben wij de democrati-
sche spelregels uiteengezet die er ons toe hebben geleid op dat ogenblik
ons met alle krachten te verzetten tegen het buiten spel zetten van het
Parlement.

Wat wij toen voorspelden is gebeurd. In plaats van nauwgezet verslag
uit te brengen over wat zij met haar volmachten heeft bewerkstelligden
bereikt, vraagt de regering nu alle volmachten onvoorwaardelijk goed
te keuren. De discussie die we nu beginnen over deze massa wetsbesluiten
is nutteloos en overbodig. De meerderheid zal deze zonder meer bekrach-
tigen. Hoe zou het overigens anderskunnen?

Kunt u zich voorstellen dat alle volmachtbesluiten stuk per stuk, en
artikelsgewijze zouden worden behandeld, geamendeerd en eventueel
verworpen? Wat zou er dan gebeuren met de rechtszekerheid van de
burgers?

Deze regering heeft gedurende de hele volmachtperiode bladzijden
wetteksten gepubliceerd. Deze overvloed aan bepalingen was geen bewijs
van goede kwaliteit en evenmin van goed beheer. De regering heeft
misbruik gemaakt van de haar toegekende volmachten om slechte en
onvoldoend overwogen maatregelen te nemen. Het touwtrekken in de
regering en tussen de ministeriële kabinetten trad in de plaats van het
openbaar debat in Kamer en Senaat. Gezien aan de volmachten geen
voorbereidende werkzaamheden waren gekoppeld, bleek dikwijls en snel
hoe moeilijk zij toe te passen waren.

Volmachtbesluiten werden via volmachtbesluiten gewijzigd, verbeterd
of aangepast, soms zelfs door wetten. Wij zullen in de loop van het debat
over de sociale herstelwel stilstaan bij wetsbepalingen die fouten uit de
volmachtbesluiten verbeteren. Ook op administratrief vlak was het aan-
tal rechzettingen niet te tellen. De administratieve onderrichtingen bleven
soms lang achterwege en soms bleken volmachtbesluiten eenvoudigweg
onuitvoerbaar.

Het kwam erop neer dat men in sommige gevallen jarenlang verborgen
gebleven dossiersuitdeministeriële keldersheeft opgediept die daar
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verborgen waren gebleven omwille van gemakzucht of omwille van
een of andere opportunistische overweging. De regering heeft aan het
Partement het recht ontzegd om het sociaal-economisch en financieel
beleid van de Staat sinds 1982 te bepalen. Het is onjuist te beweren dat
deze volmachtperiode aan het Parlement zou hebben toegelaten zich aan
anderwetgevend werk te wijden.

De rol van het Parlement bestond erin toe te kijken hoe steeds meer
ministers elkaar in hethaar vlogen of wekenlang palaverden over een ofandervolmachtbesluit.

Zoalszijdeverbintenis had aangegaan, heeft de regering in de loop
van de jaren hetadviesvan de Raad van Stategevraagd en er dikwijls
rekeningmee gehouden.

Dezelfde Raad van State had zich echter reeds in juni 1952 tegen
volmachten gekeerd, door te verklaren dat deze buitengrondwettelijk
zijn. Toen zegde de Raad van State dat volmachten hun grondslag niet
vinden in de Grondwet, maar in het staatsnoodrecht, in de extreme
noodtoestand, inoorlogstijd. Metoverigens als richtlijn, dat zelfs in dit
geval het Parlement zich allereerst moet uitspreken over het al dan niet
bestaan van de noodtoestand.

Met andere woorden, al deze volmachtbesluiten zijn in wezen on-
grondwettig, en zij zullen dit altijd blijven,zelfs wanneer zij,op uitdruk-
kelijk verzoek van Vice-Premier Gol, « in een keer en als vormende een
geheel » zullen zijn bekrachtigd, want ook deze wijze van bekrachtiging is
strijdig met de Grondwet, en met name met artikel 41 dat artikelsgewijze
goedkeuring oplegt, en met artikel 42 dat het amenderingsrecht waar-
borgt. In feite zullen wij aan het einde van dit bekrachtigingsdebat enkel
een vertrouwensstemming tot uiting brengen en daarmee uit.

De steeds weerbarstiger wordende meerderheid zal zich dit stuk be-
krachtigingswet door de strot gedrukt krijgen. De betwiste wetgeving
wordt zonder veel onderzoek of discussie doorgeslikt

Wij zullen inhet kader van deze algemene beschouwingen nu even
ingaanopderechtsgrond vande volmachtbesluiten. Na de uiteenzetting
vancollegaBoelzullen andere ledenvan mijn fractie een aantal volmacht-
besluitennaderbehandelen.

Het eerste volmachtbesluit dat ik wens te bespreken haakt trouwens
in op hetverslag van onze collega Gerits. Het gaat over het fameuze
koninklijk besluit nr. 208 tot oprichting van een Hulpfonds tot financieel
herstel van de gemeenten.

De Raad van State had in zijn twee adviezen omtrent dit koninklijk
besluit enkele opmerkingen met betrekking tot hetgoedkeuringstoezicht
opdesaneringsplannen. Inzijn tweede advies herhaalt de Raad van State
dat ditgoedkeuringstoezicht niet op bevredigende wijze door het ontwerp
werdgeorganiseerd.

Kortweg komt de redenering van de Raad van Stateop hetvolgende
neer. Het ontwerp regelde een aangelegenheid waarvoor noch de gewes-
ten noch de gemeenschappen bevoegd zijnen diederhalvenationaalis.
Hetgoedkeuringstoezicht ten aanzien van de saneringsplannen is noch
bij de gemeentewet noch bij de wet van 26 juli 1971 houdende organisatie
van de agglomeratiesen de federaties van gemeenten ingesteld;het
is dus, volgens de Raad van State, derhalve geen vorm van gewoon
administratief toezicht in de zin van artikel 7 van de bijzondere wet of
van artikel5 van het koninklijk besluit van 6 juli 1970 tot afbakening
van de aangelegenheden inzake de organisatie van de ondergeschikte
besturenwaarineen verschillend gewestelijkbeleidverantwoord is.

Volgens de Raad van State zou het hier dus gaan om een geval van
specifiek toezicht dat door de nationale wetgever voor een nationale
aangelegenheid is ingesteld, zonder dat die wetgever de procedures van
dat toezicht heeft geregeld en zonder dat hij de overheden die het moeten
uitoefenen, heeft aangewezen.

Dat was dus een belangrijke vaststelling van de Raad van State, want
uitdeze situatieheeft dit college afgeleid dat bij gebrek aan een zodanige
organisatie van de procedure mag worden aangenomen dat de gewestra-
den bevoegd zijn om er binnen de grenzen van artikel 7, eerste lid,B,
van de bijzondere wet in te voorzien en om de overheden die het toezicht
zullen uitoefenen, aan te wijzen. Dit zou dus uitdrukkelijk hebben
behoord totdebevoegdheid vandegewesten.

Zolang de daartoe noodzakelijke decreten niet zijn uitgevaardigd, kan
het ontwerpbesluit niet toegepast worden in de gemeenten waarvoor het
genoemde artikel7geldt. Om toteen anderbesluit te komenzoumoeten
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worden aangenomen dat bijhet stilzwijgen van dewetofhetdecreet,
de gewestexecutieve noodzakelijkerwijze de bevoegde overheid is, wat
uit geen enkele tekst blijkt, en dat geen enkele procedure vereist is, wat
in strijd zou zijn met de bewoordingen zelf van het vermelde artikel 7.

De regering heeft hierop de oorspronkelijke ontwerp-tekst op twee
punten, naar haar eigen zeggen, aangepast. Er is een paragraaf bijgeko-
men waar de procedure van toezicht zeer summier is iuiteengezet. In het
verslag aan de Koning heeft de regering de gewestexecutieve aangeduid
als de toezichthoudende overheid voor de Waalse en Vlaamse gemeenten,
andere dan de faciliteitengemeenten.

Wat moeten we hieruit concluderen wat betreft de rechtsgrond ?

Ten eerste, is het inderdaad zo dat de regering met haar tekst, zij het
dan summier, de procedure heeft aangewend en dat zo misschien een
aantal argumenten van de Raad van State zouden zijn weggevallen.

Maar, ten tweede, en dit is wel belangrijk, had de Raad van State
gesteld dat «aangezien de regering het zo bedoelt dat dit toezicht door
de gewestelijke overheid- hiermee wordt de gewestexecutieve bedoeld
- wordt uitgeoefend, het in het bestek van de gemeentewet behoort te
worden georganiseerd. Dat kan op tweemanieren geschieden: ofwel
door invoering van het ontwerp in de gemeentewet; ofwel door invoering
in de gemeentewet van een bepaling betreffende de goedkeuring van de
in het ontwerp bedoelde saneringsplannen ».

De Raad van State had zelfs een ontwerp van artikel gemaakt om in
te voegen in de gemeentewet. Dit heeft de regering niet gedaan en in de
memorie van toelichting heeft zij daarover gezegd dat zij dat niet nodig
vond, gezien het feit dat uit de tekst van het koninklijk besluit perfect
kon worden afgeleid dat de toezichthoudende overheid voordeVlaamse
en Waalse gemeenten, andere dan de faciliteitengemeenten, behoort bij
de gewestexecutieve.

Nochtans staat nergens uitdrukkelijk in de tekst van het koninklijk
besluit vermeld wie de toezichthoudende overheid is en het verslagaan
de Koning kan hieraan niets veranderen. Immers, het verslag aan de
Koning kan niets toevoegen aan de tekst van een koninklijk besluit,
omdat het niet het werk van de Koning is. Deze regel is neergelegd in
verschillende arresten, waaronder het arrest van cassatie van 17 mei
1963.

De regering heeft dus nagelaten de procedure met betrekking tot
het goedkeuringstoezicht van de saneringsplannen op te nemen in de
gemeentewet, wat juridisch verplichtwas. De regeringbevindtzichhier
dus volkomen in de ongrondwettigheid en buitenwettelijkheid.

Wij geven een tweede voorbeeld, geachte collega's, namelijk het
koninklijk besluit nr. 201, houdende maatregelen om op correcte wijze
de inning te verzekeren van de bedrijfsvoorheffing. Hier gaat het minder
om de rechtsgrond.

Nochtans is de volgende opmerking van de Raad van State belangrijk
voor de toekomst.

Artikel 1 van het koninklijk besluit nr. 201 verklaart in het 2e lid de
artikelen 215, lid 2-6, en artikel 216 van het koninklijk besluit van 4 maart
1965 tot uitvoering van het Wetboek van de inkomstenbelastingen, zoals
ze werden vervangen door de artikelen 6 en 7 van het koninklijk besluit
van 19 november 1970, van toepassing inzake de gevolgen van het
verzoek, de verplichtingen van de minister diehetontvangt endeproce-
dure volgend op het verzoek.

De Raad van State stelt hieromtrent het volgende, wat fiscalisten kan
interesseren: «De regeling die in een bijzondere-machtenbesluitwordt
vastgesteld door wijziging van bepalingen van een gewoon koninklijk
besluit, zal tot gevolg hebben dat de latere wijzigingen die in dat laatste
besluit door een gewoon koninklijk besluit mochten worden aange-
bracht, van geen invloed zouden zijn op de inhoud van dedoorverwijzing
toepasselijk verklaarde regels; een gewoon besluit vermag immers niet,
dat spreekt vanzelf,dedraagwijdte van een bijzondere-machtenbesluit
tewijzigen ».

Dit is een richtlijn waarmee de fiscale wetgever voortaan rekening zal
moeten houden, en vooral degene die de fiscale wetgeving zou moeten
uitvoeren, namelijk de minister die er zal moeten overwakendathijniet
via een gewoon koninklijk besluit wijzigingen aanbrengt in regelendie
langs een volmachtbesluit zijn getroffen.

Het derde voorbeeld betreft hetkoninklijkbesluitnr. 230betreffende
de stageende inschakelingvan jongeren inhetarbeidsproces

In verschillende artikelen van het koninklijk besluit wordt aan de
Koning de bevoegdheid verleend om, al dan niet na beraadslaging in de
Ministerraad, in het koninklijk besluit aanvullende maatregelen vast te
stellen. De bedoelde artikelen zijn :artikel 3: behoudens voorhetdoor
artikel 1 bepaalde, kan de Koning afwijkingen voorzien op de bepalingen
van dit besluit voor de onderwijsinstellingen, opgericht of gesubsidieerd
door de Staat.

Artikel 4, paragraaf 1, vierde lid :de Koning kan bovendien bij een in
Ministerraadoverlegdbesluitsommige administratiesofcategorieënvan
administraties, geheel of gedeeltelijk, wijstellen van de door het eerste
lidgesteldeverplichting.

Artikel7,paragraaf2:de Koning kan bij een in Ministerraad overlegd
besluit de verplichting verruimen tot ondernemingen dieminderdan
50 werknemers tewerkstellen,alszijkapitaalintensief zijn.Hijbepaalt
volgens dezelfde procedure wat moet worden verstaan onder een kapi-
taalintensieve onderneming.

Zo gaatdit verschillende artikelen verder. Al deze machtigingen zijn
volgens de Raad van State feitelijk te ruim gesteld. De regering heeft een
aantal voorwaarden bepaald die verder strekken dan de machtigingen
geput uit de volmachtwet.

De Raad van State zegt verder: «Indien het nodig is voor bepaalde
sectorenofbepaalde groepen specifieke voorzieningen vast te stellen ter
aanvullingof inafwijkingvan hetgeen in hetkoninklijk besluit is bepaald
en het opportuun wordt geoordeeld de Koning daarmee te belasten,
dan moet in de omschrijving van de bevoegdheidstoewijzing worden
opgenomen al hetgeen voor de bijzondere regeling essentieel is. » Anders
gezegd,om bestaanbaar te zijn en om overeen te stemmen met de
bijzondere-machtenwet van 6 juli 1983, moet in het besluit dat met
toepassing van de bijzonderemachten wordt genomen, het kader worden
geschetst van de specifieke regelingen die de Koningbijeen gewoon
koninklijkbesluitzalkunnenvaststellen.

De eerder aangehaalde machtigingsformules dienen dan ook in die zin
te worden aangevuld. Dat is niet gebeurd en gebeurt niet in de huidige
wetgeving.Uit hetoverzichtdat ik zonethebgegeven,blijktduidelijk
dat de regering niet is ingegaan op de suggesties van de Raad van State.

Zij heeft zich langs het kanaal van dit volmachtbesluit een soort
van permanentevolmachtverleend en hiervan voor andere koninklijke
besluiten reeds gebruik gemaakt. Opnieuw bevindt de regering zich hier
in de buitenwettelijkheid.

Het koninklijk besluit nr. 253 tot wijziging van het koninklijk besluit
nr. 179 van 30 december 1982 betreffende de experimenten van aanpas-
singvan de arbeidstijd in de ondernemingen met het oog op een herverde-
ling van debeschikbarearbeid iseen volgend voorbeeld. De-Raad van
State heeft ter zake geen enkele opmerking geformuleerd in verband met
de rechtsgrond.

Ten eerste, heeft de Raad kritiek op de werkwijze gevolgd in artikel 1
van het bedoelde koninklijk besluit. Dit artikel 1 verlengt de lijst van de
wetsbepalingen waarvoor de minister van Tewerkstelling en Arbeid
krachtens artikel 2 van het koninklijk besluit nr. 179 van 30 december
1982, binnen het raam van een overeenkomst over een experiment
voor aanpassing van de arbeidstijd, aan de werkgever toestemming kan
verlenen om ervan af te wijken.

Volgens een erratum verschenen in het Belgisch Staatsblad van 22
april 1983 op pagina 5079 zou men moeten lezen « de Koning » in plaats
van «de minister van Tewerkstelling en Arbeid ». De minister was in
zijn oorspronkelijke versie van koninklijk besluit zo ver gegaan zich
gelijk te stellen met de Koning, maar hij heeft dit achteraf moeten
rechtzetten en moeten toegeven dat het de Koning was die dit volmacht-
besluit heeft getroffen. De minister was zo gewoon met volmacht-
besluiten alles tekunnen doen wathijwilde,dathij meende het recht
te hebben om zich in de plaats van de Koning te stellen.

In het advies van 8 december 1982 bij het ontwerp dat later het
koninklijk besluit nr. 179 van 30 december 1982 is geworden, had de
Raad van State reeds kritiek op dat « stelsel van afwijkingen ». De Raad
van State merkt ten aanzien van het koninklijk besluit nr. 253 het
volgende op: «Zelfs indien de bijzondere bevoegdheid van de Koning
ter zake in de wet van 6 juli 1983 anders is geformuleerd dan in de wet
van 2 februari 1982 en zelfs indien uit die formulering en de parlementaire



Sénat - Annales parlementaires - Séances du lundi 3 décembre 1984
Senaat - Parlementaire Handelingen- Vergaderingen van maandag 3december 1984

bespreking hieromtrent blijkt dat de bijzondere bevoegdheid bedoeld in
artikel 1, 8º, B, van de wet van 6 juli 1983 is verleend uitgaande van het
bestaan van het koninklijk besluit nr. 179 van 30 december 1982, kan niet
voorbijgegaan worden aan de vaststelling dat het stelsel van afwijkingen,
zoals het in de artikelen 2 en 11 van het koninklijk besluit nr. 179 van
30 december 1982 is georganiseerd, erop neer komt dat de minister van
Tewerkstelling en Arbeid ertoe gemachtigd wordt de werkgever van de
verplichting tot naleving van de wet te ontslaan.

In haar artikel 67 stelt de Grondwet op klare wijze dat de Koning, die
op een algemene wijze met de uitvoering van de wet is belast, de wet
zelf niet mag schorsen of geen vrijstelling van uitvoering ervan mag
verlenen. Dergelijke bevoegdheid bezit alleen de wetgever, gezien deze
bevoegdheid niet werd overgedragen aan het Staatshoofd dat, blijkens
artikel 3, paragraaf 2, van de wet van 6 juli 1983, de gehele en de wettelijke
bepalingen slechts kan opheffen, aanvullen, wijzigen of vervangen, maar
geen individuele vrijstelling van schorsing ervan kan verlenen. >> De
minister is hier in volledige tegenspraak met de wet.

De Raad van State maakt nog een andere opmerking over dit konink-
lijk besluit nr. 253, die betrekking heeft over de wijze waarop in artikel4,
B, van het koninklijk besluit nr. 253 de Koning permanente volmachten
krijgt die verder gaan dan de wet van 6 juli 1983 bepaald had.

Artikel 4, B, herneemt artikel 16 van het koninklijk besluit nr. 179
van 30 december 1982. Hierover had de Raad vanState reeds een advies
uitgebracht op 27 juli1983. Ook toen reeds had de Raad van State
hierover enkele opmerkingen geformuleerd.

· In dit bewuste artikel wordt aan de Koning de opdracht gegeven om
bij een in Ministerraad overlegd besluit de voorwaarden vast testellen
waaronder kan worden afgeweken van de compenserende indienstne-
ming van meerdan 3pct. in de ondernemingen bedoeld bijartikel9
van het koninklijk besluit nr. 179 van 30 december 1982, te weten de
ondernemingen die met sluiting bedreigd worden in de zin van de wet
van 28 juni 1966 en de ondernemingen die een gebrek aan arbeid kennen
wegens economische oorzaken en de uitvoering van de arbeidsovereen-
komst voor arbeiders verhinderen in de zin van artikel 51 van de wet
van 3 juli 1978.

In dat bewust advies heeft de Raad van State erop gewezen dat de
nog vast te stellen voorwaarden een essentieel deel uitmaken van de
regelen die in artikel 16 van het koninklijk besluit nr. 179 van 30
december 1982, op grond van de bijzondere-machtenwet van 5 februari
1982, zijn vastgesteld. Die voorwaarden zullen dan ook, krachtens arti-
kel 3, paragraaf 1, eerste lid, van de wet van 6 juli 1983doordeKoning
moeten worden vastgesteld voor het verstrijken van de Hem verleende
bijzondere machten. Immers, aan die wet ontleent de Koning niet de
bevoegdheid om zichzelf, in de tijd onbeperkt, bevoegd te maken voor
het vaststellen van regelen die na het verstrijken van de tijd waarvoor
Hem een bijzondere bevoegdheid is toegekend, zaak zijn van de wetgever.

Wijstellen dus vast dat de Koning tot op het ogenblik deze voorwaar-
den niet heeft bepaald. De Koning heeft verwaarloosd gevolg te geven
aan de opdracht die hij had gekregen. Vermits dat niet is gebeurd, mogen
wij concluderen dat de hier geciteerde koninklijke besluiten wat hun
rechtsgrond betreft, betwistbaar zijn.

Ook met het koninklijk besluit nr. 258 gebeurde watwij daarstraks
hebben aangeklaagd. De regering treft volmachtbesluiten,maarisver-
plicht deze te herroepen met andere volmachtbesluiten. Dit bezwaar
werd trouwens geformuleerd tijdens het debat dat hier vroeger werd
gevoerd: kan de Koning op basis van een zelfde volmachtbesluiteen
volmachtbesluit nog eens veranderen?

Met het koninklijk besluit nr. 258 totwijziging van het koninklijk
besluit nr. 123 van 30 december 1982 betreffende de indienstnemingvan
werklozen voor bepaalde projecten van economische expansie ten bate
van kleine en middelgrote ondernemingen, is dat dusook gebeurd.De
oorspronkelijke tekst van het koninklijk besluit bepaalt in artikel 3,
paragraaf 3, dat aan de Koning een bevoegdheid werd toegekend tot
uitbreiding van het toepassingsgebied van het ontwerp tot andere aanvra-
gers met als enig criterium : « voor zover deze in staat zijn, zijn projecten
ten uitvoer te leggen ».

De Raad van State stelde dat dergelijke subdelegatie al te vaag was
en tot gevolg zou hebben dat het stelselvandebijzonderemachtendoor
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de Koning zelf zou worden verlengd tot na de wettelijke vervaldag, te
weten 31 december 1983. De Raad voegde eraan toe bij wijze van
conclusie dat die bepaling dus ofwel diende te worden geschrapt, ofwel
diende te worden geamendeerd door toevoeging van zeerpreciezecri-
teria.

De regering heeft geen van beide gedaan. Wat zij wel deed is de
bepaling met deze delegatie behouden, maar met weglating van de term

« voor zover deze in staat zijn, projecten ten uitvoer te leggen ». In plaats
van precieze criteria toe te voegen, heeft de regering de criteriadus laten
vallen wat in feite nog een grotere delegatie betekent.

Hier wordt dus eens te meer een permanente soort van volmacht tot
stand gebracht ten dienste van de regering.

Wij hebben het reeds onrechtstreeks gehad over het koninklijkbesluit
nr.278houdendebepaalde maatregelen inzake loonmatiging methet
oog op debevordering van de tewerkstelling,de vermindering van de
openbare lastenenhet financieelevenwichtvan de staatslastvansociale
zekerheid.

Er waren maatregelen in verband met de publieke sector, die hun
rechtsgrond vonden in artikel 1, 1º, van de wetvan 6 juli1983,maarer
waren ook maatregelen in verband met de prive-sector. Ondanks de
poging van de regering om de opmerking van de Raad van State over het
ontbreken van de rechtsgrond te ontzenuwen, kan men de rechtsgrond
betwisten.

Hierbij moet men vertrekken van de aard van de loonmatiging. Vol-
gens de gangbare interpretatie is loonmatiging een zaak van herstel van
de concurrentiekracht van de ondernemingen en van bevordering van
werkgelegenheid en dus is loonmatiging naar haar aard vreemd aan het
herstelvanhetevenwichtvan de sociale zekerheid.

De aard van deze maatregel werd niet gewijzigd door een deel of zelfs
het ganse bedrag aan de socialezekerheid testorten.Hetstortenvande
opbrengst van de loonmatiging op een rekening van de sociale zekerheid
maaktevandemaatregel geenzaakvansocialezekerheid.

De regering is de opmerkingen van de Raad van State niet tegemoetge-
komen; zij kon dit ook niet omdat zijop geen enkele manier de aard
van de loonmatiging kon wijzigen.

De vraag op wiens rekening, dit wil zeggen de Schatkist of de sociale-
zekerheidsrekening, werd gestort, was van generlei invloed op de aard
vande loonmatiging.

Wij staan nu even stil bij het scenario van de tactiek die de regering
heeftgevolgdbijde loonmatigingzoals bepaald inartikel278.

In het eerste ontwerp dat de regering aan de Raad van State voor
advies had voorgelegd, waser sprake van dat de opbrengst van de
loonmatiging zou worden doorgestort aan de Schatkist. De Raad van
State maaktehiertegen bezwaar,omdatmen geen rechtsgrond had om dit
bij volmacht te regelen. De oplossing bestond er dan in een rechtsgrond te
«zoeken» en diewerd gevonden in het doorstorten van het ingeleverde
geld op de rekening van het Fonds voor financieel evenwicht van de
sociale zekerheid.

Formeel juridisch redenerend heeft men op die manier misschien wel
een rechtsgrond gevonden; toch zijn er een aantal elementen die bewijzen
dat het hier ging om een « truc >> om via een omweg toch een rechtsgrond
te vinden in devolmachtwet.

Zo zegt de regering in het verslag aan de Koning: « ... zal de bedoelde
opbrengst aangewend worden om de uitgaven van de sector werkloosheid
mede te financieren ... », « De besparing ( ... ) zal deels aangewend worden
voorde financiering van programma's totaanpassingvandearbeidstijd
gepaard gaande met compenserende tewerkstelling ofvooranderepro-
gramma'svoor tewerkstelling en opslorpingvan de werkloosheid. »

In artikel 4, § 6, 11e lid, van het koninklijk besluit nr. 278 gaf men
de Koning de bevoegdheid om hetoverschotvan deopbrengstvan de
loonmatiging aan te wenden voor bijvoorbeeld, tewerkstellingsprogram-
ma's

Artikel 41 van het ontwerp van herstelwet gaf de Koning de mogelijk-
heid om een deel van de middelen van de bijkomende loonmatiging te
stortenaanhetTewerkstellingsfonds,bedoeld inhet koninklijk besluit
nr.181.

De Raad van State en het Parlement werden op die manier dus voor
schut gezet door de regering, vermits de gevolgde werkwijze neerkomt
op « een afwending van procedure ».
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Deze evolutie getuigde van weinig respect voor de elementaire beginse-
len van een rechtsstaat. Het was overigens nietdeeerstekeerdatdeze
regering zich hieraan bezondigde.

In die zin ontleent de loonmatiging in de privé-sector geen rechtsgrond
aan artikel 1, 2º, van de wet van 6 juli 1983.

Volgens de Raad van State mist artikel 4 van het koninklijk besluit
nr. 283 tot wijziging van de wet van 9 augustus 1963 tot instelling en
organisatie van een regeling voor verplichte ziekte- en invaliditeitsverze-
kering, dat een nieuwe tekst bevat voor artikel153,§6,vandewetvan
9 augustus 1983, voldoende rechtsgrond.

De in dit artikel bedoelde voorwaarde voor terugbetaling kon de Raad
van State niet in verband brengen met het verzekeren vanhet financieel
evenwicht van de stelsels.

De regering houdt hier opnieuw geen rekening met de wettige opdracht
die zij heeft gekregen en evenmin met het advies van de Raad van State.

Voor koninklijk besluit nr. 287 tot wijziging van de wet van 29 juni
1981 houdende de algemene beginselen van de sociale zekerheid voor
werknemers, wordt de rechtsgrond geput uit artikel 1, 2º, van de wet
van 6 juli 1983. Maar ook hiertegen maakte de Raad van State een
aantal voorbehouden: in artikel 1 wordt aan de Koning de bevoegdheid
gedelegeerd om de bij wet vastgestelde bedragen te wijzigen, ook na
het verstrijken van de periode waarvoor de bijzondere machten zijn
toegekend. Anders gezegd : volmacht naar de toekomst.

De regering eigent zich dus bijzondere machten toe voor de periode
die deze waarin de wetgever haar bijzondere machten heeft toegekend,
overschrijdt. Dit kan ook niet worden beschouwd als een uitvoerings-
maatregel. Het is werkelijk een volmacht gericht op de toekomst.

De bedoelde bedragen zijn steeds als essentieel beschouwd voor de
betrokken regeling met het gevolg dat de delegatie vervat in artikel 1
niet bestaanbaar is met de bijzondere-machtenwetvan6 juli1983.

Artikel 2 geeft een terugwerkende kracht tot 1 januari 1983, terwijl
volgens artikel 3, § 4, tweede lid van de wet van 6 juli 1983 de met
toepassing van onder meer artikel 1, 2º van de wet genomen besluiten
slechts kunnen terugwerken tot 1 januari 1984.

Hoe kan men dit aan elkaar rijmen? Hoe kan men beweren dat het
krachtens een vorige wet verleende volmachten betreft, terwijl volgens
de wet de volmachtbesluiten slechts terugwerkendekrachtkunnenheb-
ben tot 1 januari 1984. De regering schroeft nu alles terug tot 1 januari
1983. Wij staan hier eens te meer voor het feit datzijzich rechten
toeëigent die zij niet kan putten uit de wet tot toekenning van bijzondere
machten.

De regering heeft nochtans haar teksten behouden en gepoogd deze
te motiveren in een verslag aan de Koning. In dat verslag wordt bepaald
dat de beschikbare middelen voor de zogenoemde Maribel-operatie
voorzien zijn in de Rijksmiddelenbegroting, met dit verschil dat, volgens
de huidige regeling, bij niet-uitputting van de beschikbare middelen, het
resterend bedrag aan de Staat moet worden teruggestort; deze regularisa-
tie voor 1983 geschiedt overigens in 1984 zodat de bepalingen van
artikel 2 gehandhaafd kunnen blijven. Dit is eens te meer een spitsvondig-
heid

Bovendien, wordt in dat verslag gezegd, moet worden opgemerkt dat
niet het bedrag van de vermindering van de patronale bijdrage als
essentieel beschouwd wordtvoor de zogenoemde Maribel-operatie,maar
wel de beschikbare middelen.

Opnieuw poogt de regering vruchteloos te ontsnappen aan hetadvies
van de Raad van State. Bij koninklijk besluitnr.157van30december
1982 werden bedoelde bijdragen overigens aangepast ingevolge de halve-
ring van de beschikbare middelen en gemoduleerd in functie van het al
of niet naleven van een collectieve arbeidsovereenkomst bedoeld bij
koninklijk besluit nr. 181 van 30 december1982.Om deze reden kan
ook artikel 1 gehandhaafd worden. Dat isde mening die de regering
weergeeft in het verslag aan de Koning.

Deze motivatie kon inhoudelijk juist zijn, maar dit doet niets af van
de bedenkingen op technisch-juridisch vlak:het toepassingsgebied van
de wet van 6 juli 1983 werd te buiten gegaan!

Wij kunnen besluiten met een aantal algemene vaststellingen. De
laatste vierentwintig volmachtbesluiten bevatten bepalingen, waarbij
aan de Koning bevoegdheden worden gegeven die verder gaan dan

Grondwet.
de verordenende bevoegdheid die hijontleent aan artikel 67 van de

Omdat het maatregelen betreft die verder gaan dan «de taak tot
uitvoering van wetten », komen de delegaties die aan de Koning in

sommige van de hoger bedoelde volmachtbesluitenwordenverleendneer
opeenverlengingvandevolmachtendiedeKoningwerden verleend op
basis van artikel 78 van de Grondwet

Artikel 67 van de Grondwet bepaalt dat de Koning de verordeningen
maakt en de besluiten neemt die voor de uitvoering van dewettennodig
zijn,zonderooitdewetten zelf temogen schorsenof vrijstellingvan hun
uitvoering te mogen verlenen. Concreet betekent deze bepaling dat de
Koning die besluiten mag nemen welke voor de uitvoering van de wet
nodig zijn, bij die uitvoering de wet niet mag schorsen noch van haar
toepassing magvrijstellen,dewetnietkanwijzigennoch ietsaan dewet
kan toevoegen.

De rechtsleer heeft steeds een ruime interpretatie voorgestaan van
artikel 67 van de Grondwet. Voor deze rechtsleer is uitvoeren of ten
uitvoer leggen in de ruime zin van het woord: «volbrengen wat een
ander heeft geconcipieerd », met dien verstande dat in de uitvoering een
zekere ruimte besloten ligt voor de keuze van de middelen die aan het
oordeel van de uitvoerder is overgelaten om dewil van de ontwerper
vandeoorspronkelijkehandeling inwerkelijkheid om te zetten.

De rechtspraak heeft zich aangesloten bij deze ruime interpretatie.
Getuige hiervan volgende passage uit het cassatiearrest van 18 november
1924: « Al moge de uitvoerende macht bijhet vervullen van de taak
welke artikel 67 van de Grondwet haar opdraagt, de draagwijdte van de
wetniet verruimen evenmin als beperken, het komt haar toe uit het
beginsel van de wet en haar algemene economie, de gevolgtrekkingen af
te leiden die daaruit op natuurlijke wijze voortvloeien volgens de geest
die aan de opvatting van de wet ten grondslag heeft gelegen en volgens
dedoelstellingen die zij neerschrijft. »

Een ander belangrijk element van de interpretatie van artikel 67 van
deGrondwet ligt inhet feit datde Koning de bevoegdheid tot uitvoering
van de wet rechtstreeks aan de Grondwet ontleent. Anders gezegd, de
wet hoeft de uitvoeringsbevoegdheid van de Koning niet te herhalen en
deze heeft een zodanige herhaling niet nodig om de hem door de
Grondwet toegekende bevoegdheid uit te oefenen. Het cassatiearrest van
12 december 1963 zegt «dat de uitoefening van de normatieve functie
welke artikel 67 van de Grondwet aan de Koningopdraagt,nietafhanke-
lijk is van een uitdrukkelijke toelating van de wet ».

In verscheidene van de laatste vierentwintig volmachtbesluitenheeft
deRaadvanStateerde regering op gewezen dat in bepaalde artikelen
« aan de Koning de bevoegdheid wordt verleend om ook na het verstrijken
van de periode waarvoor bijzondere machten zijn verleend op discretio-
naire wijze tebeslissen».

De Raad van State heeft gesteld dat «dergelijke delegatie aan de
Koning niet bestaanbaar is met de wet van 6 juli 1983 en met artikel 67
van de Grondwet in het bijzonder ».

We kunnen ons alleen maar aansluiten bij deze redenering, die beknopt
hierop neerkomt.

Op basis van artikel 78 van de Grondwet wordt de Koning voor
bepaalde tijd delegatie gegeven om materies te regelen die in principe
aan dewetgever toebehoren.

Als ineenvolmachtbesluit de Koning aan zichzelf een bevoegdheid of
een delegatie toekent, overschrijdt men de tijdslimiet van de volmachtwet
en de regel, waarbij het alleen de wetgever toekomt delegatie te geven
aan de Koning. Indien het slechts zou gaan over « zuivere» uitvoerings-
maatregelen, is geen delegatie nodig en dus geen formele tekst waarbij
deze delegatie aan de Koning wordtverleend,wat indeze volmachtbeslui-
ten welgebeurt.Debevoegdheid tothet nemen van zuivere uitvoerings-
maatregelen vloeit immersautomatisch, ditwil zeggen zonder formele
tekst,voortuitartikel 67 vande Grondwet.

De regering heeft zichzelf volmachten gegeven via de volmachtbeslui-
ten. Zij heeft zich in feite boven de Grondwet en de wetten gesteld.

Wij wensten ons betoog tot deze beschouwingen te beperken. Wij
wensten bovendien in het huidige kader geen politiek debat aan te vatten
over een materie die wij zullen behandelen in de sociale herstelwet, de
fiscale herstelwet en in de Rijksmiddelenbegroting. Wij zullen het dan
over de meer algemene aspecten en over de nefaste gevolgen van het
volmachtbeleid hebben. Wij wilden voor deze vergadering beklemtonen
dat wat wij in 1981, 1982 en 1983 hebben gezegd door de feiten werd
bevestigd.

Deze regering heeft zich met de volmachtbesluiten machten toegeëi-
gend die zij van het Parlement niet had gekregen. Bovendien is op
het administratieve vlak zoveel verwarring ontstaan, dienden fouten te
worden rechtgezet, zijn er zoveel misverstanden gerezen dat in bepaalde
gevallen sommige burgers gelijk hebben gekregen bij de bevoegde recht-
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banken. Ik denk bijvoorbeeld, aan de gehandicapten die een volmachtbe-
sluit hebben kunnen laten verbreken op grond van een onvoldoende
juridische basis.

Dit debat kan nochtans belangrijk zijn in zijn politieke en juridische
beschouwingen. Immers, mocht het stembusakkoord, waaraan blijkbaar
alleen de Eerste ministernog enige waarde hecht, en dathij graag zou
uitvoeren- hij zal daartoe evenwel de gelegenheid niet krijgen- waar
hij nu reeds verklaarde dat hij nieuwe volmachten zou vragen. Hij heeft
dit gezegd. In dat geval zal het nuttig zijn naar het huidige debat te
kunnen verwijzen. Dat is belangrijker dan de bekrachtiging zelf.

De regering heeft inderdaad alle besluiten aan de Raad van State
voorgelegd. Zijheeft sporadisch met de adviezen rekening gehouden.
Meestal werden die adviezen omzeild of niet gerespecteerd. De regering
heeft de koninklijke besluiten overgemaakt aan de Voorzitters van Kamer
en Senaat, zonder dat er veel ruimte was om op de koninklijke besluiten
in te spelen.

Overigens werden een groot aantal volmachtbesluiten- dat is een
merkwaardige vaststelling- op de valreep ingediend, dit wil zeggen vlak
voor het vervallen van de volmachten. Men heeft zo lang « gepalaverd >> in
de ministeriële kabinetten over deze materie dat men in extremis werd
geconfronteerd met de vervaldatum. Er werden dan pakken besluiten
aan het Staatsblad overgemaakt, met alle gevolgen van dien, zoals
fouten,onvolkomenheden, onuitvoerbaarheden en onverenigbaarheden.
Ambtenaren trokken zich de haren uit het hoofd. De groteslachtoffers
waren degenen die de besluiten moesten uitvoeren, en zij die de gevolgen
van de uitvoering aan den lijve en in hun nadeel hebbenondervonden.

Ik wens vandaag, zoals ik het heb gezegd, mijnheer de Voorzitter,
geen debat aan te gaan over de algemene toestand van het land op sociaal,
economisch, monetair en budgettair gebied. De komendedebattenbieden
ons daartoe de gelegenheid.

De verbetering, waar de regering bestendig mee schermt, van onze
concurrentiepositie, onze betalingsbalans, onze investeringen, ons infla-
tieritme, onze openbare financiën en de werkloosheid in ons land, wordt
dag na dag door de feiten tegengesproken.

Doorheen dit ratificatiedebat zullen wij waarschijnlijk weinigklanken
horen over de groeiende onenigheid in demeerderheidspartijen.

Als de meerderheidspartijen, of alvast één van hen, in het Parlement
even welsprekend zouden zijn als daarbuiten, zouden wij ons in een zeer
delicate situatie kunnen bevinden, want quid als de volmachtbesluiten
door de Senaat niet worden bekrachtigd ?

In feite wordt de meerderheid dus monddood gemaakt.Zijmoet de
bluf van de regering slikken in het Parlement. Daarom allicht proberen
sommige tenoren elkaar buiten het Parlement te overbluffen. Bovendien,
nu de volmachttermijn nog maar pas verstreken is, blijken de conflicten
in de meerderheid te leiden tot particratie en tot immobilisme in de
regering. Die conflicten zijn ook de rechtstreekse aanleiding tot de
presidentiële junta, en tot de koppeling, zoals enkele dagen geleden werd
bekendgemaakt.

Vandaag wordt inderdaad gesteld dat de Senaat pas over de fiscale
wet mag stemmen wanneer op hetzelfde ogenblik de Kamer van volksver-
tegenwoordigers over de sociale herstelwet zal stemmen, omdat de coali-
tiepartners elkaar beloeren.

Dergelijke koppeling hebben wij al eens meegemaakt, namelijk in
augustus 1980. Ik meende dat dergelijke praktijken voorbij waren, maar
dit blijkt nu niet juist te zijn. Het vertrouwen tussen de meerderheidspar-
tijen is zoek. De meerderheid is ertoe verplicht topconferenties te houden,
de partijvoorzitters op te roepen en de fractieleiders van Kamer en Senaat
te mobiliseren om sommigebrandstichtersbinnen deperken tehouden
en een eventuele brand tijdig te blussen.

De debatten die wij de komende dagen gaan beleven,zijn politiek te
belangrijk opdat wij het huidig debat boven zijn waarde zouden schatten.
Deze bekrachtiging zal de meerderheid nog wel slikken. Of ze de vele
andere dingen die in het land gaande zijn en de vele zaken die de Eerste
minister of een van zijn ministers vertellen, of die de voorzitters van de
meerderheidspartijen elkaar naar het hoofd slingeren, nog zullen blijven
slikken, zou bij een andere stemming kunnen blijken, misschien nog niet
bij de stemming over de sociale of de fiscale herstelwet hoewel deze,
zoalswij dus vernomen hebben, zullen worden gekoppeld.

Wij zien met zeer veel belangstelling uit naar de wijze waarop de
regering het jaareinde zal overbruggen en het jaar 1985 eventueel zal
uitdoen. Het staat buiten twijfel dat deze volmachtbesluiten door de
meerderheid zullen worden goedgekeurd.Het debat is voor ons in wezen
achterhaald. De belangrijke debatten wordenoverigensniet langer inde

Kamer of in de Senaat gevoerd. De jongste tijd grijpen de belangrijkste
besprekingen plaats in de Wetstraat nr. 16, en wij zien met spanning uit
naarheteindevandeze toestand. (Applaus op de socialistische banken
en op de banken van de Volksunie.)

De Voorzitter.- Het woord is aan mevrouw Herman.

Mevrouw Herman-Michielsens.- Mijnheer de Voorzitter, ik wou
even bondig repliceren op de juridische benadering die in de toespraak
van de heer Wyninckx tot uiting kwam. Ik zal niet ingaanop de politieke
commentaar,die beterophaar plaatszou zijnals algeheleafronding van
het huidigdebatenvande debattendievolgenoverdesocialeherstelwet
enover deRijksmiddelenbegroting.

Hetdebatgaat vandaag niet over de verantwoording of de verdediging
van de bijzonderemachten.

Niemand is daar gelukkig mee geweest. In een Parlement waar men
volwaardigzijn taak wil uitoefenen kan niemand daar gelukkig mee zijn.
Maardezekritiek is ophet ogenblik niet ter zake.

Wij menen dat wat goed was aan de bijzondere machten, zoals wij ze
hebben goedgekeurd anderhalf jaar geleden, precies deze ratificatie,of
liever deze bekrachtiging- in navolging van deRaad vanStatediehet
woord « ratificatie >> voorbehoudt voor de met het buitenland afgesloten
akkoorden -,het deel is in heel deze operatie waartegenover wijhet
meestpositiefmoetenstaan.

In afwijking met het presidentieel regime in Frankrijk, waar gedurende
een bepaalde periodebijordonnanties wetgevend werk kan worden
gepresteerd dat dan ook blijft voortbestaan, meen ik dat deze bekrachti-
ging het ogenblik is waarop het Parlement zijn macht weer in handen
neemt. Dat is de reden waarom reeds vanaf deze behandeling elk genum-
merd koninklijk besluit een afzonderlijk artikel krijgt, zodanig dat bij
de bespreking in de commissie en in de openbare vergadering bepaalde
artikels, bepaalde koninklijke besluiten, genomen inhet kader van de
bijzondere machten van deze bekrachtiging konden worden uitgesloten.

Dat is de eerste fase. De tweede fase bestaat erin dat wanneer zij
wordenbekrachtigd deze genummerde koninklijke besluiten, stuk voor
stuk, op dat ogenblik wetten worden, metal wat het inhoudt voor de
wetgevende macht om ze te wijzigen, te amenderen en om voorstellen
van wet in te dienen als wij menen dat bepaalde elementen van deze
wetten door ons moeten gewijzigd worden. Op dat ogenblik hernemen
wijonzebevoegdheid.

Ik kan mij niet van de indruk ontdoen dat collega Wyninckx enigszins
de macht van deRaad van Stateoverwaardeerten demachtvan het
Parlement onderwaardeert. Hij heeft veel commentaar gegeven op de
adviezen en de kritiek die door de Raad van State zijn uitgebracht bij
de genummerde koninklijke besluiten. Het is duidelijk - dat heeft hij
trouwens gezegd en ik wil het nog in herinnering brengen - dat de
regering zeer goed haar volmachtbesluiten had kunnen nemen zonder de
medewerking van deRaad van State. Zij was hiertoe niet verplicht. Het
is eensoort van deontologie die zij zichzelf heeft opgelegd.

Door een kritische benadering in het advies van de Raad van State
toe te staan, inde mate van het mogelijke en in de mate van de politieke
opportuniteit- wat trouwens met wetgevend werk altijd het geval is,
of we vervallen in, wat niet de bedoeling is, un gouvernement des juges

-, zou zij dan eventueel zien in hoever zij zich kon schikken naar het
advies van de Raad van State. Zij laat onsvrij oordelen in hoever zij
daarop is ingegaan.

Dit heeft tot gevolg, als we even decommentaarwillen nagaan,dat
wijvanaf 1 januaride volheid van onze macht hernemen,ook in de
materies waarovermet bijzonderemachten isgehandeld.Dooramende-
ring kunnen wijdie zaken rechtzetten waarvan we aannemen dat het
Parlement daarmee niet akkoord gaat.

Tenslotte wil ik een kleine beschouwing wijden aan uw overwegingen
inzake de delegatie.

Het is juist dat na 1 januari 1985 de Koning alleen de macht heeft die
Hem door artikel 67 van de Grondwet wordt toegekend, namelijk de
aanwijsbare zaken waarvoor Hij bevoegd is krachtens de Grondwet en
niet de algeheelheid van macht die Hij had in deperiodevan bijzondere
machten. Die delegatie gebeurde wat betreft de uitvoeringsbesluiten en
de gewone bestaande koninklijke besluiten. Ten tijde van de bijzondere
volmachten was dat, door bekrachtiging, een delegatie van de wetgevende
macht aan de Koning.

Die delegatie kan vanzelfsprekend door amendering worden ingetrok-
ken. Als de wetgevende macht vanaf 1 januari 1985 oordeelt dat een
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bepaalde delegatie de toepassing van artikel 67 overtreft, dan kan die
delegatie door een wijziging van het nu als wet voortlevend bekrachtigd
koninklijk besluit, worden ingetrokken.

Het isnuhet ogenblik waarop wij onze tevredenheid moeten uitspre-
ken over de bereikte resultaten. Zoals altijd in een stelsel van volmachten,
zijn er naast zaken die noodzakelijkerwijs dienden te worden aangeno-
men, andere die men gelukkig heeft kunnen verkrijgen. Er wordt daarbij
geoordeeld in pakketten. Nu echter herleeft iedere wet op zichzelf en
verkrijgen wij opnieuw ons amenderingsrecht.

Ik meen dat het nu niet het moment is om kritiek uit te spreken maar
eerder van bezinning en studie. Na het herkrijgen van onze volledige
wetgevende macht zullen wij- zoals het past in een parlementaire
democratie- van die macht gebruik maken om de bekrachtigde konink-
lijke besluiten onder de loepe te nemen, ze eventueel te amenderen en om
na te gaan of zij in volledige overeenstemming zijn met onze zienswijze.
(Applaus op de banken van de meerderheid.)

De Voorzitter.- Het woord is aan de heer Boel.

De heer Boel. - Mijnheer de Voorzitter, ik zal beknopt enkele
fundamentele juridische bezwaren behandelen die door mijn fractie
werden opgeworpen tegen de wijze waarop deze regering de bijzondere
machten heeft aangewend.

Een eerste punt betreft de beperkte rol die de Raad van State inzijn
adviesverstrekking werd opgedrongen door demeerderheid.

De Raad van State heeft inderdaad zelf de aandacht gevestigd op het
feit dat hij voor de ontwerpen zelf geen volledig adviesheeftkunnen
uitbrengen. Vermits het zogenaamd de bedoeling was naar aanleiding
van de bekrachtiging van de voorliggende koninklijke besluiten het
Parlement te raadplegen, rees in de bevoegde Kamercommissiedevraag
om de voorzitter van de Kamer van volksvertegenwoordigers teverzoe-
ken de Raad van State toe te laten zijn advies te vervolledigen.

Dit voorstel werd ten onrechte afgewezen bij eenvoudige meerder-
heids-minderheidsstemming.

Deze vraag was nochtans zeer pertinent, omdat de Raad van State zelf
uitdrukkelijk de aandacht heeft gevestigdophet feit dathijop tweemijns
inziens fundamentele vragen niet had kunnen antwoorden namelijk:

1. De vraag of de koninklijke besluiten in elk van hun bepalingen de
vereiste rechtsgrond vinden in dewet van6 juli1983;

2. De vraag of de koninklijke besluiten in elk van hun bepalingen
overeenstemmen met de Grondwet en met de door de Grondwet en de
bijzondere wet van 8 augustus 1980 tothervormingder instellingen tot
stand gebrachte bevoegdheidsverdeling.

De meerderheid heeft geweigerd deze logische gang van zaken te
volgen, zodat de Raad van State geen kans werd gegund om op deze
twee essentiele vragen teantwoorden.

Men kan bezwaarlijk het belang ontkennen van hetoordeel van de
Raad van State desbetreffende en het eventueel inroepen van tijdsgebrek
is niet ter zake vermits dieeen loutere technischekwestievan timing is
die door de regering vooraf had kunnen worden ingecalculeerd.

Het vermoeden dat de raadpleging van de Raad van State evenals de
inbreng van het Parlement veeleer een formeel dan een inhoudelijk
karakter had, wordt door deze stugge houding bevestigd.

In dezelfde zin van onefficiënt en slordig optreden ten opzichte van
de Raad van State, kan men, meer bepaald op het wetgevende vlak,
betreuren dat belangrijke opmerkingen, geformuleerd in de adviezen,
veronachtzaamd werden. Er werd immers meer dan eens gewezen op
het feit dat heel wat koninkijkebesluiten, genomen op grond vande wet
op de bijzondere machten, bepalingen bevattendie thuishoren ingewone
koninklijke besluiten. Deze vermenging is uiteraard strijdig met de rechts-
zekerheid en bijgevolg een zeerslechte wetgevende techniek,omdatop
deze wijze bepalingen van reglementaire aard uiteindelijk kracht van
wet zullen krijgen en bijgevolg slechts bij wet zullen kunnen worden
gewijzigd.

Wij staan hier dus voor een wetgevende innovatie, waarbij door de
bijzondere machten enerzijds, bevoegdheden aan de wetgevende macht
werden onttrokken en anderzijds, door toepassing van diezelfde vol-
machten bevoegdheden van de uitvoerende macht nodeloos aan de
wetgevende macht worden toegespeeld

Mijn bedenking hierbij is dat dit soort dilettantisme het regeringswerk
niet siert en dat ook hier het vermoeden wordt gestaafd dat de regering

geen duidelijke visie had inzake de aanwending van de bijzondere mach-
ten op het ogenblik dat deze werden gevraagd.

Overigens werd deze kritiek uitvoerig geformuleerd ter gelegenheid
van de debatten in Kamer en Senaat omtrent de habilitatiewetten zowel
in 1982 als in 1983, meer bepaald daar waar gewezen werd op de vaagheid
van de teksten waardoor enig inzicht in de uiteindelijke aanwending van
de bijzondere machten volledig ontbrak, ook zoals bleek, bij de betrok-
ken ministers.

In feite kwam de hele operatie erop neer dat de regering aan haar
meerderheid een blancocheque heeft gevraagd en ook heeft gekregen,
nadien in te vullen naar believen en rekenend op een ogensluitend
meelopenen blind vertrouwen schenkende meerderheid

Dergelijk optreden is ongetwijfeld instrijdmet de letterendegeest
van de Grondwet.

Een laatste algemeen kritische bedenking betreft het probleem van de
retroactiviteit.

De stelling van de regering daaromtrent is dat,doordebevestiging
van de koninklijke besluiten, dezekrachtvan wetverwerven met terug-
werkende kracht vanaf de datum van hun publikatie.

De regering maaktbovendien dit standpunt hard door te verwijzen
naarhetfeitdatzowelhetHofvancassatiealsdeRaad vanState deze
meningzijn toegedaan.

Dit isongetwijfeld juist. Juist is ook dat deze interpretatieve juridische
benaderingdooreminente rechtsgeleerden niets afdoet van het feit dat
inderechtsbedelingconcreetproblemen en tegenstrijdigheden desaan-
gaandekunnen rijzen.

Want ook Buttgenbach, door de Eerste minister zovaak geciteerd, is
een belangrijke rechtsbron en die houdt er een tegengestelde, zij het
mijns inziens, meer orthodoxe zienswijze op na.

Dit alles is evenwel niet ter zake. Wat mij bezighoudt is de vraag
waarom mendevoorkeurblijkt te geven aan interpretatiesvan rechtsge-
leerden, boven het formeel inschrijven van de retroactieve werking in
een artikel.

Tot slot zou ik nog een groot vraagteken willen plaatsen bij het
koninklijk besluit nr. 208 tot oprichting van een Hulpfonds tot financieel
herstel van de gemeenten. Dit fonds ten belope van 21 miljard beoogt de
gemeenten financieel bij te staanbijhetaangaan van consolidatieleningen
vooraangegane schulden.

Wij zijn de mening toegedaan dat dit koninklijk besluit in tegenstrijd
is met de geest van de staatshervorming van 1980.

Inderdaad, door de staatshervorming van 1980 werden zowel de
gemeentelijke voogdij als de verdeling van het bedrag van het Gemeente-
fonds, overgeheveld naar de gewesten. In een zelfde logische gedachten-
gang ligt het voor de hand dat men het Hulpfonds tot financieel herstel
van de gemeenten zou moeten laten ressorteren onder de bevoegdheid
vandegewestelijkeministers van Binnenlandse Aangelegenheden.

Het is niet logisch dat deze gewestelijke ministers wel beschikken over
de gemeentelijke voogdij, maar niet over de financiële middelen om de
gemeenten bijstand te verlenen in het oplossen van hun problemen.

Men spreektzovaak over de noodzakelijkheid om de staatshervorming
van1980maximaal tevaloriserenenzelfs inhoudelijk uit tebreiden.

Hier staan wij duidelijk voor een frappant voorbeeld van uitholling
vandegewestelijke bevoegdheid.

Graag zou ik van de regering vernemen waarom u deze unitaire
houding heeft aangenomen. (Applausopde socialistische banken.)

M. lePrésident.- Laparole est à M. Paque.

M.Paque.- Monsieur le Président, monsieur le ministre, mes chers
collègues,au moment de ratifier les arrêtés numérotés pris en vertu
des pouvoirs spéciaux, je rappellerai une fois de plus notre profonde
oppositionacettemanièrede légiférer que nous estimons peu democrati-
que. Il est inutile de rappeler que ces 301 arrêtés ont constitué un véritable
court-circuitage du Parlement, alors qu'ils produisent des modifications
profondes denotresociété.

Nous sommes persuadés que si les mesures qui en résultent avaient
donné lieu à des débats parlementaires, certaines dispositions - notam-
ments celles, particulièrement graves, pour les plus démunis de notre
société- auraient été empreintes de plus de générosité. Elles n'auraient
pas fait, de manière aussi unilaterale, supporter une grande partie du
poids de la crise par le monde du travail, les chômeurs et les allocataires
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sociaux. En outre, les chiffres mêmes du budget qui va venir en discussion
montrent l'inefficacité des mesures prises par pouvoirs spéciaux, puisque
le déficit budgétaire et le chômage n'ont pu être endigues, ce qui était
présenté par le gouvernement comme ses deux buts prioritaires, qu'il
allait pouvoir atteindre par les pouvoirsspéciaux.

Quoi qu'il en soit, il nous est maintenant demandéde ratifier le second
train d'arrêtés numérotés.

Cette ratification n'enlève rien au caractère peu démocratique de cette
manière de légiférer. En effet, le choix du Parlement est soit d'accepter
après coup un arrêté qui a déjà sorti ses effets, soit de le refuser,étant
entendu que cet arrêté a déjà été appliqué.

Nous sommes loin de la procédure habituelle selon laquelle le Parle-
ment se prononce préalablement sur les mesures qui deviendront des
lois, et surtout selon laquelle le Parlement peut exercer son droit d'amen-
dement.

En ce qui concerne les arrêtés royaux traitant des matières qui relèvent
de la commission de l'Intérieur, on peut distinguer quatre catégories.

Tout d'abord, trois arrêtés ont trait au statut du personnel communal
pour lequel le gouvernement a prévu un plan d'assainissement, en voie
d'exécution.

Ensuite, l'arrêté nº 260 modifie les arrêtés précédents nos 110 et145,
dits arrêtés Nothomb, imposant l'équilibre aux communes à dater de
l'année 1988. Les arrêtés précédents permettaient aux communesde
toucher aux rémunérations et au statut du personnel communal. Toute-
fois, ces arrêtés ne s'appliqueient pas à toutes les catégories de personnel.

L'arrêté nº 260 a pour but d'autoriser la réduction des traitements et
pensions de l'ensemble des agents communaux,ainsiquedesmandataires
politiques - bourgmestres, échevins, présidents de CPAS -,qui n'é-
taient pas visés par les arrêtés précédents nos 110 et 145.

Ce nouvel arrêté renforce ainsi la politique du gouvernement visant à
contraindre les communes à endosser une large part des mesures d'austé-
rité du gouvernement.

M. Gramme, vice-président, prend la présidencede l'assemblée.

L'arrêté suivant, le nº 261, permet des mises en congé par prestation
réduite même pour les membres du personnel nommé à titre définitif ou
pour les agents plus âgés. En instaurant un nouveau type de congé pour
les travailleurs âgés dans les communes, le gouvernement espère qu'un
grand nombre de personnes recourront volontairement a ce type de
travail qui implique à la foisune diminution desprestationsetune
diminution des traitements.

Cet arrêté concrétise la volonté du gouvernement de multiplier les
sous-statuts parmi les travailleurs du secteur public.

L'arrêté nº 262 vise à autoriser les communes ou les CPAS à réduire
ou à supprimer pour l'avenir les traitements d'attente tout en maintenant
les fonctionnaires en attente jusqu'au moment où ils remplissent les
conditions pour solliciter leur pension. Ce traitement d'attenteestmain-
tenant supprimé quand il ne constitue pas le seul revenu du fonctionnaire.

Nous marquons notre opposition à ces arrêtés pour une double raison.
Tout d'abord, ils forcent pratiquement les communes à aligner leur

politique sur la politique gouvernementale, ce qui me paraît contraire
au principe de l'autonomie communale que nous avons toujours défendu.

Ensuite, de l'aveu même du gouvernement, la promotion du travail à
temps partiel est pour lui le moyen à envisager pour résoudre le problème
de l'emploi.

Ceci s'oppose à notre point de vue, à savoir la réduction équilibrée et
générale du temps de travail sans multiplier les sous-statuts pécuniaires
comme le fait le gouvernement.

Les arrêtés nos 208, 232 et 263 visent la structure financière des
communes. En ce qui concerne l'arrêté créant un fonds d'aide au redresse-
ment financier des communes, il faut rappeler que ce fondsd'aideau
départ concernait uniquement les cinq grandes villes :Bruxelles, Anvers,
Liège, Charleroi et Gand. En outre, il vise à permettre une aide de l'Etat
dans le rééchelonnement des dettes communales moyennant l'adoption
des mesures d'assainissement énergiques décidées en concertation par
l'Etat, la commune et la région.

Il faut remarquer que ce projet constitue en fait une très nette recentra-
lisation de la tutelle communale et qu'il offre au gouvernement un moyen
d'intervenir dans la gestion des communes.
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Cette réforme ne résout aucun des problèmes structurels à la source
des lourdes charges communales, tels ceux des CPAS, des hôpitaux et
des services d'incendie.

L'arrêté nº 232 lie pour 1984 le taux d'accroissement annuel du Fonds
des communes etdu Fonds des provinces à l'évolution des dépenses
courantes de l'Etat, exception faite des dépenses de la Dette publique

L'arrêté nº 263 modifie des règles de calcul des dotations du Fonds
des communes et des provinces. Il lie le taux d'accroissement annuel du

Fonds des communes et du Fonds des provinces à l'évolution des dépenses
courantes de l'Etat à partir de 1985.

Il faut remarquer qu'une grande partie de l'endettement des communes
résulte directement des retards avec lesquels l'Etat effectue ses paiements
depuis plusieurs années. Nous estimons que ces deux derniers arrêtés
consacrent une injustice flagrante en transferant aux communes le deficit
de l'Etat.

L'arrêté nº 264 permet aux communes désignées comme centre de
groupe régional en matière de protection incendie de s'étendre pour
constituer une association intercommunale d'incendie. Ainsi la charge
financière trop lourde de l'organisation d'un service régional d'incendie
pourraêtre assumée par l'association intercommunale en vue de permet-
tre une adaptationdustatutdupersonnel.

Nousconstatonsquecetarrêté ouvre des perspectives dangereuses en
cequiconcerne lestatutdu personnel.

Enfin, les arrêtés nos 259, 279 et 280 concernant la fonction publique
proprement dite.

L'arrêténº259 organise des prestations limitées à quatre cinquième
de temps avec traitement proportionnel pour les agents accomplissant
leurpremière année de service.

Comme je l'ai indique, nous estimons que la promotion du travail à
temps partiel n'est pas le meilleur moyen pour résoudre les problèmes
de l'emploi. D'une part, il s'agit d'une politique qui essaie de masquer
les effets de la crise plutôt que de susciter une relance.D'autrepart, la
formule du travail à temps partiel n'est pas proposée; elle est pratique-
ment imposée et, comme l'a remarqué le Conseil d'Etat, ce projet aurait
dûêtresoumisaux interlocuteurs sociaux.

L'arrêté nº 279 concerne le paiement à terme échu des traitements
d'agents des services publics. Cet arrêté s'applique au personnel définitif
et temporaire à partir de juillet 1984. La modification du système de
rémunération des agents du service public a provoqué des diminutions
de traitement et a eu pour effet de faire perdre les primes de 1982 et de
1983, qui sont versées sous forme de primes de décalage. Cela revient en
réalité, à faireperdre de nouveau aux fonctionnaires un avantage social
qu'ils avaient acquis.

L'arrêté nº 280 concerne les accidents de travail et les maladies profes-
sionnelles du secteur public. La rémunération annuellepour lecalcul de
la rente n'est prise en considération qu'à concurrence de 300 000 francs.

Cette politique, menée d'une manière autoritaire, n'est pas celle qui
correspond à nosvues.

Nous pensons qu'ils'agit d'une politique qui essaie, tant bien que
mal, de masquer les symptomes de la crise économique plutôt que de
s'attaqueraux causes profondesdecelle-ci

La politique gouvernementale est basée sur la réduction des revenus
des travailleurs et des allocataires sociaux. Cet effort de modération qui
leur est imposé diminue sans doute les charges publiques mais, par
contre, aboutit automatiquement à une diminution des rentrées fiscales
et des cotisations sociales.

En outre, cette politique deflatoire entraîne un ralentissement de la
demande intérieure qui se répercute d'ailleurs sur les PME et lesclasses
moyennes.

Le gouvernement avait, par ailleurs, basé sa politique sur la relance
de la demande extérieure.La fluctuation denotrebalanceextérieuredes
paiements n'indique pas une grande réussite de la politique gouvernemen-
tale dans ce domaine.

Le Parti socialiste avait, au contraire, propose des mesures de relance
sélective susceptibles de soutenir la consommation intérieure et sans
s'engager dans une politique déflatoire qui préjudicie les plus démunis.

Ce sont ces considérations qui justifient à la fois d'une manière globale
et, arrêté par arrêté, le vote négatif que nous émettons. (Applaudisse-
ments sur les bancs socialistes.)

M. le Président.- La parole est à M. Lepaffe.
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M. Lepaffe. - Monsieur le Président, chers collègues, je pourrai aussi
me borner à faire une déclaration breve, à caractère general, à l'occasion
de la discussion d'un premier volet du projet de loi.

Le seul aspect sympathique qu'aient pu présenter les pouvoirs spe-
ciaux, c'est qu'ils ont quandmêmeexpiréun jour,bien que legouverne-
ment les ait longuement prolongés.

Quand on analyse aujourd'hui, de manière très générale, les intentions
qui étaient celles du gouvernement et dont ilnous a imposé la concrétisa-
tion, quand on examine ce qui s'est fait pendant que le Parlement était
littéralement mis sous le boisseau et réduit au silence, il faut bien se dire
qu'ily a une disproportion totale entre lesbuts viséset lesrésultats
atteints.

Où en est le chômage, que lesarrêtésdepouvoirsspéciauxdevaient
contribuer à réduire considérablement ? Oùen sont les impôtsdontnous
devions être déchargés, alors que sous un gouvernement à participation
libérale, la pression fiscale et parafiscale n'a jamais été aussi forte
qu'aujourd'hui?

A côté des échecs sur le plan des principes fondamentaux, le reste,
dans ce parcours difficile du combattant parlementaireparmi lesdiffé-
rents arrêtés de pouvoirs spéciaux, paraît accessoire.Vous n'avezpas
résolu les déséquilibres linguistiques là où il y en avait, vousn'avezpas
réussi à compenser la situation dramatique des communes par rapport
à un déficit que l'Etat a d'ailleurs tendance à reporter sur elles. Vous
n'avez pas réussi à satisfaire le Conseild'Etat.Toutau plusavez-vous
bénéficié parfoisdu faitque ledélaide recoursdans lequelildevait
donnerson avisne lui permettaitpas d'aller au fond des choses, encore
qu'il ait dit souvent soit que les mesures étaient superflues, soit qu'elles
étaient illegales, soit que ceux qui auraientdûêtreconsultesne l'avaient
pas été.

Les enseignants ont subi très lourdement les atteintes des dispositions
prises contre eux. La commission du Pacte scolaire constate actuellement
qu'il est difficile de faire avancer positivement ses travaux.

Les isolés ont été victimes de mesures dont le moins qu'on puisse dire
est qu'elles étaient aveugles puisque, quelles que soient leursituationet
leurs ressources, un montant uniforme était régulièrement mis à leur
charge; et chacun sait que, lorsqu'on a toutes les peines du monde à
« boucler » une fin de mois, il est plus dur de payer quelque centaines de
francs que quand on vit largement et qu'on n'a pas immédiatement
besoin de cette somme. Sans compter les mesures prolongées, je songe
notamment à celle relative aux allocations familiales pour indépendants,
alors qu'elles ne devaient avoir d'effet qu'une fois.

A mes yeux, le bénéfice qu'a tiré le gouvernement de cette longue
politique non parlementaire, c'est d'avoir ainsi évité d'exposer sur la
place publique ses propres déchirements. Nous le voyons très clairement
aujourd'hui. La majorité va évidemment confirmer, sans amendement,
ces différents arrêtés de pouvoirs spéciaux numérotés. Mais, par là
même, elle n'approuve pas forcément le gouvernement,par ailleurs
actuellement divisé et dont les partenaires ne songentqu'à bien se placer
en vue d'élections plus proches sans doute que la date dedécembre 1985.

Il faut bien constater, que, dans leurs déclarations électorales- je
songe notamment à celles du Parti libéral- les hommes politiques
manifestent peu de confiance dans l'intelligence des citoyens. Après avoir
mené, il y a trois ans, une campagne barnumesque avec deux seuls mots
d'ordre: «moins de chômage >> et « moins d'impôts >>, les libéraux se
félicitent de pouvoir annoncer, pour 1986 et pour 1987, vraisemblable-
ment moins de chômage et moins d'impôts!

C'est vraiment prendre l'électeur pour ce qu'il n'est pas, c'est annoncer
qu'on rasera gratis, c'est se décerner facilement et à trèspeu de fraisun
satisfecit - cela m'a d'ailleurs frappé particulièrementdans les récentes
déclarations gouvernementales- et c'est aussi fairepreuved'uneforte
dose d'optimisme ... et de vanité. (Applaudissements sur les bancs du
FDF.)

M. le Président. - La parole est à M. Grosjean.

M. Grosjean. - Monsieur le Président, d'autres que moi ont déjà
parlé - et d'autres encore parleront certainement- de l'ensemble des
arrêtés royaux, et notamment de leur indigence sur le plande la technique
légistique.

Je me contenterai, quant à moi, d'intervenir au sujet des seuls arrêtés
royaux qui concernent l'Intérieur et laFonction publique,exception faite
pour le premier arrêté, repris sous lenº201.

En réalité, cet article fait partiedes arrêtés royauxsoumis à lacommis-
sion des Finances. Cependant, il concerne essentiellement les finances
communales puisque son article 1er vise à permettre au receveur des
Contributions de récupérer les arriérés des précomptes dus par les
communes.

Aux dires du rapport au Roi, les arriérés de précomptes dus par les
communesetprovinces s'élevaient, pour l'année 1983, à 10,1 milliards
etceuxduspar les CPAS à 3,2 milliards.

Cetarrêté royalasans doute atteint l'effet escompté etpermisà l'Etat
de « récupérer»des précomptes dus par les communes.

Une fois de plus, l'Etat central se donne les armes pour encaisser
rapidement ce qu'on lui doit, mais le ministre de l'Intérieur ne trouve
pas - et ne cherche pas à trouver- le moyen d'obliger cet Etat à payer
les enormesdettes qu'ila envers les communes. Les mesures qu'il nous
propose et que je vais analyser vont presque toutes dans le même sens :
puisque l'Etat ne paie pas ou paie mal les communes, étranglons celles-
ciencoreun peu plus.

Cette seconde vague des arrêtés spéciaux, plus particulièrement
consacrés à la fonction publique et aux pouvoirs locaux, constitue un
tissu de mesures complémentaires s'inscrivant dans une double optique
gouvernementale. Elle vise, d'une part, le renforcement de la mainmise
du pouvoir central sur les activités locales et, d'autre part, la réduction
de la masse des moyens nécessaires au bon fonctionnement de nos
communes.

Contrainte à l'équilibre budgétaire, privée du bénéfice de soutien
financier valable, la commune assainit, augmente sa fiscalité, réduit ses
investissements.

Acculées, certaines se tournent vers le Fonds d'aide au redressement
financier créé par l'arrêté royal nº 208. L'accès au bénéfice de ce Fonds
suppose l'aveu d'incapacité des communes à réaliser par leurs propres
moyens l'équilibre réclamé; ilentraîne automatiquement l'établissement
d'un plan de redressement draconien sous le contrôle du pouvoir central.

Le délabrement des finances locales est tel que de plus en plus d'autori-
tés communalesn'ont d'autre ressource que de jouer les dupes en
participant à la recentralisation du pouvoir au nom de l'autonomie
communale.

L'assainissement envers et contre tout devient la règle; dans un
contexte financierdéfavorable, aprèsavoir poussé, avec toutes les consé-
quences néfastes à l'emploi, la réduction de l'ensemble de ses investisse-
ments jusqu'à l'extrême limite tolérée par son patrimoine, la commune
n'aplusqueson personnel comme dernier otage de l'Etat.

Forcée de bloquer ses recrutements, tenue à la modération de la masse
salariale de ses agents, la commune hérite du choix, pour préserver ses
finances, de diminuer par tous les procédés directs et indirects les
traitementsdupersonnel.L'Etat lui tend laperche.

En réalité, ce n'est même plus d'assainissement qu'il faut parler, mais
de destruction; destruction qui cache mal le projet de restructuration de

la tutelle communale.
MM. Nothomb et Waltniel veulent faire croire qu'il s'agit d'un cadeau,

alorsquec'est toutsimplement une technique qui offre un moyen très
efficace au gouvernement pour intervenir à nouveau dans la gestion des
communes,touten sachantbienquecette réforme ne résout absolument
aucun des problèmes structurels qui sont à l'origine des lourdes charges
financières des communes.

Nous arrivons maintenant à l'arrêté royal nº 232 qui lie pour 1984 le
taux d'accroissement annuel du Fonds des communes et des provinces
à l'évolution des dépenses courantes - pour ne pas dire galopantes -de l'Etat,exception faite des dépenses relatives à la dette publique.

L'arrêté royal nº 263 consacre définitivement le système précédent
pour les annéesàvenir.

Le calcul du Fonds se fera en deux temps : dans unpremier temps,le
taux d'accroissement est fixé,demanièreprovisoire,parcomparaison
entre le budget de l'Etat de l'année qui donne son millésime aux dotations
concernées et le budget ajuste de l'année précédente; dans un second
temps, etde manière définitive, après les derniers ajustements budgé-
taires.

Ces arrêtés royaux mettent définitivement finà l'applicationde la loi
de 1976, à un moment où ses dispositions allaient devenir plus favorables
aux communes en raison de l'évolution sensible des recettes de l'Etat.

En fixant un parallélisme entre l'augmentation du Fonds et les dépenses
ordinaires de l'Etat dont est exclue, pour les besoins de la cause, la
charge de la dette publique, la croissance du Fonds des communes
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évoluera à une cadence moins rapide que l'inflation. Le nouveau système
adopté ne tient pas compte des ponctions infligées au Fonds depuis plus
d'une décennie. Il est donc insuffisant.

L'effet du crédit de rattrapage disparaîtra rapidement et, dès 1985, une
multitude de communes vont se retrouverdansunesituation financière
déplorable. Déjà en 1984, un nombre toujours plus grand de communes
n'a pas su faire face à ses engagements.

En réalité, une grande partie de l'endettement des communes résulte
directement des retardsavec lesquels l'Etateffectue ses paiementsdepuis
plusieurs années. Il y a donc une injustice flagranteà reporter ledéficit
de l'Etat sur le dos des communes.

De plus, les charges de la dette tenant encore plus de place, globale-
ment, dans les budgets des communes que dans le budget de l'Etat,
l'élimination des dépenses relatives à la dette pour le calcul de l'augmen-
tation du Fonds des communes ne se justifie pas.

Elle se justifie d'autant moins que les communes disposent d'une
moindre marge de manœuvre que l'Etat dans leurs rapports avec les
intermédiaires financiers.

L'arrêté royal nº 259 organise des prestations limitées à quatre cinquiè-
mes du temps pendant la première année deservice.

De l'aveu même du gouvernement, la promotion du travail à temps
partiel est le seul moyen envisagé pour résoudre les problèmes de l'em-
ploi, technique qui revient à s'incliner devant la conjoncture économique
au lieu d'essayer de la redresser par des politiques volontaristes.

Contrairement à ce que prétend le gouvernement, la formule du temps
partiel n'est pas proposee, elle est imposee. En même temps, l'Etat
encourage le recrutement de CST, TCT etautres CMT.

Cet arrêté n'est d'ailleurs qu'une introduction aux néfastes effets à
attendre du suivant, c'est-à-dire le nº 260, qui donne aux communes et
CPAS les moyens d'arriver à un équilibre budgétaire en leur imposant
de toucher aux rémunérations et au statut de l'ensemble du personnel
et des mandataires.

Il complète dignement les arrêtés nos 110 et 145 qui ne visaient qu'une
partie du personnel en invitant les institutions locales à adopter, dans le
sens de la baisse évidemment, toutes les dispositions légales relatives aux
traitementset pensions.

Faut-il rappeler les mesures générales qui, dans le secteur public, ont
frappé les allocations familiales, le pécule de vacances, l'allocation de
fin d'année, la cotisation de pension, l'indexation, le terme échu, la
cotisation de solidarité et autres mesures d'équilibre des régimes de la
sécurité sociale ?

D'ailleurs, depuis 1980, dans l'ensemble des budgets, les dépenses de
personnel ont enregistré le taux d'augmentation le plus faible après les
dépenses de fonctionnement.

Il est aussi utile de rappeler que les dépenses de personnel ont subi
des hausses en raison de l'augmentation du personnel dont la justification
se retrouve dans l'accroissement des tâches communales, accroissement
provenant le plus souvent du pjenomène des fusions et de l'augmentation
du nombre de tâches imposées par l'Etat aux communes.

Au sujet de l'arrêté nº 261, il faut noter que la décision d'accorder un
mi-temps à des agents de plus de 55 ans est irrévocable, que l'agent ne
peut être remplacé et que la mise à la pension se fait d'office à l'âge de
60 ans.

L'avenir nous apprendra certainement que rares seront ceux qui intro-
duiront une telle demande, tout en soulignant une fois de plusque ces
mesures seront prises au détriment des moyens des communes, puisque
le bénéficiaire n'est pas remplacé.

L'arrêté royal nº 262 veut remédier à une situation créée par les arrêtés
sur les fusions.

La justification du maintien d'un traitement d'attente aurait pu se
discuter en son temps. Il est un peu tard pour remédier àune situation
bien établie, alors que les bénéficiaires ont pris des engagements pour
régler leur vie en fonction d'un revenu que la loi leur garantissait. Une
fois encore, c'est au pouvoir communal à jouer au méchant gendarme
sous la pression du pouvoir central.

L'arrêté royal nº 264 donne la possibilité de modifier l'organisation
des corps d'incendie instaurée par la loi du 31 décembre 1963. Il ouvre
aussi la voie à des initiatives qui pourraient se révéler, à l'usage, nocives
pour l'efficacité du service; il peut aussi conduire à la suppression de
certains services dont dépend la sécurité des concitoyens.
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Sur le planbudgétaire, l'intercommunalisation ne représente pas néces-
sairement ladécision valable pourune réduction des dépenses communa-
les; elle conduirait plutôt au transfert des charges et à une autre réparti-
tiondes coûts.Ilappartiendra au pouvoir local d'en juger et d'en décider.

Certains aspects de cet arrêté royal nº 264 sont cependant inaccepta-
bles.

Ni laprotection de l'emploi, ni le statut social du personnel ne
sont respectés.L'aspecthumain du problème est totalement écarté des
considérations. Cet arrêté royal présente pour l'avenirdesouvertures
vraiment dangereuseset impossiblesà admettre et l'onnepeut nier, par
exemple, que l'agent transfere perdra les avantages qu'il aurait pu obtenir
s'ilétait resté agent communal.

En résumé, on casse purement et simplement un contrat, une carrière,
onnie l'existencede lastabilité d'emploi qui est si souvent brandie par
certainspour justifier les barèmes insuffisants des services publics.

Enfin, l'arrêté royal nº 279 concerne le paiement à terme échu des
traitements de certains agents du secteur public. Il s'applique au person-
neldéfinitifet temporaireà partirde juillet 1984.

La modification du système de rémunération des agents du secteur
public a provoqué des diminutions de traitements et a eu pour effet de
faire perdre les primesde 1982 et 1983 qui sontversees sous forme de
primes de décalage. En résumé, on a supprimé un avantage social pour
compenser lamesure prise par le gouvernement.

Monsieur le ministre, ce n'est pas la première fois que je prends la
parole pour défendre les agents de la fonction publique et des lors, ceux
des administrations communales. Je suis également intervenu en faveur
des communes dont vous claironnez régulièrement l'augmentation de
l'autonomie, tout en prenant systématiquement des mesures pour dimi-
nuer leursmoyens.

Privéesde ressources financièressignificatives, harceléesparun pou-
voircentraldeplus en plus impératif dans ses exigences traduites par
les arrêtés spéciaux, les communes devront se résoudre à comprimer plus
encore, lorsque c'est possible, leurs dépenses de personnel.

Cette politique forcée les conduira tôt ou tard au démantèlement de
la cellule communale. C'est, en somme, l'avenir de la démocratie qui se
joue.

Mais je ne me fais pas d'illusions. Une fois de plus, vous avez écouté
poliment, une fois de plus vous répondrez à côté de la question ou vous
répondrez en ne répondant rien.

Nous nous y habituons et nous le regrettons, mais nous connaissons
la raison de ces silences:vous ne savez que répondre,vousmanquez
d'arguments ... etde plus, dans ce cas-ci comme dans d'autres, votre
majorité vous suit les yeux fermés.

Mais voyez-vous, quand un somnambule s'éveille, il se rend compte
trop tard de cequ'ila fait.

Monsieur le ministre, au bout de votre chemin se trouve la sanction,
la vôtre et celle de ceux qui vous soutiennent. Vous la reculez tant que

vous pouvez ... ellen'en seraqueplus cuisante. (Applaudissementssur
les bancs socialistes.)

De Voorzitter.- Het woord is aan staatssecretaris Waltniel.

DeheerWaltniel, staatssecretaris voor Openbaar Ambt, toegevoegd
aan de minister van Binnenlandse Zaken en Openbaar Ambt. - Mijnheer
de Voorzitter, ik was enigszins verrast door de wending die dit debat
heeftgenomen.Ikhadmijvoorbereid om mijncollegaministerNothomb
te vervangen bij de bespreking van een materie die meer in het bijzonder
het departement van Binnenlandse Zaken aanbelangt. Ik stel echter vast
dat verschillende sprekers, onder meer de heren Wyninckx, Boel en
Lepaffe, de gelegenheid hebben aangegrepen - wat normaal is- om
beschouwingen te ontwikkelen en opmerkingen te formuleren in verband
met het fenomeen door de heer Wyninckx, mijns inziens ten onrechte,
volmachtbesluiten genoemd.

Het gaat hier niet om volmachtbesluiten. Als men volmacht geeft, dan
doet de houder van de volmachten daar precies mee wat hijwil zonder
daarna, hetzij tijdens de procedure, hetzij na verloop van de termijn
verantwoording te moeten geven.

Laten wij nagaan wat de wet van 6 juli 1983 bevat. De titel zelf geeft
al een antwoord: toekenning van bepaalde bijzondere machten aan de
Koning. Dat is iets helemaal anders dan volmachten. Wij hebben hierover
al uitgebreid gediscussieerd in februari 1982, toen de eerste wet werd
aangenomen. De discussie werd hernomen in juli 1983 bij de tweede wet.
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Om te antwoorden op algemene beschouwingen zouden wij hier tot in
detail moeten herhalen wat de Eerste minister en anderecollega's toen
hebben verklaard

Een zaak heeft mij getroffen.
M. Paque a dit que, sur base de ces deux lois de pouvoirs spéciaux

on a pris 301 arrêtés numérotés.
U weet toch wat dat betekent, 301 genummerde besluiten, die kracht

van wet hebben.

De heer Boel. - Iedereen weet het.

De heer Waltniel, staatssecretaris voor Openbaar Ambt, toegevoegd
aan de minister van Binnenlandse Zaken en Openbaar Ambt.- Norma-
lerwijze hadden zij de hele parlementaire procedure moeten doorlopen,
via het tweekamerstelsel. U weet goed wat dat zou hebben betekend,
ook in tijd.

De heer Wyninckx.- Schaf dan het Parlement af.

De heer Waltniel, staatssecretaris voor Openbaar Ambt, toegevoegd
aan de minister van Binnenlandse Zalen en Openbaar Ambt. - Wij
moeten eerlijk zijn.

De toestand in 1981 stelde zodanige problemen dat er op veel domeinen
geen tijd meer was om de normale procedure te laten lopen. Het was
noodzakelijk dringend maatregelen te nemen om iets te doen, iedereen
was ervan overtuigd, aan bepaalde dramatische toestanden dieop dat
ogenblik bestonden.

Je reviens à l'intervention de M. Lepaffe, qui a dit que les efforts
demandés à la population ne sont pas proportionnels aux résultats
enregistrés à l'heure actuelle.

Dames en heren, ik wil hier mijn domein niet te buiten gaan en
uitweiden over de economische en financiële toestand. Toch wil ik erop
wijzen dat bepaalde concrete maatregelen die de regering bij voorrang
wenste te verwezenlijken, reeds tot resultaten hebben geleid die wij
enkele jaren geleden niet voor mogelijk hielden. Ik denk hierbij zowel
aan de concurrentiekracht van onze ondernemingen,aan onze handels-
en betalingsbalans, als aan de openbare financiën, waar wij ons,zelfs
met een financieringstekort van 500 miljard, gelukkig achtten met de
geboekte resultaten die, rekening houdend met ons bruto nationaal
produkt, gunstig zijn. Er werden ook positieve resultaten geboekt op het
domein van de werkloosheid.

De heer Wyninckx.- Inderdaad ?

De heer Waltniel, staatssecretaris voor Openbaar Ambt, toegevoegd
aan de minister van Binnenlandse Zaken en Openbaar Ambt.- Voor het
eerst sedert dertien jaar heeft men kunnen vaststellen dat de werkloosheid
gedaald is ten opzichte van de overeenkomstige periode van vorig jaar.
Dat is toch wel een resultaat! Ik weet wel dat een zwaluw de lenteniet
maakt ...

De heer Wyninckx.- Er zijn meer dan een half miljoen zwaluwen!
De heer Waltniel, staatssecretaris voor Openbaar Ambt, toegevoegd

aan de minister van Binnenlandse Zaken en Openbaar Ambt.- Ik ga
het debat over de noodzaak van de bijzondere machten niet heropenen
maar toch wou ik even ingaan op enkele opmerkingen die dienaangaande
door verschillende sprekers, onder wie de heer Lepaffe, werden gemaakt.

In een tweede beschouwing wil ik blijven stilstaan bij een opmerking
diedoormeerdere sprekerswerd gemaakt.Het is niet waar dat door het
systeem van de bijzondere machten het Parlementvan bij hetbegin tot
aan het einde buiten schot werd gezet. De procedure is inderdaad zodanig
uitgewerkt dat het Parlement in elk stadium zijn rechten ten volle kan
uitoefenen. In de eerste plaats is er de verplichte raadpleging van de
Raad van State. Deze werd voor elk machtsbesluit geraadpleegd en er
werd rekening gehouden met de adviezen, wat men ook moge beweren.

De heer Wyninckx. - Behalve in sommige gevallen!

De heer Waltniel, staatssecretaris voor Openbaar Ambt, toegevoegd
aan de minister van Binnenlandse Zaken en Openbaar Ambt. - In
enkele gevallen is de regering daarvan lichtjes afgeweken. Het ging dan
echter veeleer om een politieke keuze in de oplossingen en men bleef
steeds binnen het legistieke kader.

De heer Boel heeft onder meer zijn bekommering uitgedrukt over de
beperkte rol die de Raad van State heeft gespeeld. Hij vroeg zich ook af
ofallegenummerdebesluitenvoldoende rechtsgrond hadden

Voor sommige besluiten was de Raad van State inderdaad van oordeel
dat er geen voldoende rechtsgrond was. Ik denkhier aanhetkoninklijk
besluit nr. 279 dat in zijn oorspronkelijke versie rechtsgrond putteuit
artikel 1, 1º, van de wet van 6 juli 1983 en dat onder meer de betaling
na het vervallen van de termijn voor ambtenaren regelt. De Raad van
State oordeelde dat de rechtsgrond onvoldoende was en de regering heeft
daar rekening mee gehouden. Artikel 41 van de financiewet van 28
december 1983 werd dan in een tweede advies door de Raad van State
aanvaard als voldoende rechtsgrond. Het heeft nooit in de bedoeling
gelegen van de regering in te gaan tegen een advies van de Raad van
State en de oorspronkelijke rechtsgrond te handhaven.

Dat is ook voor andere koninklijke besluiten gebeurd.Daarom vind
ik uw opmerking in verband met het negeren van de adviezen van de
Raad van State wat betreft de rechtsgrond, niet pertinent.

Voorts zegt u dat wij een slordige wetgeving hebben gemaakt omdat
enerzijds, bevoegdheden die aan de wetgevende macht toebehoren aan
de uitvoerende macht werden toegekend en anderzijds, bevoegdheden
die aan de uitvoerende macht toebehoren en die kunnen worden geregeld
meteeneenvoudigkoninklijkbesluit,viaeenvolmachtbesluit een wetge-
vend karakter kregen.

De heer Boel.- De Raad van State heeftdatgezegd.

De heer Waltniel, staatssecretaris voor Openbaar Ambt, toegevoegd
aan de minister van Binnenlandse Zaken en Openbaar Ambt.- In
sommige gevallen is het zo.

Zo kom ik terug bij een specifieke sector, met name, de openbare
sector. U weet dat wat de ministeries betreft, een hele reeks materies
kunnen worden geregeld door een eenvoudig koninklijk besluit in toepas-
singvanhetgrondwetsartikel 66, 2e alinea.

Dat geldt niet voor een hele reeks parastatale instellingen, waar men
dezelfdepecuniaireenadministratievestatutaire bepalingen wil toepas-
senenwaardatnietkan, tenzijmen vooraf alle adviezen inwint van de
diversebeheersorganenvandeopenbare instellingen, zoals voorgeschre-
ven door de wetten die deze instellingen hebben opgericht.

Wij werken voor het ogenblik aan een experiment dat reeds twee jaar
op het getouw staat omdat het zo lang duurt alvorens men de adviezen
van al de beheersorganen heeft bekomen. Wanneer dus dringendemaat-

regelen moeten worden genomen, zoals hier het geval is, dan is de beste
oplossing genummerde koninklijke besluiten te nemen, ook daar waar
anders een gewoonkoninklijk besluit zou volstaan.

De heer Boel. - Dat betekent dat u die maatregelen slechts kunt
wijzigen bij gewone wet.

De heer Waltniel, staatssecretaris voor Openbaar Ambt, toegevoegd

daad, bij wet.
aan de minister van Binnenlandse Zaken en Openbaar Ambt.- Inder-

Vanaf het ogenblik dat een genummerd koninklijk besluit bekrachtigd
werddoor het departement, heeft het kracht van wet.

DeheerWyninckx.- DeRaad van State hadgelijk, maar de regering
lapt de adviezen de adviezen aan haar laars.

Deheer Waltniel, staatssecretaris voor Openbaar Ambt, toegevoegd
aan deministervanBinnenlandseZakenenOpenbaarAmbt.- Erwas
geenandereoplossingenookgeen anderemaniervanwerkenmogelijk.

Inzake de retroactiviteit werd hier opgemerkt dat het Hof van cassatie
en de Raad van State de stelling aanvaardden die ter zake door de
regering werd aangekleefd. Dit in tegenstelling met wat een auteur zoals
de heer Butgenbach schrijft.

De heer Boel. - Die kleeft dat niet aan.

De heer Wyninckx.- Er zijn toch juristen in de regering.

De heer Waltniel, staatssecretaris voor Openbaar Ambt, toegevoegd
aan de minister van BinnenlandseZaken en Openbaar Ambt.- Men
moet toch rekening houden, dunkt mij, met het standpunt van datHof
en van de Raad van State.
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Zo kom ik totdeuiteenzetting van de heer Paqueofvan de heer
Lepaffe, meen ik.

De heer Wyninckx. - Het was in elk geval inhet Frans!

De heer Waltniel, staatssecretaris voor Openbaar Ambt, toegevoegd
aan de minister van Binnenlandse Zaken en Openbaar Ambt.- Er werd
gezegd dat wat het koninklijk besluit nr. 208 betreft, in verband met het
Hulpfonds voor de financiering van de gemeenten, een stap terug wordt
gedaan naar het unitarisme, naar een versteviging van hetcentrale gezag.

Als men de procedure in verband met het Hulpfonds, zoals beschreven
in het koninklijk besluit nr. 208, nagaat, kan men niet anders dan
vaststellen dat uw conclusie niet ter zake is. Het koninklijk besluit nr. 208
richt immers een fonds op dat deficitaire gemeenten helptbijhun
financiële problemen. Op deze hulp kunnen alle deficitaire gemeenten
een beroep doen zodra het saneringsplan, dat zij hebben opgemaakt ter
gezondmaking van hun financiële toestand, isgoedgekeurd door de
voogdijoverheid die daarvoor bevoegd is, met name het Gewest. Niet de
provincie, niet het ministerie van Binnenlandse Zaken maar enkel en
alleen het Gewest is bevoegd als toezichthoudendeoverheidbij toepas-
sing van de wet van 8 augustus 1980

Het Gewest is ook de instantie die de aanvraag tot tegemoetkoming
indient bij het Hulpfonds, dat een openbare instelling wordt van het
type A, beheerd door de minister van Binnenlandse Zaken. Zoals ik al
in de commissie heb gezegd, vervult de minister vanBinnenlandseZaken
enkelde rol van beheerder, van bankier, maar hij bemoeit zich niet met
de goedkeuring van het saneringsplan noch met het indienen van de
aanvraag.

Wel is het Gewest ertoe verplicht in eerste rang een waarborg te
verlenen van 20 pct. van het aangevraagde bedrag. De overige 80 pct.
zijn en blijven ten laste van de Staat, met dien verstande echter dat alle
voorschotten ter betaling van de financiële lasten die het gevolg zijn van
deschuldenlastvan de gemeente,moeten worden terugbetaald.Deze
zijn dus recupereerbaar.

Het Hulpfonds is ertoe verplicht zijn middelen te gaan zoeken op de
kapitaalmarkt.

Er kan dus absoluut geen sprake zijn van een centraliserende of
decentraliserende beweging van hetGewestnaardegemeenteofvanhet
Gewest naar de overheid.

De heer Boel. - Betekent dit dat, in uw gedachtengang, de nationale
minister niet kan weigeren en het gevraagde bedrag moet toestaan?

De heer Waltniel, staatssecretaris voor Openbaar Ambt, toegevoegd
aan de minister van Binnenlandse Zaken en Openbaar Ambt.- Wanneer
het saneringsplan is goedgekeurd door het Gewest, het Gewestde
aanvraag doet en de waarborg van 20 pct. verleent, is de nationale
minister ertoe verplicht op de aanvraag in te gaan.Hij isenkel de
beheerder van het fonds en moet ervoor zorgen dat het fonds over de
nodige middelen beschikt.

De heer Boel. - Nu geeft u toch wel een andere uitleg.

De heer Waltniel, staatssecretaris voor Openbaar Ambt, toegevoegd
aan de minister van Binnenlandse Zaken en Openbaar Ambt.- De
nationale minister heeft niets te zien met degoedkeuring vanhetsane-
ringsplan, watde taak isvanhet Gewestdat tevensdeaanvraag indient.

De heer Boel. - Maar de nationale minister kan wel zeggen dathij
geen geldmeerheeft.

De heer Waltniel, staatssecretaris voor OpenbaarAmbt, toegevoegd
aan de minister van Binnenlandse Zaken en Openbaar Ambt.- Alshij
geen geld meer heeft, kan hij er geen geven.Zo eenvoudig isdat.(Gelach
op verschillende banken.)

De heer Wyninckx. - Als u geen geld heeft, kunt u geen kleren kopen.

De heer Waltniel, staatssecretaris voor Openbaar Ambt, toegevoegd
aan de minister van Binnenlandse Zaken en Openbaar Ambt.- Men
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heeft de jongste jaren dikwijls vergeten, mijnheer Wyninckx, dat men
geen geld kan geven als er geen geld meer is.

Mevrouw N. Maes. - Dat is nochtans een kunst die de regering goed
beheerst!

De heer Waltniel, staatssecretaris voor Openbaar Ambt, toegevoegd
aan de minister van Binnenlandse Zaken en Openbaar Ambt.- De
heren Paque en Grosjean hebben gesproken over het koninklijk besluit
nr.208 betreffende het Hulpfonds en de koninklijke besluiten nrs.
232 en 263 in verband met de vaststelling van de dotatie voor het
Gemeentefonds.

Un effort est demandé à tout le monde, monsieur Grosjean, y compris
aux communes, Jevousaidéjà exposé en commission qu'une autre
philosophie est à la base de ces deux arrêtés royaux.

Auparavant, en application de la loi de 1976, la dotation était fixée
par rapport à un pourcentage des recettes fiscales de l'Etat. A présent,
la dotation des communes estétablie par rapport à l'évolution des
dépenses de l'Etat.

M. Grosjean. - Excepté pour la dette.

M.Waltniel, secrétaire d'Etatà laFonction publique,adjointau
ministrede l'Intérieuretde laFonction publique.- En effet.

Celasignifiequesi l'Etats'impose uneffort d'assainissement puisqu'il
est forcéderéaliser des économies, les communes, à cause du mécanisme
dedotation duFondsdes communes,sontobligéesd'en faireautant.

Cette philosophie peut être approuvée ou rejetée, mais c'est une option
politique.

Hetkoninklijk besluit nr.259 betreft de deeltijdse arbeid. Daarmee
wordtbeoogd een ambtenaar gedurendezijn eerste dienstjaarviervijfde

vaneenvollebetrekking te laten presteren met evenredige betaling.
Ik heb de bedoeling van deze maatregel toegelicht. Indien gedurende

heteerste jaar,hetstagejaardus,vier vijfde wordtgepresteerd en vier
vijfdewordtgehonoreerd scheptmen debudgettaire mogelijkheid om
20 pct. meer ambtenaren gedurende één jaar aan te werven. Men schijnt
daar nietmeeakkoord tekunnen gaan.

M.Paque n'est pas d'accord avec la politique d'augmenter le volume
de l'emploi à l'Etat et dans le secteur public par le travail à temps partiel.

De regering heeft deze maatregel genomen om te trachten in de
overheidssector de budgettaire noodzakelijkheid tekoppelen aan dewil
om ook de tewerkstelling te behouden. Dit kan maarvia een systeem
van deeltijdse arbeid.

Dat geldt ook voor het koninklijk besluit nr. 261 wat de gemeenten
betreft, waar de deeltijdse arbeid altijd op vrijwillige basis moet gebeuren.

Ik denk dat ik hiermee in een nutshell heb geantwoord op de verschil-
lendeopmerkingen die hier werden gemaakt.

De heer Wyninckx. - Een nutshell met niets in!
De heer Waltniel, staatssecretaris voor Openbaar Ambt, toegevoegd

aan de minister van Binnenlandse Zaken en Openbaar Ambt.- Ik heb
de tien koninklijke besluiten toegelicht die u ter bekrachtiging worden
voorgelegd. Ik heb ook gemeend,mijnheerWyninckx,hetsysteem zelf
te moeten verdedigen. Ikhoop u te hebben overtuigd vandenoodzaak
en degoede werking van ditsysteem waarbijook de rechten van het
Parlementwordengeëerbiedigd.Ikvoeg er nog aan toe dat de koninklijke
besluiten voor publikatiebijde Voorzitters van Kamer en Senaat ter
inzagewordengelegd.

Er is ook nog het interpellatierecht en tenslotte is de hele procedure
van bekrachtiging, welke u, mijnheer Wyninckx, nutteloos en overbodig
heeft genoemd ,...

Deheer Wyninckx.- Nutteloos en overbodig in hoofde van de
meerderheid!

Deheer Waltniel, staatssecretaris voor Openbaar Ambt, toegevoegd
aan de ministervan BinnenlandseZakenen OpenbaarAmbt.- ...een
maatregel waarbij de rechten van hetParlement- ookhetamenderings-
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recht - ten volle worden geherwaardeerd (Applaus op de banken van
de meerderheid.)

De Voorzitter.- Het woord is aan de heer Wyninckx.

De heer Wyninckx. - Mijnheer de Voorzitter, de geachte staatssecre-
taris is begonnen met erzijn verwondering overuit te spreken dat in
de Senaat een algemeen debat ontstond vooraleer de bespreking werd
begonnen over de specifieke waaiers van volmachtbesluiten die wij hier
moeten behandelen. Dat is blijkbaar te wijten aan onachtzaamheid van
de regering. Zij vertrok blijkbaar van het beginsel dat wij met meer
gemakkelijkheid dan de Kamer van volksvertegenwoordigers de bespre-
king van de ontwerpen van wet tot bekrachtiging van de koninklijke
besluiten zouden aanvatten.

Ik was begonnen met te zeggen dat wij konden begrijpen dat de Eerste
minister hier niet is omdat hij in Dublin aanwezig moet zijn op de
topconferentie. De staatssecretaris heeft gezegd geen jurist te zijn. Ik ben
dat evenmin, maar er zijn in de regering nochtans eminente juristen. Ik
had niet de bedoeling dit te onderstrepen, maar het antwoord van
staatssecretaris Waltniel verplicht mij ertoe, daarop in tegaan.

Wij stellen vast dat geen enkele van de vice-premiers-juristen zichde
moeite heeft getroost om hier aanwezig te zijn.Wij weten datéén van
de vice-premiers-juristen weldra uit de regering zalstappen.Wijhebben
vernomen dat er alternatieve oplossingen zijn voor de «rebus» van
ministerportefeuilles waarbij zelfs de naam van staatssecretaris Waltniel
in de kranten opduikt. Wij weten niet waarde andere tweevice-premiers-
juristen zich bevinden.

Het ware toch billijk geweest wanneer de regering zich voor dit debat
in de Senaat had laten vertegenwoordigen door Vice-Eerste minister
Nothomb, die u, mijnheer Waltniel, hier nu moet vervangen terwijl u
slechts zijn staatssecretaris bent, of door Vice-Eerste minister Gol. Zij
zijn misschien druk bezig met het zoeken naar het zoveelste antwoord op
verklaringen van CVP-KamerfractievoorzitterVan denBrande (Gelach.)
Dat is waarschijnlijk voor henop ditogenblikbelangrijkerdanantwoor-
denvindenop vragen diehierworden gesteld.

Over de economische en financiële toestand heb ikmetopzetniet
gepraat. Ik heb gezegd datwij de komende dagen daarvoorvoldoende
tijd zullen hebben.

De rechtvaardiging van het volmachtbeleid laten wijvolledig voor
rekening van de regering, ook de bewering dat de regering rekening
zou hebben gehouden met de Raad van State. Ik heb een zevental
volmachtbesluiten aangestipt waaruit duidelijk blijkt dat de regering
geen rekening gehouden heeft met het advies van de RaadvanState;dit
advies heeft omzeild of een juridisch trucje heeft gezocht om de Raad
van State voor schut te zetten.

De staatssecretaris zegt dat dit Parlement theoretisch- dat was ook
het argument van onze geachte collega mevrouw Herman - inde loop
van de stemmingen één of meer volmachtbesluiten kan weigeren goed
te keuren, wijzigen of verbeteren

U weet wat er dan zou gebeuren. Die verantwoordelijkheid laten
wij aan de meerderheid. De rechtszekerheid van de burgers, mijnheer
Waltniel, waarvoor wij als niet-juristen misschiennietaltijdeven gevoelig
zijn, is natuurlijk buiten kijf. Ik neem aan dat er in deze vergadering
juristen zijn die nogal wat oprispingen zouden krijgen wanneer de
meerderheid het zou wagenal was hetmaar één letteraan één volmacht-
besluit te wijzigen.

Dit conflict wensen wij de meerderheid te besparen, omdat de conflic-
ten tussen de Twee-Kerkenstraat en de Napelsstraat momenteel zogroot
geworden zijn dat dit debat, zoals ik bij het begin van mijn betoog heb
gezegd, in feite schril afsteekt tegen het debat dat buiten de Senaat wordt
gevoerd. Dat is belangrijk. Dat geeft ons trouwens veel meer inwendige
pretjes, en veel meer pretjes bij de publieke opiniedie vaststelt hoeveel
tegenspraak er meer er meer binnen deze meerderheid tot stand komt.
Maar, laatons de debatten van de volgende dagen afwachten.

Wij noteren in elk geval dat u hebt gezegd dat u hebt geantwoord in
een notenschelp. U hebt eraan toegevoegd dat er in die notenschelp
natuurlijk bitter weinig zit en dat, wanneer u er niets kunt uithalen u
ook niets kunt geven

Inderdaad, in feite hebt u bitter weinig gegeven. Over dit weinig
« gegevene » zullen wij morgen tijdens het debat over de sociale wet, en
later over de fiscale wet en over de Rijksmiddelenbegroting praten.
(Applaus op de socialistische banken.)

M. le Président. - La parole est à M. Grosjean.

M. Grosjean. - Monsieur le Président, M. le ministre nous a déclaré
qu'il fallait que tout le monde consente des efforts. Puisque l'Etaten
fait, que les communes en fassent aussi! Il oublie de dire que c'est déjà
lecaspour lescommunesdu faitdu paiement tardif des dettes que l'Etat
a envers elles.

Au surplus, M. le ministre ne parle pas, ou trèspeu, de ladiminution
du rythme de croissance. J'espérais une réponse et des chiffres à ce sujet,
puisque le rapporteur a mentionne ce rythme de croissance. Le rapport
fait, en effet, etat d'une croissance qui serait de l'ordre de 2,9 p.c. pour
1985, ce qui représente une diminution de moitié par rapport à 1983,
puisque celle-ci était alors de 5,7 p.c ., et est estimée à 4 p.c. pour1984
Ne serait-il vraiment pas possible d'obtenir une réponse sur le point de
savoirsicettecatastrophe prévue se réalisera ?

M.deWasseige.- Nous n'obtiendronsaucune réponse!
M. lePrésident.- La parole est à M. Waltniel, secrétaire d'Etat.

M. Waltniel, secrétaire d'Etat à la Fonction publique, adjoint au
ministrede l'Intérieuretde laFonction publique.- Vous connaissez le
budget de 1985, il a été déposé; vous connaissez le budget ajusté de 1984
établi en fonction des crédits supplémentaires demandés par chaque
département. Le mode de calcul de ces budgets est exposé.

La comparaison entre le budget de 1985, qui ne tient pas compte de
la charge des dettes, et du budget ajusté de 1984, vous donnera le taux
de croissance de la dotation du Fonds des communes et du Fonds des
provinces. Je ne puis vous dire qu'il s'agira de 2,9 ou de 3 p.c.

M. de Wasseige.- S'il s'agit de ce calcul-là, le taux sera de 2,2 p.c.

M.Waltniel, secrétaire d'Etat à la Fonction publique, adjoint au
ministrede l'Intérieuret de la Fonction publique.- En commission, on
aparlé de 2,9 p.c ., vous parlez de 2,2p.c ., d'autres parlent de plus ou
moins 3 p.c. en raison des ajustementsà opérer.Il faudra également
tenir compte de la dotation de quatre milliards accordée aux communes,
en fonction de l'arrêté nº 202.

De Voorzitter. - Daar niemand meer het woord vraagt in de beraad-
slaging over het verslag namens de commissie voor de Binnenlandse
Aangelegenheden, verklaar ik ze voor gesloten en gaan wij over tot de
behandeling van deartikelen die door deze commissie werden besproken.

Plus personne ne demandant la parole dans la discussion du rapport
dela commission de l'Intérieur, je la déclare close et nous passons à
l'examendes articles discutés parcettecommission.

Artikel één van wetsontwerp 759 luidt
Artikel 1. Het koninklijk besluit nr. 232 van 22 december 1983 tot

vaststelling van de dotaties voor het jaar 1984 van het Gemeentefonds
en het Fonds der provinciën, wordt bekrachtigd met uitwerking op de
datum van zijn inwerkingtreding.

Article 1er. L'arrêté royal nº 232 du 22 décembre 1983 fixant les
dotations,pour l'année1984,du Fonds des communes et du Fonds des
provinces,estconfirméaveceffetà ladatedeson entrée en vigueur.

- Aangenomen.
Adopté.

Art. 2. 1º Het koninklijk besluit nr. 279 van 30 maart 1984 betreffende
de betaling na vervallen termijn van de wedden van sommige personeels-
leden van deopenbaresector,wordtbekrachtigdmetuitwerkingopde
datum van zijn inwerkingtreding.

2ºHetkoninklijkbesluit nr. 280 van 30 maart 1984 tot wijziging van
de wet van 3 juli 1967 betreffende de schadevergoeding voor arbeidsonge-
vallen, voor ongevallen op de weg naar en van het werk en voor
beroepsziekten inde overheidssector, wordt bekrachtigd met uitwerking
op de datum van zijn inwerkingtreding.

Art. 2. 1º L'arrêté royal nº 279 du 30 mars 1984 relatif au paiement à
terme échu des traitements de certains agents du secteur public, est
confirmé avec effet à la date de son entrée en vigueur.

2º L'arrêté royal nº 280 du 30 mars 1984 modifiant la loi du 3 juillet
1967 sur la réparation des dommages résultant des accidents du travail,
des accidents survenus sur le chemin du travail et des maladies profession-
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nelles dans le secteur public, est confirmé avec effet à la date de son
entrée en vigueur.

- Aangenomen.
Adopté.
De Voorzitter. - Artikel 2 van wetsontwerp 758 luidt:
Art. 2. 1º Het koninklijk besluit nr. 208 van 23 september 1983 tot

oprichting van een Hulpfonds tot financieel herstel van de gemeenten,
is bekrachtigd met uitwerking op de datum van zijn inwerkingtreding.

2º Het koninklijk besluit nr. 260 van 31 december 1983 betreffende
de bijzondere maatregelen die door de gemeenten, de openbare centra
voor maatschappelijk welzijn, de agglomeraties en federaties van gemeen-
ten mogen worden genomen met het oog op de sanering en het herstel
van de plaatselijke financiën, is bekrachtigd met uitwerking op de datum
van zijn inwerkingtreding.

3º Het koninklijk besluit nr. 261 van 31 december 1983 betreffende
het verlof voor verminderde prestaties van sommige personeelsleden van
de gemeenten, de openbare centra voor maatschappelijk welzijn, de
agglomeraties en federaties van gemeenten, is bekrachtigd met uitwerking
op de datum van zijn inwerkingtreding.

4º Het koninklijk besluit nr. 262 van 31 december 1983 tot wijziging
van de wet van 29 juni 1976 tot wijziging van sommige bepalingen van
de gemeentewet, het Veldwetboek, de wetgeving op de pensioenregeling
van het gemeentepersoneel en het daarmee gelijkgestelde personeel en
tot regeling van sommige gevolgen van de samenvoegingen, aanhechtin-
gen en wijzigingen van grenzen van gemeenten verwezenlijkt door de
wet van 30 december 1975, is bekrachtigd met uitwerking op de datum
van zijn inwerkingtreding.

5º Het koninklijk besluit nr. 263 van 31 december 1983 tot wijziging
van de regels voor het berekenen van de dotaties van het Gemeentefonds
en van het Fonds der Provincien, is bekrachtigd met uitwerking op de
datum van zijn inwerkingtreding.

6ºHet koninklijk besluit nr. 264 van 31 december 1983 tot wijziging
van de wet van 31 december 1963 betreffende de civiele bescherming, is
bekrachtigd met uitwerking op de datum van zijn inwerkingtreding.

Art. 2. 1º L'arrêté royal nº 208 du 23 septembre 1983 créant un Fonds
d'aide au redressement financier des communes, est confirmé avec effet
à la date de son entrée en vigueur.

2º L'arrêté royal nº 260 du 31 décembre 1983 relatif aux mesures
particulières qui peuvent être prises par les communes, les centres publics
d'aide sociale, les agglomérations et fédérations de communes en vue du
redressement et de l'assainissement des finances locales, est confirmé
avec effet à la date de son entrée en vigueur.

3º L'arrêté royal nº 261 du 31 decembre 1983 relatifau congépour
prestations réduites de certains membres du personnel des communes,
des centres publics d'aide sociale, des agglomérations et fédérations de
communes, est confirmé avec effet à la date de son entrée en vigueur.

4º L'arrêté royal nº 262 du 31 décembre 1983 portant modification
de la loi du 29 juin 1976 modifiant certaines dispositions de la loi
communale, du Code rural, de la législation sur le régime des pensions
du personnel communal et assimilé et réglant certaines conséquencesdes
fusions,annexions et rectifications des limites des communes réalisées
par la loi du 30 décembre 1975, est confirmé avec effet à la date de son
entrée en vigueur.

5º L'arrêté royal nº 263 du 31 décembre 1983 modifiant les règles de
calcul des dotations du Fonds des communes et Fonds des provinces, est
confirmé avec effet à la date de son entrée en vigueur.

6º L'arrêté royal nº 264 du 31 décembre 1983 modifiant la loi du 31
décembre 1963 sur la protection civile, est confirmé avec effet à ladate
de son entrée en vigueur.

- Aangenomen.
Adopté.

Art. 3. Het koninklijk besluit nr. 259 van 31 december 1983 betreffende
de duur der prestaties der personeelsleden in sommige overheidsdiensten
tijdens het eerste jaar na de indienstneming is bekrachtigd met uitwerking
op de datum van zijn inwerkingtreding.

Art. 3. L'arrêté royal nº 259 du 31 décembre 1983 relatifà ladurée
des prestations des agents dans certains services publicspendant la
première année de service, est confirmé avec effet à la date de son entrée
en vigueur.
- Aangenomen.
Adopté.

403

De Voorzitter. - Wij vatten de beraadslaging aan van het verslag van
de commissie voor de Economische Aangelegenheden.

Nous abordons la discussion du rapport de la commissiondes Affaires
économiques.

Het woord is aan de heerDeprez, rapporteur.

De heer Deprez, rapporteur.- Mijnheer de Voorzitter, van de genum-
merdebesluitendie ter bekrachtiging worden voorgelegd vallen er negen
in debevoegdheid van de commissie voor de Economische Aangelegen-
heden.

Watdebespreking indecommissie betreft, verwijs ik naar het verslag
en wil ik hier enkel nog onderstrepen dat de meeste aandacht werd
besteed aan hetsysteem van deniet-stengerechtigde aandelen voorde
overheid in de textiel- en staalsector, aan de informatie die door de
directie aan dewerknemers moet worden verstrekt over de inleveringen
en de aanwending ervan, en aan de opheffing,en vooraldegevolgen
ervan,van deDienstvoornijverheidsbevordering.

Uitde antwoorden van de minister onthouden wijdatde sociale
enveloppe van het textielplan duidelijk ontoereikend is en daarom, net
als voor de andere nationale sectoren retroactief zal worden geïndexeerd

en daarenboven zalworden aangevuld vanuit de dienstluikenveloppe,
dieop haarbeurtdan weer zou worden gestoffeerd met de opbrengst
van de verkoop van de niet-stemgerechtigde aandelen aan de privé-
textielondernemingen,dezogenaamde recyclage.

Wat de informatieplicht inzake inleveringen betreft, was er in de
commissie eensgezindheid om te beweren dat een overdreven en te
complexe paperasserij als resultaat heeft dat het merendeel van de
ondernemingen er niet aan uit geraakt en dat derhalve het beoogde doel
niet bereikt wordt. Er werd voor gepleit, al te ingewikkelde formaliteiten
zoveelmogelijk te vermijden.

De minister heeft tevens bevestigd dat er na de opheffing van de Dienst
voornijverheidsbevordering op 1 april 1984 nog steeds geen regeling is
voor de contractuele personeelsleden van deze dienst, omdat er geen
consensus is met de executieven over de overdracht en de financiering,
namelijk via dotaties of ristorno's. In afwachting blijven de contractue-
len, zolang als hun contract loopt, voorlopig in dienst van het ministerie
van Economische Zaken.

Naast deze krachtlijnen wil ik besluiten met te zeggen dat de twee
artikelen werden aangenomen met 12 stemmen tegen 4. (Applaus op de
bankenvandemeerderheid.)

M. le Président.- La parole est à M. de Wasseige.

M.de Wasseige.- Monsieur le Président, chers collègues, nous
sommes appelés à nous prononcer sur la confirmation d'arrêtés de
pouvoirs spéciaux.

Il faudrait tout d'abord, à mon sens, souligner combien la procédure
despouvoirsspéciaux,particulièrementdans les domainesaujourd'hui
en discussion, dépasse et de très loin, les matières généralement traitées
par ce biais.
Ilest clair qu'en l'occurrence, c'est au Parlement qu'il aurait fallu

débattre de ces questions, mais les choses étant ce qu'elles sont, nous
sommes contraints d'en discuter maintenant, alors que les arrêtéssont
déjàd'application.

Je me bornerai à traiter quatre points, les plus importants, à mon avis.
Je vise tout d'abord la confirmation des deux arrêtés de pouvoirs

spéciaux nos 229 et 245 relatifs à l'émission d'actions sans droit de vote,
d'une part, pour l'industrie textile et, d'autre part, pour la siderurgie.

de principe.
A ce sujet, trois problèmes se posent, dont le premier estunequestion

L'Etat, aux prises avec la restructuration de ces secteurs, accorde pour
leur venir en aide des prises de participation au capital. On peut admettre
que c'est là une forme normale d'intervention. Il est par contre, beaucoup
moins normal que, ce faisant, il renonce au droit de vote attaché à sa
participation au capital de ces sociétés. L'Etat renonce donc, d'une part,
à participer de manière concrète aux décisions de restructuration et
d'amélioration de la situation au sein de ces entreprises et, d'autre part,
au contrôle normal que doit exercer un actionnaire important, et c'est
son cas, compte tenu de l'ampleur de sa participation.

Comment, dès lors, imaginer qu'on puisse mener unepolitiquesecto-
rielle définie quand, dans les entreprises relevant de ces secteurs, l'Etat
renonce à intervenir lui-même dans lesdites sociétés et ce au profit
d'intérêtsprivés?
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Le ministre rétorque que les fonds seront mieux gérés par le secteur
privé que par le secteur public.

Il faut constater que si nombre d'entreprises - pas toutes, certaines
ayant été frappées de plein fouet par une crise dont elles n'étaient pas
maîtresse - sont en difficulté et contraintes d'envisager une restructura-
tion, c'est précisément en raison d'une carence dans le chef de la gestion
privée. Continuer à faire confiance, souvent aux mêmes actionnaires
privés, est une grave erreur.

Le deuxième point est relatif au principe même des aides, plus exacte-
ment aux modalités selon lequelles elles sont accordées, en particulier
dans l'industrie textile.

Il faut savoir, peut-être l'ignorons-nous trop souvent, que dans l'indus-
trie textile les prises de participation, je me réfère aux chiffres cités dans
le rapport, se comptent par milliards. En effet, 8,2 milliards d'actions
sans droit de vote ont été souscrites par l'Etat. Mais il faut savoir que,
dans nombre de cas, dans l'industrie textile, le partenaire privé à qui on
laisse la gestion a, par contrat, la faculté de racheter lesdites actions de
l'Etat.

Jusque-là, on pourrait encore admettre que, dans un certain choix
politique, la mesure est acceptable. Ce qui l'est beaucoup moins, c'est
que ce rachat d'actions est assorti, à l'avance, de la fixation du prix et
que celui-ci est de loin inférieur à celui des actions souscrites par l'Etat.
L'actionnaire privé bénéficie, en quelque sorte, d'une prime de risque
puisque, lorsqu'il rachète les actions, il doit payer moins que le montant
du capital investi par l'Etat lui-même en échange de ses actions.

Ne croyez pas que cette prime de risque est peu importante. J'ai
rappelé tout à l'heure que l'intervention dans ces actions non assorties
d'un droit de vote était de l'ordre de 8,2 milliards. Selon les informations
que j'ai reçues, la prime de risque, pour cinq entreprises, s'élèverait déjà
à 1,2 milliard. Voilà donc 1,2 milliard de cadeaux purs et simples faits
à l'actionnaire privé qui reprend une entreprise dans le cadre d'une
restructuration dans laquelle l'Etat intervientsous formed'actionsnon
assortiesdevote!Troisième élément. Il faut hélas! une fois de plus, constater des
déséquilibres régionaux considérables. Je n'irai pas au-delà des chiffres;
ils parlent d'eux-mêmes. Dans le secteur textile, 163 entreprisesen
Flandre ont bénéficié d'aides de l'Etat, sous forme d'actions non assorties
de droit de vote, à raison de 7,2 milliards. Pour la Wallonie, 24 entreprises
ont reçu 700 millions :dix fois moins! Et Bruxelles, pour 12 entreprises,
a reçu 200 millions. Vous constatez ces écarts monumentaux. Les
entreprises textiles en Flandre, prennent 88,5 p.c. du total. Pour la
sidérurgie, une seule entreprise jusqu'à présent, Sidmar, a reçu 11 mil-
liards; onze milliards, vous avez bien entendu ! Les entreprises wallonnes :
zéro.

Un projet est en discussion pour Clabecq mais il n'est pas encore
réalisé et l'intervention se situerait, d'après les déclarationsdu ministre,
entre 1,5 et 2 milliards. Etc'est tout !...Encore une fois, l'ordrede
grandeur sera de huit à dix fois moindre.

Un deuxième point important est la confirmation des arrêtés nos 246
et 247 obligeant les entreprises qui ont bénéficié de la modération
salariale en 1982, 1983 et 1984 à informer le conseil d'entreprise ou, à
défaut, la délégation syndicale, de l'utilisation faite de la modération
salariale 1982 et 1983, ainsi que de l'application du fameux plan 5-3-3.

Deux mille huit cents entreprises en Belgique ont un conseil d'en-
treprise. Selon des informations données par le ministre, 40 p.c. seulement
de ces conseils d'entreprise ont reçu une information et 13 p.c. seulement
une information complète pour les années 1982 et 1983. Voilà comment
se comportent les entreprises, alors que les travailleurs avaient accepté
la modération salariale dans un geste de solidarité en faveur de l'emploi.

Que fait le ministre ? Il se contente d'attendre l'arrivée des documents;
ils'informe, mais il ne prend aucune sanction. Or des sanctions sont
prévues dans la loi sur les conseils d'entreprises quand l'employeur ne
donne pas les informations voulues ou ne remplit pas ses obligations.

Qu'attendez-vous, monsieur le ministre, pour faire appliquer ces sanc-
tions? Plus de la moitié des conseils d'entreprises n'ont pas donné
d'information sur des mesures qui datent d'un an et demi, voire de
deux ans. Et dans 80 p.c. des cas au moins, les informations ont été
incomplètes.

Vous certifiez que ces mesures sont prises après concertation avec les
partenaires sociaux et que tout va bien. Les chiffres que je viens de vous
citer prouvent que tel n'est pas le cas.

Le troisième point de mon intervention concerne la confirmation
de l'arrêté nº 251 qui modifie les pouvoirs du président du conseil
d'administration de Distrigaz.

Il faut savoir que Distrigaz est une société mixte constituéeà raison
de 50 p.c. par les pouvoirs publicset l'Etatetde 50 p.c.pardes
actionnaires privés, en fait lessociétés d'électricitéetunesociétépétro-
lière.

Puisqu'ils'agitd'unesociétémixte, leprésidentduconseild'adminis-
tration était aussi président du comité de direction, nommé par l'Etat,
et avaitvoix prépondérante en cas de partage des voix, la parité existant
entre le nombred'administrateurs et le nombre de membres du comité
de direction.

Dans un secteur «de service public » finalement, puisqu'il assure
l'approvisionnement en gaz du pays, il était normal qu'en cas de partage
de voix,et seulement dans ce cas-là, le secteur public soit légèrement
avantage. Orcet avantage est supprime par l'arrêté qu'on demande
aujourd'hui à la majorité de ratifier.

Quand on sait, en outre, que, du fait de l'adaptation des statuts de
Distrigaz, la composition du comité de direction a été modifiée et que
le président du conseil d'administration n'est plus président du comité

le direction, on se rend compte que, dans cette société importante, l'Etat
a laissé faire et laisse faire entièrement le secteur privé.

Les sociétés d'électricité et la société pétrolière qui leur est associée
participent également à la gestion de laplupart des intercommunales
mixtes qui distribuent le gaz. D'une part, elles importent le gaz, négocient
les contracts, et, d'autre part, elles rachetent le gaz à Distrigaz pour le
vendre aux compagnies de distribution publique. Trouvez-vous normal,
monsieur le ministre, qu'on soit à la fois acheteur et vendeur ?

Vous ne semblez pas y attacher d'importance et vous fermez les yeux.
Vous allez même jusqu'à supprimer le léger avantage que représentait la
voix prépondérante du président en cas de parité de voix au conseil
d'administration. Cela signifie une fois de plus, que vous renoncez
délibérément au rôle que les pouvoirs publics, et l'Etat en particulier,
peuvent et doivent jouer dans un véritable service public.

Le dernier point sur lequel je voudrais intervenir concerne la confirma-
tion de l'arrêté nº 248 sur le prix des médicaments.

On sait que, depuis 1975, une loi autorise le ministre des Affaires
économiques à fixer les prix des médicaments après avis d'une commis-
sion spéciale et du ministre des Affaires sociales, le prix du médicament
intervenant pour une part importante dans les charges de l'Inami.

L'arrêté nº 248 confirme l'arrêté nº 109 pris antérieurement.
Les produits pharmaceutiques remboursables restent sous l'application

de cette loi, dont les effets sont prolongés de quelques années; les
produits pharmaceutiques non remboursables ne tombent pas sous son
application.

Nous devons dès lors faire face à une situation absurde: le prix de
certains médicaments dépend d'une procédure fixée par la loi de 1975,
le prix des médicaments non remboursables dépendant de la loi générale
sur les prix.

Or la listedes médicaments remboursables établie par l'Inami varie;
elle n'est pas immuable- heureusement d'ailleurs, car il convient de
tenir compte de l'évolution normale des médicaments, des soins de
santéetde l'équilibrede l'Inami-,de sorte que certains médicaments
pourraient passer d'une procedure à l'autre et qu'on pourrait avoir des
politiques radicalement différentes selon qu'il s'agit de médicaments
remboursables ou de médicaments non remboursables.Vousorganisez
la désorganisation de ce secteur. Tel est le résultat de cet arrêté.

Je crois avoir suffisamment montré l'incohérence, les risques et les
dangers de la confirmation de ces arrêtés de pouvoirs spéciaux, pour
vous engager à ne pas les confirmer. (Applaudissements sur les bancs
socialistes.)

DeVoorzitter.- Het woord is aan de heer Canipel.

De heer Canipel.- Mijnheer de Voorzitter, dit kort betoog heeft
vooralbetrekking op artikel 3, 1º, van het ontwerp nr. 759 dat tot doel
heeft het bekrachtigen van het koninklijk besluit nr. 248 van 31 december
1983 betreffende de prijsreglementering van de geneesmiddelen. Wij
treden collega de Wasseige bij, omdat wij ons niet kunnen aansluiten bij
de intenties om dit koninklijk besluit te verlengen en te bekrachtigen.

Wijhebben hiervoor twee redenen. Ten eerste, worden opnieuw
bijkomende lasten opgelegd aan de patiënt-verbruiker. De prijzen van
de geneesmiddelen zullen inderdaad als gevolg van dit besluit de hoogte
ingaan. Deze lastenverhoging is sociaal onaanvaardbaar.

Ten tweede, heeft het koninklijk besluit nr. 248 geen aanwijsbare
gunstige invloed op de ziekteverzekering. Het put bijgevolg ten onrechte
zijn rechtsgrond uit de opdrachtwet van 6 juli 1983. De echte besparingen
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in de geneesmiddelensector dienen te komen van een strenger geneesmid-
delenregistratie en van stimulansen tot een lager geneesmiddelenverbruik.
Het voorschrijfgedrag van de artsendientduidelijkteveranderen.

De wet van 9 juli 1975 laat de minister toe maximumprijzen op te
leggen, na raadpleging van de Prijzencommissie voor farmaceutische
specialiteiten. Hierbij moeten niet alleen economische criteria worden
gehanteerd, maar ook prijsvergelijkingen met gelijkaardige specialiteiten
op therapeutisch vlak, spelen een rol.

Dat de wet-Oleffe sinds het koninklijk besluit nr. 109 voor deniet-
terugbetaalbare specialiteiten niet langer geldt, heeft een aantal negatieve
gevolgen. De prijzen van nieuwe farmaceutische specialiteiten waarvoor
de terugbetaling niet wordt aangevraagd, zullen niet langer door de
minister van Economische Zaken worden bepaald, maar via een gedeelte-
lijk systeem van vrije prijszetting door de farmaceutische bedrijven, na
advies van de Prijzencommissie. Datdezehunprijzenzohoogmogelijk
zullen bepalen, valt te vrezen daar de prijs in het land van oorsprong
steeds meer als referentie dient voor de eigen prijszetting.

Als er twee stelsels van prijszetting bestaan,zoudenerzichweleens
scheeftrekkingen kunnen voordoen waarbij geneesmiddelen dievolledig
moeten worden betaald door de patiënt, een heel ander prijsverloop
kennen dan de terugbetaalbare. Er dreigt een discriminatie teontstaan
tussen farmaceutische bedrijven, namelijk die welke hoofdzakelijk terug-
betaalbare en die welke vooral niet-terugbetaalbare geneesmiddelen pro-
duceren.

Bovendien bestaat het gevaar dat het pakket van niet-terugbetaalbare
specialiteiten relatief zal toenemen, met alle gevolgen voordepatiënt-
verbruiker.

Het is dan ook niet aanvaardbaar dat de wet-Oleffe, die een prijsregle-
mentering bevatte voor alle geneesmiddelen, slechts gedeeltelijk wordt
verlengd, en dit enkel voor de terugbetaalbare. Dit strookt ook niet met
de aanvankelijke bedoeling van de regering. Bij het indienen van het
koninklijk besluit nr. 109 had de regering immers voorgesteld de wet-
Oleffe voor alle geneesmiddelen te verlengen,maarditstuitteopverzet
van de Raad van State.

Via amendementen zullen wij ons verzetten tegen deze verlenging of
bekrachtiging van het koninklijk besluit nr. 248. Wij vragen de schrap-
ping van de eerste alinea, zoniet het herstel van de vroegere toestand.
(Applaus op de socialistische banken.)

De Voorzitter. - Het woord is aan minister Eyskens.

De heer Eyskens, minister van Economische Zaken.- Mijnheerde
Voorzitter, sta mij toe collega Deprez te danken voor zijn kort maar
bijzonder efficiënt verslag over de onderhavige artikelen en de daarbijho-
rende genummerde koninklijke besluiten.

M. de Wasseige a formulé des critiques à l'égard des actions sans droit
de vote sous prétexte- et c'est une erreur de sa part- que l'Etat
renonce ainsi à tout pouvoir, y compris son pouvoir de contrôle.

Tout d'abord, les actions sont automatiquement assorties du droit de
vote chaque fois qu'il s'agit de prendre une décision importante pour la
vie de l'entreprise : modification de statuts, augmentation ou diminution
du capital, reprise, absorption ...

L'émission d'actions sans droit de vote est la conséquence d'une
convention qui établit clairement les obligations, les droits et les devoirs
des parties, y compris un accord, éventuellement une méthode de calcul,
quant à l'évaluation de la valeur intrinsèque des actions.

Je voudrais souligner aussi que chaque convention- c'est une consé-
quence de l'arrêté royal - oblige l'entreprise concernée par ce genre
d'innovation à accepter le contrôle d'un réviseur - éventuellement d'un
audit- qui établit un rapport et contrôle l'entreprise. Cette surveillance
sera encore améliorée dès que le Parlement, en l'occurrence le Sénat,
monsieur le Président, aura voté l'important projet sur la réforme du
révisorat. Sur ce point, nos travaux seront terminés en commission cette
semaine.

La ratio legis, monsieur de Wasseige, n'est pas de mettre fin radicale-
ment à tout contrôle de l'Etat, ni même à ses participations. Dans mon
chef, n'y voyez aucun préjugé d'ordre idéologique, mais seulement le
désir d'augmenter l'efficacité des interventions de l'Etat : plus de subsides
à fonds perdu, dotations en capital...

Il s'agit aussi de nous prémunir contre nos propres faiblesses qui
tendent, chaque fois, à introduire le cheval de Troie au sein desentrepri-
ses sous la forme de politisation des conseils d'entreprise, ce qui est la
pire des choses. Des dizaines d'exemples attestent que cet état des choses
a coûté très cher aux entreprises et encore plus aux travailleurs.
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Avant d'émettre des critiques sur cette formule et sur toute la philoso-
phie qui l'a inspirée, je vousconseille, monsieur de Wasseige, de descen-
dre sur les lieux, de visiter Euromotte à Mouscron, Fabelta ou d'autres
entreprises du secteur textile ou, bientôt, de la sidérurgie ou des chantiers
navals, pour y questionner les travailleurs, puisque c'est d'eux, surtout,
qu'il s'agit en premier lieu.

Je puis vous assurer que j'ai fait l'expérience et que les travailleurs se
déclarentgénéralement très heureux de la formule, la restructuration
étant en bonne voie. Dans le secteur textile, on peut même dire que la
crise se résorbe et qu'une nouvelle phase d'expansion s'annonce.

La situation présente est sans commune mesure avec l'état d'incertitude
d'ordrestructurelquia frappé les travailleurspendanthuitou dix ans.
Après la privatisation, ces entreprises soit totalement intégrées dans le
secteur de l'économie de marché et fonctionnent très bien, ce qui permet
aussi de stabiliser l'emploi. Je ne veux pas minimaliser l'énorme effort
accompli dans ce secteur, avec comme corollaire, malheureusement, le
très grand nombre d'emplois perdus, mais il fallait opérer un choix. Iln'était pas possible de maintenir la politique suivie antérieurement et le
gouvernement a fait œuvre extrêmement utile etsalutaire.

Nous nous efforçons d'obtenir les mêmes résultats dans le secteur de
la sidérurgie. Vous avez cité, pour Sidmar, onze milliards, mais vous
avez omis, pour Cockerill-Sambre, de citer le chiffre de cinquante et un
milliards. Quand on cite des chiffres, il faut les citer tous : 51 milliards
pour Cockerill-Sambre, apportés en capital, sous forme de conversion
de dettes, plus les 27 milliards qui découlent du nouveau mode de
financement desdéficits d'exploitation des secteurs nationaux.

Soyons réalistes, ila été impossible jusqu'ici de trouver un partenaire
privé.Sicelase faisait,nous espérons bien pouvoir restructurer rapide-
mentcetteentreprise.

M. Gandois a encore confirmé que, dès 1985-1986, apparaîtra l'effet
de la restructuration en profondeur. L'amélioration des résultats d'au-
jourd'huiest la conséquence de l'amélioration conjoncturelle. Toutefois,
on va fermer deux outils très importants avant la fin de cette année, le
premier la semaine prochaine et un autre le 22 décembre.

Ilestextrêmementpéniblepour lesouvriersd'assister à la fermeture
d'au moins un outil extrêmement moderne qui, malheureusement, n'était
pasperformant du point de vue économique, bien qu'il le fût technique-
ment. La restructuration suit donc son cours normal.

Vous dites, monsieur de Wasseige, qu'il est scandaleux de distribuer
des cadeauxauxentreprises. Allezexpliquer aux ouvriersqu'on n'aurait

pasdû le faire, ce qui aurait eu pour conséquence la fermeture, sans
autre forme deprocès, de beaucoup de ces mêmes entreprises ! Je pense
que les intéressés préfèrent la situation actuelle à celle qu'ils connaissaient
précédemment,carelle ouvreà nouveau des perspectives, une certaine
confiancedansl'aveniretdans « leur» avenir,cequiestextrêmement
important.

J'aborde a present les arrêtes nos 246 et 247 qui concernent le contrôle.
Je répètece que j'aidit en commission,àsavoirqu'ilexistequelques
difficultés d'ordre pratique et peut-être également, dans le chef decertai-
nes entreprises, de la mauvaise volonté, du laisser-aller, de la négligence.
Tout cela est parfaitement possible. il y a aussi « complexité » et « compli-
cation » ...

M.deWasseige.- C'estvous qui l'avez voulu!
M. Eyskens, ministre des Affaires économiques. - J'ai expliqué tout

celaencommission,monsieurdeWasseige; ilest inutiled'y revenir.
Lecontrôle de la modération salariale est une entreprise compliquée,

puisqu'il faut prouver que trois ou quatre objectifs ont été réalisés et
que cela doit être fondé sur des calculs. J'ai moi-même encore, à la suite
de discussions en Conseil des ministres, fait simplifier les formulaires.

Les choses étant ce qu'elles sont, il faut comprendre qu'il existe des
circonstances atténuantes, que je ne plaide pas moi-même mais que je
dois constater.

En outre, la programmation actuelle sur ordinateur facilite le contrôle.
J'insiste à nouveau sur le fait que les travailleurs et leurs représentants

au sein des conseils d'entreprise peuvent à tout moment introduire une
plainte auprès du service compétent du ministère des Affaires économi-
ques, celui qui s'occupe de l'organisation de l'économie. Or nous n'avons
pratiquement enregistré aucune plainte. Dès lors, sachant que les organi-
sationssyndicalessuivent leproblème de près, je ne puis que constater,
en l'absence de plainte, qu'il n'existe pas de difficultés insurmontables
au niveau des entreprises.
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La loi de 1948 prévoit des sanctions. Dès qu'on peut prouver que le
chef d'entreprise a consciemment soumis à son conseil des informations
fausses, il tombe sous le sous le coup des peines prévues par la loi de
1948. Ce n'est pas au ministre des Affaires économiques,maisbien

pliquer la loi.
entendu au pouvoir judiciaire qu'il appartientalorsd'interveniretd'ap-

désarmé.
En ce qui concerne Distrigaz, vousditesque l'Etatest totalement

Je vous avouerai que le gouvernement a essayé d'en revenir au statut
de Distrigaz que vous connaissez bien, monsieur de Wasseige. C'était
l'époque du ministre Herman : il s'agit donc du statut précédant celui
qu'allait élaborer M. Claes, époque où le secteur privé était majoritaire
et où l'Etat avait un administrateur disposant d'un droit de veto.

Hélas! je constate que le secteur privé, aujourd'hui, ne semble pas très
partisan de reprendre la majorité. Je le regrette profondément et je ne
m'encachepas.

Dès lors, nous avons quelque peu modifié l'aspect légal des statuts et
nous les avons soumis à l'approbation de l'assemblée générale, ceci à la
suite de quelques événements intervenus au sein de Distrigaz, quiont
donné lieu à certaines contestations. Je le répète ici, lesenquêteseffec-
tuées concluent toutes au fait que, dans le chef des responsables, iln'y
apaseude fautesgraves.Certes,ilyapeut-êtreeu quelqueserreurs
d'appréciation.

Je rappelle aussi que les contrats contestés de Distrigaz ont toujours
été approuvés, non dans toutes leurs clauses, mais bien dans leurs
principes, par les gouvernements précédents et qu'ils ont été négociés à
une époque où chacun criait au sauve-qui-peut et où régnait la psychose
de la pénurie. Tous les gouvernements de tous les pays voulaient se
garantir contre une pénurie dite structurelle, en négociant des contrats
à long terme, ce qui explique pas mal de choses.

Enfin, le gouvernement veut modifier les statuts et doter Distrigaz
d'un organigramme moderne en établissant la scission entre le conseil
d'administration- de raad van bestuur in eigenlijk correct Nederlands
in ons land ingevoerd - d'une part, et le comitéde direction,d'autre
part. Ceci me paraît être simplement une œuvre de modernisation et
nullement un proces d'intention à l'égard de la direction.

Wat het koninklijk besluit nr. 248 betreft, heeft de heer Canipel zich
aangesloten bij de beschouwingen van de heer de Wasseige.

Wij hebben inderdaad de niet-terugbetaalbare medicamenten gelicht
uit de wet-Oleffe. Dit lag aanvankelijk niet in onze bedoeling maarde
Raad van State heeft er ons in zijn advies op gewezen dat wij het
begrotingsargumentnietkonden inroepen voordeniet-terugbetaalbare
medicamenten omdat deze geen enkele invloed hebben op de begroting
van het Riziv.

Dit wil helemaal niet zeggen dat de prijs van de niet-terugbetaalbare
medicamenten niet meer zou worden gecontroleerd. Zoals alle andere
produkten en diensten vallen ook zij onder de prijsreglementering. Ik zie
niet in waar hier een probleem kanzijn. Ik zieevenmin in waarom de
niet-terugbetaalbare medicamenten zouden moeten vallen onder de wet-
Oleffe waar deze toch geen enkele invloed hebben op de begroting van
het Riziv.

Trouwens, mijnheer de Wasseige en mijnheer Canipel, laat ons ook
eens denken aan de verantwoordelijkheid van de beheerders van het
Riziv. Het zijn zij die beslissen welke medicamenten terugbetaalbaar zijn
en welke niet. Ik constateer met u dat de jongste drie à vier jaren het
aantal niet-terugbetaalbare medicamenten aanzienlijk is toegenomen en
ongeveer 65 pct. bedraagt van het totaal, dit onder de vrijwel exclusieve
verantwoordelijkheid van de raad van beheervan hetRiziv, in zijn
stellingname gevolgd door de bevoegde minister.

Dat is de realiteit.
Er is dan ook geen enkele reden om de wet-Oleffe te handhaven wat

betreft de niet-terugbetaalbare medicamenten.
Ik wil ook de aandacht vestigen van deze Hoge Vergadering op het

feit, wat men ook moge verkondigen, dat de Belgische medicamenten 30
à 50 pct. goedkoper zijn dan de medicamenten in Nederland, in Duitsland
en in het Verenigd Koninkrijk. Onze prijzen zijn vergelijkbaar met die
in Frankrijk en in Italië ofschoon zij daar meestal ook iets hoger liggen.

Hier rijst een probleem voor onze farmaceutische nijverheid die moet
investeren, de tewerkstelling moet handhaven en bovendien in het buiten-
land verplicht wordt haar produkten te verkopen tegen de Belgische
prijzen. Zo bepaalt een wet in Nederland dat een importeur ertoe
verplicht is zijn produkten te verkopen tegen dezelfde prijs als die welke
geldt in het land van oorsprong. Dit is een zware handicapvooronze

industrie en brengt de rentabiliteit van de farmaceutische nijverheid in
het gedrang.

Aldus is de gedachte ontstaan om twee tegengestelde belangen te
verzoenen. Enerzijds, is er Economische Zaken dat moet waken over de
goede gang van zaken in deze belangrijke industrietak. Anderzijds, is er
de minister van Sociale Voorzorg die moet zorgen dat het tekort van het
Riziv niet groter wordt. Wij hebben deze schijnbare contradictie opgelost
door het invoeren van een stelsel van programmacontracten waarover
onderneming per onderneming wordt genegotieerd. Thans zijn een vijftal
dergelijke contracten in voorbereiding. Ik heb daarover vorige week nog
vergaderd en ik hoop dat die contracten binnenkort een definitieve vorm
zullenkrijgen.

Tot daar, mijnheer de Voorzitter, mijn antwoord op de vragen die
hier werden gesteld. (Applaus op de banken van de meerderheid.)

De Voorzitter.- Vraagt niemand meer het woord in de beraadslaging
over het verslag namensde commissievoor de Economische Aangelegen-
heden ?Zo neen, dan verklaar ik ze voor gesloten en gaan wij over tot
het onderzoeken van de artikelen die behandeld werden door deze
commissie.

Plus personne ne demandant la parole dans la discussion du rapport
de la commission desAffaires économiques, je ladéclarecloseetnous
passonsà l'examendes articles discutés par cette commission.

Artikel 3 van wet ontwerp 759 luidt:

Art.3.1º Het koninklijk besluit nr. 248 van 31 december 1983
houdende gedeeltelijke verlenging van de wet van 9 juli 1975, tot ophef-
fing van artikel 62 van de wet van 14 februari 1961 voor de economische
expansie, sociale vooruitgang en financieel herstel, en tot instelling van
een regime betreffende de prijzen van de farmaceutische produkten en
andere medicamenten, wordt bekrachtigd met uitwerking op de datum
van zijn inwerkingtreding.

2º Het koninklijk besluit nr. 249 van 31 december 1983 tot wijziging
van de wet van 24 december 1968 tot voorlopigeuitbreiding van de
bevoegdheid van het Gemeenschappelijk Waarborgfonds, toegelaten bij
koninklijkbesluitvan 31 januari 1957, wordt bekrachtigd met uitwerking
op de datum van zijn inwerkingtreding.

Art.3.1º L'arrêté royalnº 248 du 31 décembre 1983 prorogeant
partiellement la loidu 9 juillet 1975, abrogeant l'article 62 de la loi
du 14 février 1961 d'expansion économique, de progrès social et de
redressement financier, et instituantun régime des prix pour les spéciali-
tés pharmaceutiques et autres médicaments, est confirmé avec effet à la
datedeson entrée en vigueur.

2ºL'arrêté royalnº 249 du31 décembre 1983 modifiant la loi du 24
décembre 1968 étendant, à titre provisoire, les attributions du Fonds
commun degarantie agréé par l'arrêté royaldu 31 janvier 1957, est
confirme avec effet à la date de son entrée en vigueur.

Bijditartikel hebben de heren Canipel en De Smeyter, volgende
amendementen ingediend :

« Het 1º van dit artikel te doen vervallen.
Eerste subsidiair
Het1ºvanditartikel te vervangen als volgt:
«Het koninklijk besluit nr. 248 wordt bekrachtigd op de datum van

zijn inwerkingtreding, met uitzondering van artikel 1 dat vervangen
wordt door de volgende bepaling:«Art. 1. Artikel 6vandewet van 9 juli 1975 tot opheffing van artikel
62 van de wet van 14 februari 1961 voor de economische expansie,
sociale vooruitgang en financieel herstel, en tot instelling van een regime
betreffendedeprijzen van de farmaceutische produkten en andere medi-
camentenverlengd bijde wetten van 22 december 1977, 24 november
1978, 23 december 1980 en gedeeltelijk verlengd bij het koninklijk besluit
nr.109van 9december 1982, wordtvervangendoordevolgendebepa-
ling:

« Art. 6. Deze wet is van toepassing tot 31 december 1988. Na die
datum en indien geen nieuwe wet wordt uitgevaardigd, is de wet betref-
fendedeeconomische reglementeringen deprijzen zoals zijvoortvloeit
uit de wet van 30 juli 1971 tot wijziging van de besluitwet van 22 januari
1945 betreffende de beteugeling van elke inbreuk op de reglementering
inzake de bevoorrading van het land, van toepassing. »

Tweede subsidiair
Het 1º van dit artikel te vervangen als volgt :
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« 1º Het koninklijk besluit nr. 248 van 31 december 1983 houdende
gedeeltelijke verlenging van de wet van 9 juli1975,totopheffingvan
artikel 62 van dewet van 14 februari 1961 voor de economische expansie,
socialevooruitgang en financieelherstel,en tot instellingvaneen regime
betreffende de prijzen van de farmaceutische produktenenanderemedi-
camenten, wordt met uitzonderingvanartikel1,bekrachtigdmetuitwer-
kingopdedatum vanzijn inwerkingtreding.»

Derde subsidiair
Het 1º van dit artikel tevervangenalsvolgt:
«1º Het koninklijkbesluit nr. 248van31 december 1983 houdende

gedeeltelijke verlenging van de wet van 9 juli 1975, totopheffingvan
artikel 62 van de wet van 14 februari 1961 voor de economische expansie ,.
sociale vooruitgang en financieelherstel, en tot instelling van een regime
betreffende de prijzen van de farmaceutische produkten en andere medi-
camenten, wordt bekrachtigd met uitwerking op de datum van zijn
inwerkingtreding met uitzondering van artikel 2 dat vervangen wordt
door de volgendebepaling:

« Art. 2. Een artikel 2bis, luidendalsvolgt, wordt indezelfdewetvan
9 juli 1975 ingevoegd:

« Art. 2bis. De minister die de economische zaken in zijn bevoegdheid
heeft en de minister die de sociale voorzorg inzijnbevoegdheidheeft,
kunnen in gezamenlijk akkoord, met individuele ofgegroepeerdeprodu-
centen, invoerders of conditioneerders van farmaceutische produkten
en andere medicamenten ofmetdesector,programmaovereenkomsten
afsluiten die, onder meer wat betreft de investeringen, het onderzoek,
de tewerkstelling of de uitvoer, verplichtingen inhouden, dit als tegen-
prestatie voor de toegestane prijzen en terugbetaling.

Deze programmaovereenkomsten bevatten bepalingen omtrent de evo-
lutie van de prijzen van de farmaceutische produkten en andere medica-
menten tijdens een bepaalde periode en binnen een budgettaireenveloppe
jaarlijks vastgesteld in functievan debegroting van hetRijksinstituut
voor ziekte- en invaliditeitsverzekering en rekening houdend met de
evolutie van volume en prijs

Zij bevatten eveneens verbintenissen vanwege de individueleofgegroe-
peerde producenten, invoerders of conditioneerders van farmaceutische
produkten en andere medicamenten ofvanwegedesector, tot directe
financiële compensatie van de uitgaven die de vastgestelde budgettaire
enveloppe overschrijden.

Deze programmaovereenkomsten kunnen slechts worden afgesloten
na advies van de Prijzencommissie voor de farmaceutische specialiteiten
en het beheerscomité van de dienst voor geneeskundige verzorging van
het Rijksinstituut voor ziekte- en invaliditeitsverzekering. »

Supprimer le 1º de cet article.
Premier amendement subsidiaire
Remplacer le 1º de cet articlepar les dispositions suivantes:« L'arrêté royal nº 248 est confirmé avec effet à la date de son entrée

en vigueur, à l'exception de l'article 1er qui est remplacé par la disposition
suivante :

« Art. 1er. L'article 6 de la loi du 9 juillet 1975 abrogeant l'article 62
de la loi du 14 février 1961 d'expansion économique, de progrès social
et de redressement financier, et instituant un régime de prix pour les
spécialités pharmaceutiques et autres médicaments, prorogée par les
lois des 22 décembre 1977,24 novembre 1978, 23 décembre 1980 et
partiellement prorogée par l'arrêté royal nº 109 du 9 décembre 1982, est
remplacé par la disposition suivante :

« Art. 6. La présente loi s'applique jusqu'au31 décembre1988.Après
cette date, et si aucune nouvelle loi n'a été promulguée, la loisur la
réglementation économique et les prix, telle qu'elle découle de la loi du
30 juillet 1971 modifiant l'arrêté-loi du 22 janvier 1945 concernant la
répression des infractions à la réglementation relative à l'approvisionne-
mentdu pays, sera d'application. »

Deuxième amendement subsidiaire
Remplacer la 1º de cet article par ladispositionsuivante:
« 1º L'arrêté royal nº 248 du 31 décembre 1983 prorogeant partielle-

ment la loi du 9 juillet 1975, abrogeant l'article 62 de la loi du 14 février
1961 d'expansion économique, de progrès social et de redressement
financier, et instituant un régime des prix pour les spécialités pharmaceu-
tiques et autres médicaments, est confirmé avec effet à la date de son
entréeenvigueur,hormis l'article1er. »

Troisième amendement subsidiaire
Remplacer le 1º de cet article commesuit:
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«1º L'arrêté royalnº 248 du 31 décembre 1983 prorogeant partielle-
ment la loi du 9 juillet 1975, abrogeant l'article 62 de la loidu 14 février
1961 d'expansion économique, de progrès social et de redressement
financier,et instituantun régime des prix pour les spécialités pharmaceu-
tiques et autres médicaments, est confirme avec effet à la date de son
entrée en vigueur à l'exception de l'article 2 qui est remplacé par la
dispositionsuivante:

« Art. 2. Un article 2bis, libellé comme suit, est inséré dans la même
loidu9 juillet1975:

« Art.2bis. Leministre qui a les affaires économiques dans ses attribu-
tionset leministre quia la prévoyance sociale dans ses attributions
peuvent,decommun accord,conclure avec desproducteurs, importa-
teursouconditionneursdespécialités pharmaceutiquesetautresmédica-
ments, individuels ou groupes, ou avec le secteur, des contrats de pro-
gramme comportant des engagements relatifs, entre autres, aux
investissements, à la recherche,à l'emploi ou aux exportations,en
contrepartie des prix et du remboursement autorisés.

Ces contrats de programme contiennent des dispositions concernant
l'évolution des prix des spécialités pharmaceutiques et autres médica-
ments pendant une période déterminée et dans les limites d'une enveloppe
budgétaire annuellement fixée en fonction du budget de l'Institut national
d'assurance maladie-invaliditéet tenantcomptede l'évolution devolume
etdeprix.

Ils contiennent également, de la part des producteurs, importateurs
ou conditionneurs de produits pharmaceutiques et autres médicaments,
individuels ou groupés, ou de la part du secteur, des engagements de
compensation financière directe des dépenses qui dépassent l'enveloppe
budgétaire fixée.

Ces contrats de programme ne peuvent être conclus qu'après avis de
laCommission desprixpour les spécialités pharmaceutiques et du comité
de gestion du service des soinsde santé de l'Institut national d'assurance
maladie-invalidité.x

Het woord is aan de heer Canipel.

De heer Canipel.- Mijnheer de Voorzitter, ter zake verwijs iknaar
mijn algemene uiteenzetting.

DeVoorzitter.- Wij stemmen morgen overdeze amendementenen
overartikel3.

Nous voterons demain sur ces amendementsetsur l'article3.
Artikel 4 van wetsontwerp 758 luidt
Art. 4. 1º Het koninklijk besluit nr. 229 van 9 december 1983 tot

wijziging van het koninklijk besluit nr. 20 van 23 maart 1982 betreffende
de uitgifte van bevoorrechte aandelen zonder stemrecht in het kader
van de herstructurering van de textielnijverheid, is bekrachtigd met
uitwerkingopdedatum vanzijn inwerkingtreding.

2º Het koninklijk besluit nr. 245 van 31 december 1983 betreffende
de uitgifte van bevoorrechte aandelen zonder stemrecht in het kader van
de herstructurering van de staalnijverheid, is bekrachtigd met uitwerking
op de datum vastgesteld bij in Ministerraad overlegd koninklijk besluit,
overeenkomstigartikel 11 van voornoemd besluit.

3ºHetkoninklijk besluit nr.246 van 31 december 1983 tot wijziging
vanhetkoninklijk besluitnr. 18van 18 maart 1982 houdende reglemente-
ring en organisatie van de controle op de aanwending van het effect van
het matigingsbeleid in de ondernemingen, is bekrachtigd met uitwerking
op de datum van zijn inwerkingtreding.

4º Het koninklijk besluit nr. 247 van 31 december 1983 tot wijziging
vanhet koninklijk besluit nr. 92 van 9 september 1982 houdende regeling
van demededelingsmodaliteiten vanhet verslag bedoeld in artikel 3 van
hetkoninklijkbesluitnr.18van 18 maart 1982 houdende reglementering
en organisatie van de controle op de aanwending van het matigingsbeleid
in de ondernemingen, is bekrachtigd met uitwerking op de datum van
zijn inwerkingtreding.

5º Het koninklijk besluit nr. 250 van 31 december 1983 tot opheffing
van de Dienstvoornijverheidsbevordering, is bekrachtigd met uitwerking
op de datum van zijn inwerkingtreding.

6º Het koninklijk besluit nr. 251 van 31 december 1983 tot wijziging
vandestatutenvande naamloze vennootschap Distrigaz, is bekrachtigd
met uitwerking opde datum van zijn inwerkingtreding

7º Het koninklijk besluit nr. 252 van 31 december 1983 houdende
maatregelen inzake de modaliteiten van tewerkstelling van de scheepsher-
stellers in het Antwerpse havengebied, is bekrachtigd met uitwerking op
de datum van zijn inwerkingtreding.
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Art. 4. 1º L'arrêté royal nº 229 du 9 décembre 1983 modifiant l'arrêté
royal nº 20 du 23 mars 1982 concernant l'émission d'actions privilégiées
sans droit de vote dans le cadre de la restructuration de l'industrie textile,
est confirmé avec effet à la date de son entrée en vigueur.

2º L'arrêté royal nº 245 du 31 décembre 1983 relatifà l'émission
d'actions privilégiées sans droit de vote dans le cadre de la restructuration
de l'industrie sidérurgique, est confirmé avec effet à la date fixée par un
arrêté royal delibere en Conseil des ministres, conformément à l'article
11 de cet arrêté.

3º L'arrêté royal nº 246 du 31 décembre 1983 modifiant l'arrêté royal
nº 18 du 18 mars 1982 portant réglementation et organisation du contrôle
de l'usage de l'effet de la politique de modération dans les entreprises,
est confirmé avec effet à la date de son entrée en vigueur.

4º L'arrêté royal nº 247 du 31 décembre 1983 modifiant l'arrêté royal
nº 92 du 9 septembre 1982 portant réglementation des modalités de
communication du rapport visé à l'article 3 de l'arrêté royal nº 18 du 18
mars 1982 portant réglementation et organisation du contrôle de l'usage
de l'effet de la politique de modération dans lesentreprises, estconfirmé
avec effet à la date de son entrée en vigueur.

5º L'arrêté royal nº 250 du 31 décembre 1983 portant suppression de
l'Office de promotion industrielle,est confirméaveceffetàladatede
son entrée en vigueur.

6º L'arrêté royalnº 251 du 31 décembre 1983 portant modification
des statuts de la société anonyme Distrigaz, est confirmé avec effet à la
date de son entrée en vigueur

7º L'arrêté royal nº 252 du 31 décembre 1983 portant des mesures en
matière de modalités d'occupation des réparateurs de navires dans la
région du port d'Anvers, est confirmé avec effet à la date de son entrée
en vigueur.

- Aangenomen.
Adopté.
De Voorzitter.- Wij gaan nu over tot de bespreking van het verslag

van de commissie voor de Landbouw en de Middenstand.
Nous abordons la discussion du rapport de la commission de l'Agricul-

ture et des Classes moyennes.
Het woord is aan deheer Smeers, rapporteur.
De heer Smeers, rapporteur. - Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de

minister, geachte collega's, uw commissie voor de Landbouw en de
Middenstand heeft de koninklijke besluiten nrs. 291, 217, 223, 235, 289

zelfstandigen.
en 236 besproken. Zijhandelen alle over hetsociaalstatuutvan de

Deze besluiten hebben tot doel:
Ten eerste, de kinderbijslag te verminderen met een forfaitair maande-

lijks bedrag van 375 frank per rechthebbende, respectievelijk voor1984
en vanaf het jaar 1985.

Ten tweede, een bijzondere bijdrage van 624 frank per maand, dit
was 832 frank in 1983,op te leggen aan de alleenstaandenendegezinnen
zonder kinderen respectievelijk voor het jaar1984 envanaf1985.

Ten derde, het financieel evenwicht in de sector van de gezondheids-
zorg te herstellen door de bijdragevoet inzake Ziv gezondheidszorgen
van 2,55 op 3,30 pct. te brengen vanaf 1 oktober 1983.

Ten vierde, de bijdrage te verhogen met 0,20 pct. voor de andere
stelsels dan de Ziv gezondheidszorgen.

Ten vijfde, een matigingsbijdrage te heffen voor het tweede kwartaal
1984 op de inkomsten van de zelfstandigen ten gunste van de openbare
financiën en het financieel evenwicht van het sociaalstatuutvan de
zelfstandigen.

Ten zesde, een parallellisme voor de KMO tot stand te brengen voor
de aanwending van de bijkomende loonmatiging voor de tewerkstelling.

Bij de bespreking van het eerste punt merkte een lid op dat de regering
had verklaard dat de maatregelen slechts eenmaal zouden worden
genomen.

Hij vraagt wat deze maatregelen hebben opgebracht, hoe dat geld
wordt gebruikt en of deze maatregel in 1986 wordt behouden.

375 frank.
De staatssecretaris verklaart dat de bijdrage verminderd is van 500 tot
De besparing aan uitgaven voor 1984 en 1985 isgeraamd op 553

miljoen en 483 miljoen.
De opbrengst van de bijdragen voor alleenstaanden en de gezinnen

zonder kinderen is geraamd op 3 415,1 miljoen. Van dit bedrag werd
128,1 miljoen geblokkeerd voor de terugbetaling van de ten onrechte

betaalde bedragen; 1 920 miljoen wordt aangewend voor de gezondheids-
verzorging en vergoedingen, 1 367 miljoen tot compensatie van de regula-
risatiebijdragen bij het begin van de activiteit.

Een lid meent dat de fundamentele problemen waarmee de ziekte- en
invaliditeitsverzekering te kampen heeft, door deze maatregelen niet
worden opgelost. De staatssecretaris vindt dat deze maatregelen moeten
worden gezien in het geheel van de herstelmaatregelen.

In de bijlage bij het verslag vindt men de evolutie van de inkomsten
en uitgaven van het sociaal statuut. De bijkomende ontvangsten voor
1984voorde Ziv gezondheidszorgen bedragen 580 miljoen.

Een lidbeweert dat dematigingsbijdrage bij de zelfstandigen slecht is
onthaald en dat een proces is aangespannen tegen de wettelijke grondslag
van deze maatregel. De staatssecretaris zegt dat een zelfstandige alleen
tegen de RISVZ een rechtsvordering aanhangig heeft gemaakt bij de
arbeidsrechtbank.

Op pagina's vier en vijf van het verslag vindt men ook de opbrengst
en deaanwendingvan elk matigingsbesluit.

Een commissaris vraagt hoe de controle van de loonmatiging voor de
tewerkstelling geschiedt en of er bijkomende aanwervingen door de
KMO werden gedaan. De staatssecretaris antwoordt dat op een totaal
van 110 032 KMO er slechts 9 704, in 1983, geen bewijs hebben geleverd
vanaanwerving van een bijkomende arbeidskracht

Beideartikelen werden in de commissie aangenomen met 12 tegen 3
stemmen.Ik verzoek deSenaathetontwerp eveneens goed te keuren.
( Applausop de bankenvan de meerderheid.)

M. le Président.- La parole est à M. Basecq.

M. Basecq.- Monsieur le Président, le gouvernement, pour sa part,
et beaucoup d'honorables membres de cette assemblée s'accordent à dire
que les PME occupent une place importante dans notre pays, tant

économie.
en qualité d'employeur qu'en qualité d'élément dynamique de notre

Leurs avantages sont multiples : souplesse, dynamisme, faculté d'adap-
tation; mais les difficultés qu'elles rencontrent leur sont spécifiques aussi
et on doit hélas! constater que très peu a été fait pour les aider à les
résoudre. Ceux qui s'erigent toujours comme leurs meilleurs défenseurs
auront, au cours de ces trois dernières années, plutôt compliqué leur
existenceetcompromis leuravenir.

En effet, sur les huit arrêtés royaux pris depuis juillet 1983, quatre ont
trait à la deuxième prorogation des mesures qui amputent les allocations
familiales d'un certain montant, et des mesures qui établissent une
cotisation spéciale à charge des isolés et familles sans enfant. Si nous
globalisons les deux séries de mesures qui comportent quatre arrêtés
royaux chacune, nous constatons qu'elles auront, à fin 1985, réduit de
6,5 à 7 milliards les revenus des indépendants et des PME en quatre
années de temps.

Par ailleurs, toujours dans le régime de sécurité sociale des travailleurs
indépendants, nous noterons deux augmentations de cotisation. L'une
estcellerelativeauxsoinsdesanté,quipasse de 2,55à3,30 p.c .; l'autre,
qui passe de 11,80 à 12 p.c ., est la cotisation relative aux autres secteurs
de la sécuritésociale

Est-ce là la seule façon envisagée par le gouvernement de réformer le
système desécurité sociale des indépendants ?

En matière d'assurance maladie-invalidité, vous pourriez agir sur
d'autres facteursque les cotisationsàcharge des travailleurspouréqui-
librer lesystème.

A cet égard, vous pourriez envisager de jouer sur l'offre médicale, qui
est surabondante parce que liée elle-même à un système de financement
inadéquat. Mais cela, c'est un autre chapitre d'une politique qui vise
toujours les mêmes cibles en préservant soigneusement les autres, celles
qui vous tiennent plus à cœur.

Nous pouvons donc conclure pour les mesures prises dans le régime
de sécurité sociale des indépendants qu'elles n'apportent aucune solution
durableni fondamentaleaux problèmes que connaît ce secteur.

Par contre, elles contribuent à alourdir les charges financières des
travailleurs indépendants ainsi qu'à amplifier et à compliquer leurs tâches
administratives. Il en est de même pour l'arrêté royal nº 289 qui fixe une
cotisation de solidarité correspondant à la modération salariale des
travailleurs salaries. Laprocédureen estextrêmementcompliquéeet le
contrôle fort difficile. En outre, comment garantir la justice avec laquelle
elle sera imposéeà tous etsurquelles bases sera établi son montant?

Ici, il convient de souligner que dans l'application de cet arrêté royal
nº289 apparaîtun aspect particulièrement injuste et critiquable à nos
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yeux, en ce sens qu'il est anormal que la base de comparaison pour la
détermination des revenus à prendre en compte d'une année à l'autre
globalise les cotisations sociales de l'année en cours avec les cotisations
de régularisation des années antérieures.

Un exemple sera, me semble-t-il, plus explicite:
Si un indépendant a 600 000 francs de revenus en 1983 et 50 000 francs

de cotisations sociales, ilse verra comptabiliser un revenu global de
650 000 francs. Par contre, si en 1984 il n'a plus que 550 000 francs de
revenus et 50 000 francs de cotisations soit 600 000 francs, mais qu'il a
en outre un arriéré de cotisations de 100 000 francs, ses revenus de 1984
seront globalisés à 700 000 francs, alors que son revenu réel de l'année
1984 est inférieur à celui de 1983 : cet indépendant va devoir payer la
cotisation de modération. L'erreur dans l'application de cet arrêté réside
donc dans le cumul de toutes les cotisations versées, y compris celles de
régularisation des années antérieures.

Je le répète, l'application de cet arrêté royal est extrêmementcompli-
quée et le contrôle en est difficile mais ilest incontestable qu'elle peut
donner lieu à discrimination.

Le caractère équitable de l'arrêté royal nº 236 n'est pas évident non
plus. Cet arrêté qui dispense certaines PME et certains indépendants des
versements du produit de la modération salariale au Fonds pour l'emploi
lorsqu'elles sont en difficulté ne prévoit aucune définition bien précise
de cequ'est une PME ou un indépendant en difficulté

Incontestablement, certains sauront tirer leur épingle du jeu et d'autres,
parce qu'ils se montreront plus honnêtes, seront les seuls à contribuer
au Fonds pour l'emploi, avec une injustice flagrante supplémentaire à la
clé pour la main-d'œuvre des premiers cités qui verra le fruitdesa
modération salariale filer tout droit dans l'escarcelle de l'employeur.

Tout ce que je viens de dire correspond bien à la philosophie du
gouvernement. Elle vise d'une part, un rééquilibrage de la sécurité sociale
en reportant, notamment sur le dos des travailleurs indépendants la
diminution des interventions de l'Etat et, d'autre part, l'assainissement
des finances publiques, par la voie de lamodération des revenus des
indépendants.

Pareille politique est inacceptable pour nous, socialistes, parce qu'elle
pénalise les travailleurs indépendants toutaussi injustementquesont
d'ailleurs pénalisés les travailleurs salariés et parce que, dans le même
temps, elle privilégie les revenus du capital.

Cette politique de deux poids, deux mesures est insoutenable et
immorale parce que ceux qui vivent de leur travail s'appauvrissent
pendant que les riches deviennent toujours plus riches

Les efforts qui continuent à être réclamés aux travailleurs indépendants
par le truchementdesarrêtés royaux numérotés, dont le gouvernement
nous demande la ratification aujourd'hui, non seulement ne tiennent pas
compte des répercussions de la baisse générale du pouvoir d'achat
de l'ensemble de la population mais ne sont par ailleurs pas répartis
équitablement.

Vraiment, la façon dont le gouvernement s'est attaqué à la crise a
provoqué tant au sein des indépendants et des PME qu'au sein des
travailleurs salariés et des allocataires sociaux de graves préjudices
sociaux, moraux et financiers.

En fait, ce que le gouvernement a réalisé c'est une redistribution en
sens contraire des revenus, une rupture de la solidarité des mieux nantis
en faveur des plus humbles de nos concitoyens

Tout cela est injuste et immoral et inacceptable pour nous, socialistes,
parce que, en fin de compte, aucun résultat probant n'en découle dans
l'assainissement de la situation financière de l'Etat. (Applaudissements
sur les bancs socialistes.)

De Voorzitter. - Het woord is aan de heer Marmenout.

De heer Marmenout.- Mijnheer de Voorzitter, de werkloosheid,de
loonmatiging, de inlevering, de inflatie en prijzen die bestendig stijgen
- ondanks het feit dat ze door de filosoof van de Wetstraat, soms wel
eens worden gemanipuleerd - hebben de koopkracht gevoelig aangetast.
De daling van de binnenlandse koopkracht is een rechtstreeks gevolg
van het regeringsbeleid dat, door massale inlevering, bewust de koop-
kracht heeft teruggeschroefd, wat trouwens door de Eerste minister
werd bevestigd in een toelichting tijdens de algemene bespreking van
voorliggende wetsontwerpen.

Ann.parl.Sénat- Session ordinaire 1984-1985
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In dat verband citeer ik uit het verslag van de bijzondere Kamercom-
missie, bladzijde 27 : « Welke methode men ook aanwendt deze herstruc-
turering kan niet zonder een zekere druk op de koopkracht en de
consumptie, dat wil zeggen die elementen die in de vorige jaren de
sterkste expansie hadden gekend. »

Dit afremmen van de binnenlandse koopkracht is trouwens één van
de oorzaken van de laattijdige en zeer aarzelende herleving.

In haar jaarverslag 1983 karakteriseerde de Nationale Bank de econo-
mische toestand in ons land als een van relatieve deflatie. De Belgische
economie bleef immers achterop ten aanzien van het conjunctuurherstel
dat in de USA en enkele grote Europese landen, eind 1982, begon. En
hoewel onze economie, eind 1983, toch aanpikte, bleef en blijft de
economische groei getemperd door de zwakke, en zelfs negatieve, ont-
wikkelingvan de binnenlandse bestedingen.

Voor 1984 kan wel een lichte verbetering worden genoteerd,maar
volgens de vooruitzichten zal ook 1985 niet het einde betekenen van de
fundamentele stagnatie die onze economie reeds verschillende jaren
kenmerkt. De vermindering van de binnenlandse koopkracht was en is
voor deze vertraging van de Belgische conjunctuur verantwoordelijk.

De door deze regering gevoerde politiek van koopkrachtvermindering
houdt uiteraard een daling in van het particulier verbruik. Als gevolg
van het strak inleveringsbeleid en de stijging van de spaarquote liep
de binnenlandse consumptie fors terug. In dat opzicht versterken de
bepalingenvanhetspaarplan,waardoormiddelenvandegezinnennaar
deoverheidgekanaliseerdworden,de reeds bestaande saneringsmaatre-
gelen die gericht waren op een overheveling van middelen van de gezinnen
naar de ondernemingen.

Degevolgen vanbeidecategorieën van maatregelenblijven voorde
particulierendezelfde.Zijhebben een reële dalingvan de privé-consump-
tie totgevolg

Alles laatvoorzien dat deze evolutie zich in 1985 zal verder zetten.
Volgensgegevens vande Generale Bankmaatschappij is de afname groter
voor de consumptie van goederen, namelijk 2,7 pct. in volume in 1984
en 11,3 pct in volume voorzien in 1985. De consumptie van diensten
daalt in mindere mate: een volumedaling van 1,4 pct. in 1984 en 1,3 pct.
voorzien in 1985.De combinatie van beide impliceert, in reële termen,
een daling van de particuliere bestedingen van 2,1 pct. in 1984 en 1,3
pct. in 1985.

De ogenschijnlijke paradox tusen de daling van de consumptie en de
toename van de spaarquote is onder meer het gevolg van de averechtse
verdelingspolitiekvan deze regering:het groot aantal kleine en middel-
grote inkomens die zwaar moeten inleveren drukken de consumptie. De
hogere inkomens gebruiken de hun toegekende voordelen vooral voor
spaardoeleinden.

De bedrijvigheid van de zelfstandigen is thans nauw verbonden met
tewerkstelling en koopkracht van de werknemers. De matigings- en
inleveringsmaatregelen kwamen dan ook niet alleen hard aan voor loon-
en weddetrekkenden, ook de kleine zelfstandigen, de handelaars en de
kleinevestigingen worden er zwaar door getroffen.

Volgens het Nationaal Instituut voor de Statistiek deed het koop-
krachtverliesvan debevolking deomzet in volume van dezelfstandige
kleinhandel met 9,2 pct. dalen, dit is met 57 miljard.

Berekeningen van Febedis wijzen op de catastrofale gevolgen van het
regeringsbeleid op de kleinhandel. Volgens deze gegevens evolueerde de
omzet in de kleinhandel- in constante prijzen- als volgt: 1981:-1,2 pct .; 1982:- 0,5 pct .; 1983:- 7,9 pct.

Dedalingvandeomzet indedetailhandel in1983- voordezelfstan-
dige kleinhandel zelfs - 10,6 pct.- slaat op alle categorieën van
produkten. Zelfs de verkoop van voedingsmiddelen die vroeger als
onreduceerbaar gold, daalde, zoals de Centrale Raad voor het bedrijfsle-
ven lakoniek opmerkte, met 7,5 pct. in volume.

Deoverheidsconsumptiedie in 1982-1983 reeds daalde met 2,3 pct .,
kende een afname in volume met ongeveer 1,7 pct. in 1984 en voor 1985
wordt een afname in volume van ongeveer 2,4pct.voorzien.Ook
van deze bestedingscomponentzullen bijgevolg geen impulsen op de
economischegroeiuitgaan.De conjunctuurinstituten zoals VBL, GB,
KB,hetPlanbureauenzovoort, latenzich trouwens pessimistischuitover
hetbinnenlands verbruik.

Mijnheer de Voorzitter, deze regering negeert blijkbaar de zware
gevolgen van de door haar gevoerde politiek van koopkrachtverminde-
ring op het inkomen van grote groepen zelfstandigen.
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Bovendien worden zij ook rechtstreeks verplicht tot matigen, via
sociale-bijdrageverhogingen, matigingsbijdragen en bijzondere bij-
dragen.

De maatregelen genomen inzake middenstand, ter uitvoering van de
wet van 6 juli 1983, tonen duidelijk aan dat de regering, via de volmacht
koninklijke besluiten, ten aanzien van dezelfstandigen een beleidheeft
gevoerd en blijftvoerendat geenszins als een sociaalbeleidkanworden
bestempeld. De inspanningen gevraagd aan de zelfstandigen worden
ongelijk verdeeld. Immers de regering treft de zelfstandigen met beschei-
den en middelgrote inkomens relatief zwaarder dan zelfstandigen met
grote inkomens. Bovendien ziet het ernaar uitdat de gehele operatie
« inkomensmatiging » een permanent karakter krijgt.

De koninklijke besluiten nr. 217 van 7 november 1983 en nr. 291 van
31 maart1984, strevenhetzelfdedoelna.Zijorganiseren voordederde
en de vierde maal de lineaire inlevering op de kinderbijslag,namelijkeen
maandelijkse forfaitaire verminderingmet375 frank per rechthebbende,
respectievelijk voor 1984 en 1985. En hoewel de inlevering van 500 frank
op 375 frank is teruggebracht, dient toch te worden onderstreeptdatde
regering aanvankelijk verklaarde dat het besluitnr.37 een eenmalige
maatregel betrof. De bedoeling van deze bekrachtiging isduidelijk:de
inlevering op de kinderbijslag structureel,dit wilzeggen permanent
maken.

Alle zelfstandigen worden erdoor getroffen, ongeacht hun inkomen,
uitgezonderd diegenen die slechts een jaarinkomen van 325 000 frank
genieten, of een inkomen dat ruim beneden de algemeen aanvaarde norm
inzake het inkomen van een kleinezelfstandige ligt.Dit inkomen ligt
zelfs lager dan 28 000 frank per maand, eenbedragdatdoordeEerste
minister recent als een zeer laag inkomen werd bestempeld.Voor degenen
met een inkomen net boven 325 000 frank per jaar is een bedrag van
5 000 frank ontegensprekelijk een zware inlevering, terwijleen zelfde
inlevering voor zelfstandigen met een hoog inkomengeen enkelprobleem
stelt.

Bovendien bevestigt de regering de discriminatie ten aanzien van het
enig rechtgevend kind. De bijslag voor het kind van eerste rang is minder
dan een derde van wat een kind van een loontrekkende ontvangt. Gezien
deze discriminatie ten opzichte van de zelfstandigen hadden wij dan ook
verwacht dat de regering, wanneer zij besparingen wilde realiseren ten
koste van de kinderbijslagen waarmee wij het helemaalnieteenszijn,
deze discriminatie niet nog flagranter zou hebben gemaakt.

Weliswaar werd voor de zelfstandigen met één rechthebbend kind een
speciale voorwaarde bedacht, namelijk dat de vermindering beperkt
wordt tot de helft van de normale bijslag van het enige kind. Desondanks
betekent deze maatregel, noch min noch meer, de praktische afschaffing
van de kinderbijslagen voorhet eerste of enige kind van een zelfstandige
en bevestigt de regering met deze koninklijke besluiten nogmaals haar
onwil om de discriminatie ongedaan te maken ten aanzien vanhetenig
of eerste rechtgevend kind van een zelfstandige ten opzichte vanhet
eerste of enige kind in de werknemersregeling.

De koninklijke besluiten nr. 218 van 17 november 1983 ennr.290van
31 maart 1984 tot vaststelling, inde sector van de zelfstandigen,voor
het jaar 1984 en vanaf 1985, van een bijzondere maandelijksebijdrage
ten laste van alleenstaanden en gezinnen zonder kinderen, werden getrof-
fen als nuttige maatregelen ten einde het financieel evenwicht van het
geheel van de stelsels van sociale zekerheid te verzekeren.

Het gaat hier echter om een sociaal onrechtvaardige maatregel. Een
inlevering die regressief is vermits, door alle zelfstandigen een zelfde
matigingsbijdrage op te leggen, die fiscaal aftrekbaar is, in casu 624
frank per maand, de hogere inkomens netto minder inleveren dan de
lagere inkomens. Hier heerst trouwensonduidelijkheid in verband met
de interpretatievan artikel 3, 1º,van het koninklijk besluit nr. 218.

De vraag kan worden gesteld of de terugbetaling van ten onrechte
betaalde bijdragen effectief moet worden aangevraagd ofautomatisch
tot terugbetaling ervan zal worden overgegaan.Doordebekrachtiging
van deze koninklijke besluiten wenst de regering ook hier van deze, bij
de aanvang, tijdelijke maatregel, een permanente inlevering te maken.
Gevoegd bij de algemene matiging die opgelegd werd en wordt,viade
sociale solidariteitsbijdragen, de matigingsbijdragen en de cumulatie van
partiëlebesparingsmaatregelen, leidtditalles toteen blijvende, reële
verarming.

In verband met het koninklijk besluit nr. 289, van 31maart1984,dat
een matigingsbijdrage invoert op het inkomen van de zelfstandigen, voor
de jaren 1984, 1985 en 1986, ten gunste van de openbare financiën en
het financieel evenwicht van het sociaal statuut van de zelfstandigen,
merkt de Raad van State op dat deze maatregel niet direct te maken
heeft, noch met de beperking of de vermindering van de openbare

uitgaven,nochmethet financieel evenwicht van de sociale zekerheid
van de zelfstandigen.

In het verslag aan de Koning bij dit koninklijk besluit wordt uitdrukke-
lijkverwezennaarhetkoninklijkbesluit nr.186van 30december 1982,
houdende de sociale solidariteitsbijdrage overeenkomstig de bijzondere-
machtenwet van 2 februari 1982. Deze materie werd echter niet opgeno
men inde bijzondere-machtenwet van6 juli 1983. Dit koninklijk besluit
kan dan ook,naaronze mening, in geen van de van kracht zijnde
bepalingenvandeopdrachtwetvan 6 juli 1983voldoende rechtsgrond
vinden.

Hetkoninklijkbesluit nr. 289 beoogt tevensde evenknie tezijn van
het koninklijk besluit nr. 278 dat, via het overslaan van een indexsprong,
de loonmatiging voor de werknemers regelt. Daar valt echter sterk
aan te twijfelen, gezien de berekening van de matigingsbijdrage voor
zelfstandigen veelcomplexer is dan de 2 pct .- regeling. Het inningsorga-
nisme RSVZ kent immers eerst na verloop van enkele jaren het precieze
bedrag van de bedrijfsinkomsten op basis waarvan de definitieve inleve-
ringsbijdrage moet worden berekend. Daarom wordt aan de zelfstandi
gen betaling van voorlopige bijdragen gevraagd, een operatie die aanlei-
dinggeeft tot nog meer administratieve rompslomp zowel voor het RSVZ
als voor de zelfstandigen, en die de verwarring bij vele zelfstandigen nog
in de hand werkt.

Wij vragen ons trouwens af of het hier gaat om een quasi uniforme
verhoging van de sociale bijdragen of veeleer om een bijkomende belas-
ting.

Dat deze regering een onderscheid is gaan maken tussen betalingen
die zijbelastingen heet, en betalingen die zij bijdragen voor sociale

zekerheidnoemt, is een subtiliteit die door de betalingplichtige niet gevat
wordt.Hijbetaalt immers de twee bijdragen met dezelfde munt. Wij
gelovendan ook dat wij een belasting rijker zijn, die niet totde eenvou-
digste uit ons nochtans rijk arsenaal zal wordengerekend.

De getroffen maatregel is bovendien alleszins lineair, vermits alle
zelfstandigen, in 1984, 1985 en 1986 respectievelijk 1,5 pct ., 4 pct. en
6 pct. moeten inleveren op de aangroei van hun jaarinkomen dat overeen-
stemt met de inflatie. Zelfstandigen die een aangroei van hun bescheiden
jaarinkomen kennen,worden aldus verplicht de matigingsbijdrage te
betalen, daar waar zelfstandigen die geen aangroei kennen van hun
relatiefgroot inkomen, praktisch vrijgesteld worden.

Tenslotte zou het ons interesseren de gevolgen van de bekrachtiging te
kennen op de gerechtelijke procedure die momenteel tegen dit koninklijk
besluit nr. 289 aanhangig is. Wij vragen ons inderdaad af of iets kan
wordenbekrachtigddat nietigzou kunnen zijn.

Mijnheer de Voorzitter, dat in tijden van crisis van elkeen offers
worden gevraagd en iedereen inspanningen worden opgelegd, is onver-
mijdelijk. Het ziet er echter naar uit dat deze regering hierbij blind te
werk gaat en zich geen rekenschap geeft van de drastische gevolgen van
het heersend economisch klimaat en de algemene verarming,wanneer
zij de middenstanders maatregelen oplegt die zij moeten ondergaan. Vele
kleine zelfstandigen, handelaars en ambachtslieden moesten de voorbije
jarenhundeurensluiten.Al te weinig beschermd door de sociale wetge-
vingbelanden velenonderhen in een schier uitzichtloze situatie.

Uiteen steekproef blijkt dat van 1982 tot 1983 het totale uitgekeerde
bedrag voor bestaansminimum met ongeveer 50 pct. gestegen is.Wanneer
men deze aangroeicorrigeert, rekening houdend met de stijging van de
barema's, 12,6 pct .,dan wordt een toegenomen beroep op OCMW-
uitkeringen van meer dan 35 pct. vastgesteld.

In Gent en Antwerpen samen is het stijgingspercentage meer dan 60
pct.

Indevijf onderzochte stedelijke agglomeratiegemeenten groeiden de
uitkeringen voorhetbestaansminimum met bijna 15 pct. De regionale
en gewone steden en de verstedelijkte gemeenten kennen een toename
van ongeveer 20 pct. Deze enquête toont duidelijk aan dat de algemene
sociaal-economische verarminghetdoorslaggevend element is

Mijnheer de Voorzitter, steeds meer kleine zelfstandigen moeten zich
noodgedwongentothetOCMW richten, niet alleen voor het bestaansmi-
nimum,maarookvoorhetnakomenvan financiëleverplichtingen, zoals
bijvoorbeeld, de betaling van hun elektriciteitsrekening of de aflossing
van een lening. De middelen waarover zij of hun verwanten nog beschik-
ken, zijn inderdaad onvoldoende geworden om het normale levensonder-
houd te bekostigen.

In de gegeven omstandigheden ligt het voor de hand, mijnheer de
minister, dat onze fractie, deze voor de middenstand discriminerende
koninklijke besluiten niet kan bekrachtigen. (Applaus op de socialistische
banken.)
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De Voorzitter. - Het woord is aan de heer Capoen.

De heer Capoen. - Mijnheer de Voorzitter, het volmachtbeleid van
de regering ten aanzien van de zelfstandigen houdt geen rekening met
het inkomstenverlies dat de zelfstandigen tengevolge van de economische
crisis lijden.

De besparings- en inleveringsprogramma's van de regering leiden tot
een aanzienlijke daling van de koopkracht van de loontrekkenden.Deze
algemene verarming en vermindering van het particuliere verbruik heeft
een erg nadelig effect op het inkomen van grote groepen van zelfstandi-
gen. Verleden week nog hebben wijde alarmkreet gehoord vanuit de
voedingssector, toch wel de laatste sector waar wij een koopkrachtverlies
zouden mogen vaststellen.

Deze sector werd in de jongste drie jaren geconfronteerd met een
enorm verlies omdat er aanzienlijk minder levensnoodzakelijke voe-
dingswaren werden verkocht.Metcijfers werd bewezen datde omzet
in de voorbije drie jaren met 25 pct. verminderde. Zo een bedrag doet
toch wel nadenken en bewijst dat de zelfstandigen getroffen worden
door de vermindering van de koopkracht van de gewone bevolking.

De regeringspolitiek vankoopkrachtverminderingbedreigtdezelfstan-
digen in hun bestaanszekerheid.

Een onoverzichtelijk geheel van sociale-bijdrageverhogingen,mati-
gingsbijdragen en bijzondere bijdragen verplicht de zelfstandigenboven-
dien tot rechtstreekse inlevering. Dit inleveringsbeleid ten aanzien van
de zelfstandigen is economisch onverantwoord en isbovendien psycholo-
gisch en sociaal discriminerend.

Met het koninklijk besluit nr. 217- van 7 november 1983 houdende de
vermindering van de kinderbijslag voor zelfstandigen met betrekking tot
het jaar 1984 werd voor de derde keer de lineaire inlevering op de
kinderbijslag toegepast voor een korte periode. De maandelijkse afhou-
ding per rechthebbende wordt teruggebracht van 500 frank op 375 frank.
Hoewel deze maatregel was voorgesteld voor een periode van een jaar,
besliste de regering deze afhouding een permanent karakter te geven.

De discriminatie tussen loontrekkenden en zelfstandigen met betrek-
king totde kinderbijslag wordt hierdoor niet alleen bestendigd, maar
tevens op een flagrante wijze beklemtoond. Weliswaar heeft men voor
de zelfstandigen met één rechthebbend kind een speciale voorwaarde
ingelast, namelijk dat de vermindering beperkt wordt tot de helft van
de normale bijslag van het enig kind. Nochtans betekent deze maatregel
de praktische afschaffing van de kinderbijslag voor het eerste of enige
kind van een zelfstandige.

Rekening houdend met het feit dat de sector van de familiale uitkering
van het sociaal statuut der zelfstandigen jaarlijks een aanzienlijk boni
boekt-en dit niettegenstaande er op de organieke rijkstoelagen reeds
behoorlijk wordt bespaard, kan men de vraag stellen of het financieel
voordeel uit deze besparing opweegt tegen de discriminerende gevolgen
die eruit voortvloeien op het sociaal en psychologisch vlak.

Het koninklijk besluit nr. 235 van 31 december 1983 heeft tot doel het
bedrag van de bijdragen van de andere stelsels dan het stelsel van
de ziekte- en invaliditeitsverzekering, sector der gezondheidszorgen, te
verhogen, Deze bijdrage wordt aldus van 11,80 op 12 pct. gebracht.
Bovendien beoogt het de aanpassing van de verdeelsleutel van de
opbrengst van de bijdragen, zodanig dat de verhoging het stelsel van de
rust- en overlevingspensioenen ten goede komt. Ook hiermoet devraag
worden gesteld naar de opportuniteit van deze maatregel.

De pensioensector heeft in 1983, voor het derde opeenvolgend jaar,
een overschot geboekt van 203,3 miljoen. Anderzijds moeten wij vast-
stellen dat de basisbedragen van de pensioenen van zelfstandigen eens te
meer geen enkele verhoging hebben ondergaan, hoewel het gewaarborgd
inkomen voor bejaarden per 1 februari 1983 werd opgetrokken. Dat
heeft tot gevolg dat de basisbedragen « voor een gezin >> op 1 augustus
1984 aanmerkelijk verschilden naargelang van het geval: 218 291 frank
gewaarborgd inkomen tegenover186 497 frankpensioenalszelfstandige.
Er is dus een verschil van 31 794 frank ten nadele van de zelfstandigen.

Wat de alleenstaande pensioengerechtigden betreft, bedraagt het ver-
schil 7 970 frank. Bij de harmonisatie der pensioenen liet de regering een
unieke kans voorbijgaan om aan deze discriminatie van gepensioneerde
zelfstandigen een einde maken. Met dit volmachtbesluit bestendigt de
regering deze toestand in de plaats van hem te verhelpen.

Het koninklijk besluit nr. 289 beoogt de directe matiging van de
inkomsten met 2 pct. voor de jaren 1984, 1985 en 1986. De berekening
van de matigingsbijdrage voor zelfstandigen is echter veel complexer dan
de twee-procentregeling van de werknemers. Dit komt doordat het
inningsorganisme, eerst naverloop van enkele jarenop de hoogte isvan
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het precieze bedrag van de bedrijfsinkomsten op basis waarvan de
definitieve inleveringsbijdrage moet worden berekend. Indien, met
andere woorden,een zelfstandigebetaald heeft,zalhetalsgevolg van
het systeem van provisionele stortingen jaren duren alvorens hij deuitslag
van zijn inleveringsaandeel zal kennen.

Ondertussen kan hij niet over zijn kapitaal beschikken. Voor de
zelfstandigen betekent deze maatregel dan ook niet meer of niet minder
dan de toekenning van een lening aan de Schatkist. Bovendien worden
de minder kapitaalkrachtige zelfstandigen metdezemaatregelharder
aangepakt dan de kapitaalkrachtige zelfstandigen.Een zelfstandigedie
zowel in 1982 als in 1983 2 miljoen verdiende,hoeftnietsbij tebetalen,
maar een zelfstandige die in 1982 500 000 frank verdiendeen600000
frank in 1983 zal wel 2 pct. op de aangroei van zijn jaarinkomen moeten
betalen.

Deze maatregel is zeker niet gebaseerd op het principe van de verde-
lende rechtvaardigheid.Zou hetvoor de belastingplichtige zelfstandigen
en voor de administratie niet veel eenvoudiger en efficienter zijn,de
matigingsbijdragen te laten berekenen door de diensten van de belastin-
gen. Een dergelijke berekeningsmethode zou veel rechtvaardiger zijn en,
alleszins,veel minder omslachtig dan de uitgedokterde procedure.

Tenslotte rijster nogde vraag of de belastingplichtige zelfstandige die
na enkele jaren zijn terugbetaling ontvangt, dit bedragalofnietbijzijn
inkomsten zalmoeten rekenenenzo ja,opnieuw zalwordenbelastop
zijneigen inkomsten voor een tijdje in lening gegeven aan de Schatkist?

Werd dit volmachtbesluit voorgelegd en geadviseerd door de commis-
sie Comform? Ikkan mij moeilijk voorstellen dat deze commissie zou
akkoord gaan met een systeem van verplichte provisionele stortingen,
gevolgd door bijkomende stortingen of terugbetalingen.Het is toch
niet op die manier dat de regering de administratieve formaliteiten en
verplichtingen opgelegd aan de zelfstandigen kan of wil vereenvoudigen!

Ik kom tot mijn besluit. De volmachtbesluiten van de regering ten
aanzien vandezelfstandigen houdenniet inhetminst rekening met de
typische kenmerken van het zelfstandig beroep.

Economisch worden de zelfstandigen hard getroffen door dit inleve-
ringsbeleid en dit op het moment datzij reeds de nefaste gevolgen van
het koopkrachtverlies ondergaan.

Sociaal worden de zelfstandigen gediscrimineerd ten overstaan van de
loontrekkenden. De kloof tussen beide beroepscategorieën wordt door
deze besluiten nog verbreed.

Psychologisch is het volkomen onverantwoord nieuwe administratieve
formaliteiten en verplichtingen op te leggen aan zelfstandigen die reeds
jaren smeken om een vereenvoudiging van deze formaliteiten en verplich-
tingen.Om al deze redenen en bezwaren hier aangehaald zullen wij
uiteraard deze volmachtbesluiten nietgoedkeuren. (Applausop deban-
ken van de Volksunie.)

M. le Président.- La parole est à M. Olivier, ministre.

M. Olivier, ministre des Travaux publics et des Classes moyennes.-Monsieur le Président, mesdames, messieurs, je remercie tout d'abord le
rapporteur qui a essayé de synthétiser en quelques paragraphes, un
certain nombre d'arrêtés qui, comme l'ontsouligné certains membres de
l'opposition, sont complexes.

Je voudrais avant toute chose rappeler que l'objectif suivi par le
gouvernement lorsqu'il a élaboré ces arrêtés, étaitde garderunesimili-
tude parfaite avec le système « salariés ».

Je remercie M. Basecq lorsqu'il adresse des louanges aux indépendants
et leur tresse des couronnes; je l'ai toujours fait. je suis doncabsolument
d'accord avec lui sur ce point. Mais comment éviter les critiques si
nous n'avons pas pris pour les indépendants des arrêtés qui arrivaient
exactement au même résultat ? En examinant le déroulement chronologi-
que des faits, on peut constater que, chaque fois qu'on a pris une décision
concernant les indépendants, elle a suivi, à quelques jours ou à quelques
semaines mais toujours très rapidement, une décision du même ordre
prise en faveur dessalariés. Nous avons voulu éviter la répétition de
cette critique que j'entends depuis 1983 : « On lèse les indépendants, les
petites et moyennes entreprises >> disait-on. « sans rencontrer les mêmes
difficultésqu'avec lessalariés».Parfois,même encore aujourd'hui,on
nous reproche de faire payer plus aux grandes entreprises qu'aux petites
et plus aux entreprises employant du personnel qu'à celles qui n'en ont
pas.

Je dis que c'est faux. C'est faux parce que la similitude entre tous ces
arrêtes est parfaite. J'admets toutefois qu'on puisse critiquer le fait qu'on
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ait modifié les quotités destinées aux pensions et celles qui sont affectées
à l'assurance maladie-invalidité.

Il fallait donc essayer de trouver une formule pour rencontrer la
critique faite à l'Etat de dépenser trop. Quand on économise d'un côté,
il faut également économiser de l'autre. Ilen est ainsi pour les arrêtés
relatifs aux allocations familiales, à la modération salariale, ainsi qu'à
la modérationdes revenus, qui est toute différente.

Il est vrai que, dans la pratique, cela est difficile à réaliser, bien
que nous nous soyons efforcés de trouver des solutions simplifiées,
notamment pour le calcul des moderations. Si les petitesentreprises
avaient dû procéder aux mêmes calculs que les grandes entreprises,
jamais un indépendant ne serait parvenu à remplir correctement les
documents.

Il m'a été reproché en commission une certaine injustice du fait de
cette formule simplifiée. La première formule était basée sur les heures
de travail; la deuxième est basée sur l'unité de personnel supplémentaire.
Avec la première formule, l'indépendant aurait eu énormément dediffi-
cultés à calculer ces heures alors qu'il sait parfaitement s'il a pris une
unité de plus. C'est infiniment plus simple. Il suffit qu'il sache compter
jusqu'à cinquante au maximum.

Je ne reprendrai pas ici tous les arrêtés, mais tous attestent le souci
du gouvernement de demander un effort équivalent et simultané.

En matière de modération salariale, cette exigence de simultanéité
nous obligeait à prévoir une cotisation provisoire. Car c'est à chaque
tranche d'index que le salarié fournit un effort de modération. Certes,
le fisc aurait pu effectuer ces calculs, comme M. Capoen le suggérait, si
je ne me trompe; mais ilaurait fallu attendre un délaide troisans,
puisque les indépendants ne paient leurs cotisations réellesque lorsque
le montant de leurs revenus est connu. Dans ce cas, iln'y aurait donc
pas eu simultanéité. C'est pourquoi nous avons envisagé cette cotisation
provisoire, système qui vaut ce qu'il vaut. La cotisation définitive,
quant à elle, pourrait entraîner des remboursements comme certains
suppléments à payer.

D'aucuns estiment qu'une autre solution aurait pu être envisagée pour
l'assurance-maladie-invalidité-soins de santé. J'ai tendance à partager
cet avis. J'ajoute qu'on aurait pu penseràceproblèmedepuisplusieurs
années déjà. Il ne faut pas oublier que nous sortions alors desgolden
sixties. En tant que ministre des Classes moyennes, j'ai moi-même, en
1973, 1974 et 1975, augmenté le montant des allocations familiales.
C'est à ce moment-là qu'il fut décidé d'attribuer les mêmes allocations
familiales pour les deuxième, troisième, quatrième enfantset suivants;
seules, les allocations versées pour le premier enfant n'ont pas subi cet
ajustement.

Entre-temps a surgi la crise et, avec elle, les problèmes. En fait, ce que
tout lemonde demande au Parlement, par des voies différentes, est
d'assainir les finances publiques.

J'ajoute que le début et la fin de votre exposé ne me paraissent pas
en concordance.

Vous avez dit : « Les indépendants sont cuex qui donnent de l'emploi. »
C'est vrai. On en a compté, au cours de l'année dernière, 9200en plus
dans la catégorie des entreprises occupant moins de 50 travailleurs. C'est
à la fois peu et beaucoup si l'on compare ce chiffre aux autres secteurs.
Si nous en avions eu quelque 13 000, iln'y aurait pas de modération
salariale à payer. Mais nous n'avonspas atteintcechiffre!Onestdonc
occupé à calculer le montant de la modération salariale. Nous n'aurions
pu le faire plus tôt. En mars dernier, j'ai demandé à l'ONSS de me
fournir ses calculs, mais en vain.

Je les ai demandes à nouveau en juillet, pour le deuxième trimestre.
Je les ai reçus en août et en septembre. La machine administratives'est
alors mise en marche pour chercher les moyens d'appliquer cette mesure.

Nous allons aujourd'hui envoyer à tous les intéressés une lettre préci-
sant qu'ils se trouvent dans la catégorie de ceux qui doivent payer, soit
un forfait, que nous allons essayer d'établir soit, comme l'arrêté nº 185
le prévoit, le montant exact de la modération salariale qui a été retenue.

Vous dites aussi : « C'est rendre les riches plus riches. »> Nous avons
voulu uniquement toucher la progression des revenus due à l'inflation
sur le revenu et exclure ceux qui ne faisaient pas de bénéfices,pour
établir la similitude avec les salariés qui n'atteignent pas le minimum
taxable. Il ne me paraît pas possible de trouver une meilleure formule.

Nous avons voulu aussi diminuer le montant des allocations familiales
à ceux qui en bénéficient et nous avons pris une mesure pour les isolés
et les ménages sans enfants.

Vous le voyez, nous ne voulons pas taxer les riches ou les pauvres,
mais tous ceux quiont un revenu, et ce dans un esprit de solidarité.
Nous ne voulons pas taxer séparément ceux qui ont des enfants ou ceux
qui n'en ont pas, mais nous souhaitons que chacun apporte son écot à
l'opération de sauvetage des finances de l'Etat.

M. Marmenout nous a qualifiés de « philosophes de la rue de la Loi ».
Je lui répondrai qu'il n'est pas facile de faire de la philosophie quand
on n'a pas d'argent et qu'il fautessayerde trouver des formulespourne
pas mecontenter les gens et pour répondre à ceux qui nous demandent
de faire quelque chose pour l'emploi, face aux 500 000 chômeurs!

Les arrêtés qui vous sont présentés, ont été pris avec le souci de rester
le plus juste possible- iln'est jamais gai depayerdescotisationsou
des impôts, je l'admets- et ce dans le cadre d'une opération de véritable
solidarité. (Applaudissementssur les bancs de la majorité.)

De Voorzitter.- Vraagt nog iemand het woord in de bespreking van
het verslag namens de commissie voor de Landbouw en de Middenstand ?
Zo neen, dan verklaar ik ze voor gesloten en gaan wij over tot de
bespreking van de artikelen die door deze commissie werden behandeld.

Plus personne ne demandant la parole dans la discussion du rapport
de la commission de l'Agriculture et des Classes moyennes, je la déclare
close et nous passons à l'examen des articles discutés par cette commis-
sion.

Artikel 4 luidt:
Art. 4. 1º Het koninklijk besluit nr. 217 van 7 november 1983 hou-

dende verminderingvan de kinderbijslagvoorzelfstandigenmetbetrek
kingtothetjaar1984,wordtbekrachtigdmetuitwerkingop dedatum
van zijn inwerkingtreding;

2º Het koninklijk besluit nr. 218 van 7 november 1983 tot vaststelling,
indesectorvandezelfstandigen,voorhet jaar1984,vaneen bijzondere
bijdrage ten laste van de alleenstaanden en van de gezinnen zonder
kinderen, wordt bekrachtigd met uitwerking op de datum van zijn
inwerkingtreding;

3ºHet koninklijk besluit nr. 223 van 7 december 1983 tot wijziging
van het koninklijk besluit nr. 38 van 27 juli 1967 houdende inrichting
van het sociaal statuut der zelfstandigen, wordt bekrachtigd met uitwer-
kingopdedatum vanzijn inwerkingtreding;

4º Het koninklijk besluit nr. 235 van 31 december 1983 tot wijziging
van hetkoninklijk besluit nr. 38 van 27 juli 1967 houdende inrichting
van het sociaal statuut der zelfstandigen, wordt bekrachtigd met uitwer-
kingopdedatum vanzijn inwerkingtreding;

5ºHetkoninklijkbesluitnr. 289 van 31 maart 1984 houdende tijdelijke
maatregelen inzake matiging van de inkomsten der zelfstandigen met het
oogop deverminderingvan deopenbare lasten enhet financieel even-
wicht van het sociaal statuut van de zelfstandigen, wordt bekrachtigd
metuitwerkingopdedatum van zijn inwerkingtreding

6ºHetkoninklijkbesluitnr.290van31maart 1984 tot vaststelling,
indesectorvan dezelfstandigen,van een bijzondere bijdrage ten laste
van dealleenstaanden en van de gezinnen zonder kinderen, wordt be-
krachtigd met uitwerking op de datum van zijn inwerkingtreding;

7º Het koninklijk besluit nr. 291 van 31 maart 1984 houdende vermin-
dering van dekinderbijslag voor zelfstandigen, wordt bekrachtigd met
uitwerking op de datum van zijn inwerkingtreding.

Art. 4. 1º L'arrêté royal nº 217 du 7 novembre 1983 portant diminution
des allocations familiales pour travailleurs indépendants se rapportant à
l'année 1984, est confirmé avec effet à la date de son entrée en vigueur;

2º L'arrêté royal nº 218 du 7 novembre 1983 fixant, dans le secteur
des travailleurs indépendants, pour l'année 1984, une cotisation spéciale
à charge des isolés et des familles sans enfant, est confirmé avec effet à
la date de son entrée en vigueur;

3º L'arrêté royal nº 223 du 7 décembre 1983 modifiant l'arrêté royal
nº 38 du 27 juillet 1967 organisant le statut social des travailleurs
indépendants, est confirmé avec effet à la date de son entrée en vigueur;
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4º L'arrêté royal nº 235 du 31 décembre 1983 modifiant l'arrêté royal
nº 38 du 27 juillet 1967 organisant le statut social des travailleurs
indépendants, est confirmé avec effet à la date de son entrée en vigueur;

5º L'arrèté royal nº 289 du 31 mars 1984 portant certaines mesures
temporaires relatives à lamodération des revenusdes travailleurs indé-
pendants en vue de la réduction des charges publiques et l'équilibre
financier du statut social des travailleurs indépendants, estconfirméavec
effetà la date de son entrée en vigueur;

6º L'arrété royal nº 290 du 31 mars 1984 fixant, dans le secteur des
travailleurs indépendants, une cotisation spéciale à chargedes isoléset
des familles sans enfant, est confirmé avec effet à la date de son entrée
en vigueur;

7º L'arrêté royal nº291 du 31 mars 1984 portant diminution des
allocations familiales pour travailleurs indépendants,est confirmé avec
effet à la date de son entrée envigueur.

- Aangenomen.

Adopté.

Art. 5. Het koninklijk besluit nr. 236 van 31 december 1983 tot
wijziging van het koninklijk besluitnr. 185 van 30 december 1982
houdende de organisatie voor de kleine en middelgrote ondernemingen
van een specifiek stelsel voor de aanwending van de loonmatiging voor
de tewerkstelling, is bekrachtigd met uitwerkingop dedatum van zijn
inwerkingtreding.

Art.5. L'arrêté royalnº236du31décembre1983modifiantl'arrêté
royal nº 185 du 30 décembre 1982 organisant pour les petites et moyennes
entreprises, un régime spécifique d'utilisation de la modération salariale
pour l'emploi, est confirmé à la date de son entrée envigueur.

- Aangenomen.
Adopté.

De Voorzitter. - Dames en heren, ik stel voor onze werkzaamheden
nu gedurende een uur te onderbreken en dan te beginnen met de behande-
ling van de artikelen die werden besproken in de commissie voor de
Infrastructuur waarover de heer Vandermarliere verslag heeftuitge-
bracht

Daarna zullen wij overgaan tot de bespreking van het verslag uitge-
bracht namens de commissie voor de Landsverdediging aangezien de
minister hier dan kan aanwezig zijn.

Vervolgens zullen wij de artikelen bespreken die werden behandeld in
de commissie voor de Financiën en waarover de heer Constant De Clercq
verslag heeft uitgebracht.

Tenslotte zullen wij de artikelen bespreken die inde commissie voor
Onderwijs en Wetenschap werden behandeld.
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Je doute que nous puissions terminer aujourd'hui le volet relatif à
l'Education nationale, puisque nous voulons, rencontrant ainsi le souhait
dupersonnel,achever nos travaux ce soir vers 22 heures, étant donné
l'ordre du jour très charge decette semaine.

De heer Wyninckx.- Mijnheer de Voorzitter, zoudenwij de artikelen
besproken door de commissie voor Onderwijs en Wetenschap nietbeter
morgen behandelen?

De Voorzitter.- Wij zullen afwachten hoe onze werkzaamheden
vorderen.

De heer Egelmeers.- Mijnheer de Voorzitter, indien ik het goed heb
begrepen, zullen de artikelen besproken in de commissievoorSociale
Aangelegenheden vandaag niet meer aan bod komen.

De Voorzitter.- Het is niet mogelijk vandaag de artikelen te bespre-
ken die werden behandeld in de commissie voor Sociale Aangelegenheden
evenmin als de artikelen die werden besproken in de commissie voor
Volksgezondheid en het Leefmilieu. De bespreking van de artikelen
behandeld in de commissie voor Onderwijs en Wetenschap zullen wij
wellicht vanavond nog kunnen aanvatten en zo nodig morgen voort-
zetten.

ONTWERP VAN WET- PROJET DE LOI
Indiening- Dépôt

De Voorzitter. - De regering heeft ingediend een ontwerp van wet
houdende aanpassing van de begroting van Onderwijs- Franstalig
regime- voor het begrotingsjaar 1984.

Le gouvernement a déposé un projet de loi ajustant le budget de
l'Education nationale - régime français - de l'année budgétaire 1984.

Dit ontwerp van wet werd verwezen naar de commissie voor het
Onderwijs en de Wetenschap.

Ce projet de loia été renvoyé à la commission de l'Enseignementet
de la Science.

Le Sénat se réunira à 19 h 30 m.
De Senaat vergadert opnieuw te 19 u. 30 m.
La séance est levée.

De vergadering is gesloten.
(La séance est levée à 18 h 35 m.)
(De vergadering wordt gesloten te 18u.35m.)

38.304 - E. Guyot, s. a ., Bruxelles
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